
سخنگوی جبهه اصلاحات:
اصلاح طلبان قهر نکرده اند
 آنها را حذف و کنار زدند

ســخنگوی جبهــه اصلاحــات و 
دبیــرکل جبهــه ایثارگــران تاکید 
کرد: ما قهر نکردیم. اما ما را حذف 
و کنــار زدنــد. برخــی می گوینــد 
اصلاح طلبان انتخابــات را تحریم 
انتخابات  اصلاح طلبــان  کردنــد، 
را تحریــم نکردنــد. اتفاقــا یکی از 
مسیرهایی که برای احقاق حقوق 
مردم و اصلاح این روند، می تواند ...

رئیس جمهور :
توجه به مسئله بهداشت از 
اولویت های مهم دولت است

رئیس جمهور توجه به مســئله 
بهداشت را از اولویت های دولت 
دانســت و گفــت: بهداشــت بر 
درمــان مقدم اســت و اگــر روی 
موضوع بهداشت پرداخته شود، 
مــردم کمتر بــه مراکــز درمانی 
الله سید  مراجعه می کنند.آیت 
ابراهیم رئیســی در آئین افتتاح 

کلان بیمارستان غدیر ...
روزنامه
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مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم گفت: در سال جاری، ۱۰۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
یافت که توسط  استان تخصیص  این  برای  تومان تسهیلات قرض الحسنه مشاغل خانگی 
بانک های عامل به متقاضیان پرداخت می شود.  وحید وزیری راد در گفت وگویی پیرامون 
این موضوع اظهار داشت: این تسهیلات قرض الحسنه به منظور افزایش فرضت های شغلی 
در بخش مشاغل خانگی توسط بانک های ملی، پست بانک، توسعه تعاون، صادرات، تجارت، 
ملت، رفاه کارگران و قرض الحسنه مهر ایران به متقاضیان در استان قم پرداخت خواهد شد. 
وی افزود: همچنین سال گذشته طبق برنامه ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 

استاندار قم با اشاره به اینکه مردم را نباید درگیر بروکراسی طولانی اداری کرد،گفت: واقعیت 
این است هرگاه ظرفیت های مردمی برای حل مسئله ای مورد استفاده قرار گرفته شاهد نتیجه 
رسیدن امور در مدت زمان کمتری بوده ایم.  سیدمحمدتقی شاهچراغی در همایش نکوداشت 
روز شهرداری و دهیاری ها، افزود: ما در نظام اداری مشکلاتی داریم که بخشی از آن مربوط به 
ابلاغیه ها و بخشنامه هاست و بخش دیگری از آن مربوط به بروکراسی های مرسوم قبلی است. 
اگر مدیران در بخش های مختلف تلاش جهادی کنند و هرکس وظیفه خود را انجام دهد بسیاری 
از مشکلات حل خواهد شد. وی در ادامه تاکید کرد: مشکلات مردم باید حل شود و نباید آن ها را 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم خبرداد:
تخصیص 103 میلیارد تومان تسهیلات مشاغل خانگی 

استاندار قم:
مردم نباید درگیر بروکراسی طولانی اداری شوند
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آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

باید در برنامه هفتم به معیشت روزانه
 مردم توجه شود 

خطیب نماز جمعه قم بابیان اینکه در برنامه هفتم باید به معیشت روزانه مردم توجه شود 
گفت :در این برنامه، در کنار مسائل اجتماعی نباید نسبت به مساله فرهنگ، نخبگان، 
فناوری، تأمین زیرساخت ها برای شکوفایی استعدادها، تولید و غیره کم توجهی صورت 

بگیرد.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم، همچنین با اشاره 
به تدوین برنامه پنج ساله هفتم توسط دولت و تقدیم آن به مجلس شورای اسلامی، 
هفتم  برنامه  در  باید  جمعیت  و  مسکن  معیشت،  ازدواج،  اشتغال،  کرد:  خاطرنشان 

به درستی پیش بینی شود.
وی بابیان اینکه در برنامه هفتم باید به معیشت روزانه مردم توجه شود، تصریح کرد: در 
این برنامه، در کنار مسائل اجتماعی نباید نسبت به مساله فرهنگ، نخبگان، فناوری، 

تأمین زیرساخت ها برای شکوفایی استعدادها، تولید و غیره کم توجهی صورت بگیرد.
مدیر حوزه های علمیه گفت: ارزیابی ها نشان می دهد تحقق برنامه های گذشته کمتر 
از ۵۰ درصد است که بخشی از آن ها به خاطر تحریم و بخشی دیگر از کاستی های 
مدیریتی و برنامه ریزی ها حکایت دارد. خطیب نماز جمعه قم با اشاره به عضویت ایران 
به عنوان عضو دائم شانگهای گفت: نگاه و رویکرد دولت در تقویت روابط با شرق و تعمیق 
روابط و ارتباطات، راهبرد صحیح و درستی است. اعرافی در ادامه گفت: ما از موضع اخیر 
آلبانی در خصوص منافقین حمایت می کنیم و از آن ها انتظار داریم مانده پساب منافقین 
را نیز دور بریزند و آن ها را در سرزمین خود جای ندهند. امام جمعه قم همچنین با اشاره 
به حوادث اخیر در سرزمین های اشغالی افزود: ما از شهر قم به جوانان فلسطین و لبنان 
پیام می دهیم که ایستادگی کنید و پیروزی نهایی با حمایت مسلمانان و یاری خداوند در 
انتظار شما است. وی در ادامه بابیان اینکه غدیر خم اقیانوس مواج فیوضات الهی است 
و عید الله الاکبر مسلمانان است، گفت: بزرگی غدیر از آنجایی است که آخرین موضع 
رسول گرامی خدا در خصوص امامت و ولایت بیان و نصب امام و ولی به صورت صریح در 
غدیر خم انجام شد. مدیر حوزه های علمیه کشور با اشاره به تواتر حدیث غدیر، خاطرنشان 
کرد: در نسل اول ۱۱۰ صحابی و در نسل دوم ۸۰ تابعی و ۳۶۰ عالم و مورخ شیعی و سنی 
داستان غدیر را نقل کرده اند. وی ابراز داشت: بیش از ۱۰۰ شاعر بزرگ در طول تاریخ 
داستان غدیر خم را در گوشه و کنار تاریخ به نظم و نثر نقل کرده اند. امام جمعه قم گفت: 
غدیر یک قصه متواتر است، هیچ انسان منصفی نمی تواند با این گزارش های تاریخی و 

با این آمار و ارقام و نقل های تاریخی در خصوص حادثه بزرگ غدیر، تردید و شک کند.
وی بابیان اینکه مفهوم غدیر ولایت، خلافت و زعامت جامعه توسط امام معصوم برای 
همیشه تاریخ است، یادآور شد: غدیر خم اعلام نصب رسمی امام علی)ع( به عنوان ولی 
جامعه بود. عضو فقهای شورای نگهبان رهبری بابیان اینکه به رغم تمام موانع سنگین، 
غدیر خم ماندگار شده و به دست ما رسیده است، گفت: علامه امینی در کتاب الغدیر ثابت 

کرد حدیث غدیر معنای ولایت و زعامت عظما است و تواتر آن در حد فوق العاده است.
اعرافی عنوان کرد: غدیر خم امروز مانند خورشیدی نورافشانی می کند، غدیر خم همه 

سرمایه اعتقادی، اخلاقی و اجتماعی امت اسلام است.
 

همزمان با عید سعید غدیر خم انجام شد؛

عمامه گذاری جمعی از طلاب در قم 
همزمان با عید سعید غدیر خم، مراسم عمامه گذاری جمعی از طلاب حوزه علمیه قم 

بدست مراجع تقلید در قم برگزار شد.
براساس این گزارش ، همزمان با فرا رسیدن هجدهم ذی الحجه سالروز عید سعید غدیر 
خم، آئین عمامه گذاری جمعی از طلاب حوزه علمیه قم در دفتر مراجع تقلید برگزار شد.
شماری از طلاب جوان حوزه علمیه قم پیش از ظهر جمعه به دست آیت الله مکارم 

شیرازی و نوری همدانی ملبس به لباس روحانیت شدند.
در بین طلابی که در روز عید سعید غدیر خم لباس روحانیت به تن کردند جمعی از 

طلاب غیر ایرانی و از ملیت های مختلف نیز حضور داشتند.
در شام غدیر سعید غدیر خم نیز این برنامه در دفتر آیت الله شبیری زنجانی و با حضور 
این مرجع تقلید برگزار شد. مراجع تقلید در این مراسم با دعای توفیق خدمت برای این 
طلاب در راستای تبلیغ دین و گسترش معارف اسلامی از آنان خواستند در عرصه های 
علمی و اخلاقی کوشا باشند. در ابتدای این مراسم ها نیز سخنرانان و مداحان اهل بیت 
عصمت و طهارت در وصف پیامبر اسلام و امام صادق )ع( مداحی و سخنرانی کردند.در 

این مراسم ها جمعی از مسئولان حوزوی و خانواده های طلاب نیز حضور داشتند.

مدیرکل امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشورمطرح کرد :

قطع حقابه ها علت اصلی 
بروز گرد وغباردرقم 
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مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم خبرداد:
فروشندگان ارز ساماندهی  می شوند

4

4

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( تاکید کرد:

لزوم توجه به ابعاد مختلف امر به 
معروف و نهی از منکر در جامعه 

واکاوی علل سوانح رانندگی در ایران ؛

سالانه ۸۰۰ هزار مصدوم سوانح رانندگی در ایران، با کدام فرمان می رانیم؟

عکس:حسینشاهبداغی

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( بر لزوم توجه به 
ابعاد مختلف امر به معروف و نهی از منکر در جامعه تاکید کرد.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر روزچهارشنبه در جلسه 

ستاد امربه معروف و نهی از منکر که در سالن جلسات محراب 
برگزار شد، با تبریک روز ملی شهرداری ها و دهیاری ها اظهار 
داشت: شهرداری قم در سال های گذشته اقدامات شاخصی 

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :
باید در برنامه هفتم به معیشت 

روزانه مردم توجه شود 
در  اعرافــی  علیرضــا  آیت اللــه 
خطبه های ایــن هفته نماز جمعه 
قــم، همچنین با اشــاره به تدوین 
برنامــه پنج ســاله هفتم توســط 
دولــت و تقدیــم آن بــه مجلــس 
شورای اسلامی، خاطرنشان کرد: 
اشتغال، ازدواج، معیشت، مسکن 
و جمعیــت بایــد در برنامه هفتم 

به درستی پیش بینی شود... 2 71

همزمان با عید سعید غدیر خم انجام شد؛

عمامه گذاری جمعی از طلاب در قم
مدیرکل امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
با اشاره به بروز گردو غبار در قم گفت:  علت اصلی بروز گرد و 
غبار دراین استان کمبود آب است.  وحید جعفریان در کارگروه 

اضطرار آلودگی هوا در قم افزود:  علت اصلی بروز گرد و غبار 
در استان قم، خشکسالی های گسترده و قطع حقابه های 
پایداری  برای  باید  اینکه  بیان  با  وی  است.  محیطی  زیست 
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غدیر و تعهدات 
حاکمان اسلامی

۱ – مردم سالاری دینی 
وقتی پیامبرگرامی اسلام ) ص( از جانب خدای متعال 

برای رهبری امت اسلامی مبعوث شد و حکومت اسلامی تشکیل داد. حکومت آن 
حضرت برغم دوران جاهلیت ، کاملا بر اساس مردم سالاری دینی بود. آن حضرت در 
تمام مراحل حساس سیاسی و اجتماعی  با مردم مشورت می کرد و از رای آنها جویا می 
شد. چنانکه در آخر عمر هنگام بازگشت از سفر زیارتی مکه در منطقه غدیر و در اجتماعی 
که اغلب سران عشایر ، قبائل و نمایندگان مردم حضور داشتند، امیر مؤمنان علی ) ع( 
را به  جانشینی خود برگزید و از آنها  نظر خواست و آنها نیز با اختیار و انتخاب خویش 
به جانشینی آن حضرت رای دادند و با او بیعت کردند. اگر چه بعد از رحلت پیامبر بنا به 
دسایسی  رای مردم تغییر یافت اما آن حضرت هرگز خود را بر مردم تحمیل نکرد و 2۵ 
سال انزوا و خانه نشینی را تحمل نمود تا این که دوباره به سراغش آمدند و در نهایت امام  
با درخواست و اصرار اقشار مختلف مردم ، حکومت را پذیرفت.  این ماجرا به روشنی 
نشان می دهد که در اسلام حاکمیت بر مردم در عین آسمانی  و انتصابی بودن ، زمینی  
و انتخابی است  و حاکم با این که از سوی خدای سبحان منصوب می شود ، اما بدون 

رضایت ، تمکین ، رای و بیعت مردم نمی تواند وجود خارجی مطلوب  داشته باشد. 
2 - اجرای عدالت

امام علی علیه السلام از همان روز نخست  وقتی با اصرار مردم بر مسند حکومت نشست 
اولویت برنامه های خود را رسیدگی به بهبود وضعیت فساد اقتصادی و فاصله طبقاتی 
که در حاکمیت های قبلی  پدید آمده بود قرار داد. آن حضرت  روز دوم ریاست  در یک 
سخنرانی تاریخی  سیاست های خود را   بدون  رودرواسی و خیلی آشکار بیان داشته و 
 فرمود: در مدیریت و مسئولیت من همه  ی حقوق ها و درآمدهای نامشروعِ  زورمندان و 
ثروتمندان قطع می شود و همه  ی آنچه را که به ناحق حاکمان پیشین به اعوان،  انصار و 
کارگزاران خویش دادند را پس می گیرد و به بیت المال  باز می گرداند  تا به دست صاحبان 
اصلی  برساند ؛ حتی اگر این اموال جزو مِهریه  زنانشان باشد. بعد تأکید می کند:  تمام 
مردم  در برخورداری از بیت المال برابرند  و هیچ امتیاز و تفاوتی  بین مهاجر ،  انصار و 
سایرین  به سبب سوابق و کارهایی که  در زمان پیغمبر برای اسلام کردند وجود ندارد  و 
عموم مردم ، چه عرب، چه عجم ، چه مهاجر  و چه انصار باشند، حقوق مساوی دریافت 
خواهند کرد.  این در حالی بود که بسیاری از مردم حقی در بیت  المال نداشتند و یا بسیار 

اندک داشتند و تبعیض ،  ناعدالتی و فاصله طبقاتی در میان مردم به اوج رسیده بود.
۳ – رسیدگی به امور معیشتی و رفاه مردم

از همین فرمایشات و خطبه ها استفاده می شود آن امام همام، اهتمام ویژه ای به بهبود 
وضعیت معیشتی و تأمین رفاه معقول توده مردم داشت ، چرا که وقتی فاصله طبقاتی و 
تبعیض ها  از میان رفت ، طبیعی است که خود به خود عدالت در جامعه فرا گیر شده  
و همه مردم به حقوق خویش براحتی دسترسی خواهند داشت. علاوه از سیره عملی و 

سلوک آن حضرت نیز بر می آید که چقدر در این وادی تلاش و تکاپو داشت. 
از مجموع سیره، خطبه های آن حضرت و بیانات سایر امامان معصوم علیهم السلام که 

به مناسبت سالروز غدیر فرمودند ، موارد زیر بیشتر از همه به چشم می آید: 
الف: افطاری و اطعام دادن به مردم. 

ب: احسان ، نیکی و کمک مالی به یکدیگر.
ج: برابر قرار دادن  کنیزان و غلامان با خود.

د: تقبل هزینه مستمندان و فقرا ، توسط ثروتمندان.
ه: قرض الحسنه دادن به نیازمندان. 

در بعضی روایت اطعام و افطار یک نفر در روز غدیر معادل اطعام هزار هزار پیغمبر ، 
صدیق و شهید معرفی شده است یا کمک یک درهم به نیازمندی برابر دویست درهم نزد 
خدای متعال ارزش دارد. از همه اینها می شود استفاده کرد که یکی از پیام ها و فلسفه 
های وجودی غدیر ، همانا تأمین نیازهای معیشتی توده مردم و ایجاد رفاه حداقلی برای 
جوانان است ، مضافا به این که اگر بخواهیم از نگاه حکومتی به این مجموعه حدیثی نظر 
افکنیم به راحتی می توانیم دریابیم مسئولیت حاکمان اسلامی در قبال حقوق مردم  که 
به نام  تبعیت از صاحب غدیر به حاکمیت دست یافتند بسیار سنگین است و لازم است در 
جهت جلب رضایت و تأمین معیشت و رفاه حداقلی توده مردم تلاش کنند. اگر این نگاه را 
قبول کنیم  ، دیگر » اطعام الطعام «  به معنای یک بشقاب قیمه یا قورمه سبزی پلو با یک 
بسته نوشابه ، ماست و سالاد آنچنانی نخواهد بود ، بلکه  منظور تأمین زندگی و رفاه معقول 
توده مردم از تولد تا گور است. حال سوال این است مسئولان و کارگزاران  نظام جمهوری 
اسلامی در ادعای خود در سه محور فوق ، تا چه اندازه صادق و موفق بودند؟ آیا هیچ فکر 
می کنند که بخش عمده ای از نارضایتی ها ، اعتراضات و لجبازی های اخیر جوانان  از 

ناحیه کوتاهی و فاصله گرفتن از فرهنگ غدیر باشد؟
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عبدالرحیم اباذری*

 در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان 
واجد شرایط اقدام نماید.

نشانی به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  به  مراجعه  طریق  از  می توانند  محترم   ۱-متقاضیان 
 www.setadiran.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 5۰۰/۰۰۰ )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.

)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( . 
2-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت ۱- ضمانت نامه بانکی 2- خالص 
مطالبات بلوکه شده تائید شده ۳- فیش نقدی بانکی و واریز الکترونیکی وجه نقد از طریق سامانه ستاد مورد 

قبول است. 
 )IR ۰7 – ۰۶۱۰ – ۰۰۰۰ – ۰۰۱۰ – ۰۳۰۰ – 4۳۰۰ – ۵4( :شهرداری قم )۳-شماره حساب بانکی ایران)شبا

جهت واریز از طریق فیش بانکی وجه نقد.
۴-مهلت خرید و تحویل اسناد:

-مهلت خرید اسناد: از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰2/۰۴/2۰ لغایت روز سه شنبه مورخ ۱۴۰2/۰۴/27.  
-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰2/۰۴/2۱  لغایت روز شنبه مورخ ۱۴۰2/۰5/۰7.

۵-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم پس از 
خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء اسناد و 

مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
۶-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره ۳۶۱۰44۸۸ – ۰2۵ و سوالات 
عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن ۳۶۱۰4۳۳۳ ۰2۵ 

تماس حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم ضمانت شرکت در فرایند انجام کار: اداره کل حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از 
ساعت ۰6:۰۰ الی ۱2:۳۰ و روزهای پنج شنبه ساعت ۱2:۰۰ به نشانی: قم، بلوار امام موسی صدر، جنب 

بوستان شهید بنیادی، شهرداری مرکزی، طبقه ششم.

شهرداری قم

WWW.QOM.IR    اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی املاک )نوبت اول(

شناسه آگهی :۱۵2۳۱4۶

دستگاهای ملی باید ازطرح های مقابله با بیابان زایی کاملًا حمایت کنند
بدون تردید این بحران به زودی دامنگیر پایتخت خواهد شد
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آیت الله حسینی بوشهری:

موانع اداری خدمت به مردم باید حذف شود
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه موانع اداری خدمت به مردم باید 
حذف شود، گفت: برای حل مشکلات مردم اگر لازم شود، مدیران باید در شهرستان ها 

اردو بزنند تا علاوه بر رضایت مردم، خشنودی الهی به دست آید. 
به گزارش ندای قم، آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در همایش روز شهرداری ها 
و دهیاری ها در بوشهر اظهار داشت: دهیاران و شهرداران با مشکلات روزانه مردم به طور 
مستقیم در ارتباط هستند و مسئولان اجرایی باید مطالبات آن ها را مورد توجه قرار بدهند.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه دشمن به دنبال ایجاد موانع در 
توسعه و پیشرفت کشور می باشد، گفت: مسئولان با عشق ورزیدن به انقلاب باید به مردم 
خدمات رسانی کنند و دچار خود تحریمی نشوند. آیت الله حسینی بوشهری تصریح کرد: 
اگر مردم بر سر مدیران فریاد بزنند، این فریادها را باید محبت تلقی کرد و برای گره گشایی 
مشکلات سعی و تلاش کرد. نماینده مردم استان بوشهر در مجلس خبرگان رهبری عنوان 
کرد: بنده به عنوان خادم مردم استان، با افتخار مسائل حساس را پیگیری می کنم و 
مطالبات را به مسئولان کشوری منعکس خواهم کرد. نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری 
با اشاره به اینکه استان بوشهر پایتخت انرژی کشور محسوب می شود، گفت: متاسفانه 
مسئولیت های اجتماعی صنایع به خوبی تحقق نمی یابد که این مسئله جای گلایه دارد. 
وی با تأکید بر اینکه بخشی از مشکلات در درون استان و شهرستان ها قابل حل می 
باشد، افزود: حل موانع در روستاها و شهرها نیازمند ارزیابی مستمر و تشکیل کارگروه های 
تخصصی و اهتمام ورزیدن مدیران است. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تصریح 
کرد: برای حل مشکلات مردم اگر لازم شود، مدیران باید در شهرستان ها اردو بزنند تا 

علاوه بر رضایت مردم، خشنودی الهی به دست آید.

رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس:

تشکیل وزارت خانواده مغایر سیاست های 
نظام اداری است

رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی در خصوص تصویب طرح 
با  مغایرت  کنار  در  طرح  این  گفت:  فرهنگی  کمیسیون  در  خانواده  وزارت  تشکیل 

سیاست های کلی نظام اداری، تبعات منفی برای حوزه خانواده به همراه دارد.
مجلس  فرهنگی  کمیسیون  مصوبه  به  اشاره  با  گویی  و  گفت  در  پور  قاسم  فاطمه 
مبنی بر تشکیل وزارت خانواده، عنوان کرد: موضوع خانواده در سیاست گذاری ها و 
برنامه ریزی های کشور حائز اهمیت فراوان است و نفس سیاست های ابلاغی خانواده 
و همچنین تأکید بر پیوست خانواده در این سیاست های کلی همگی گویای اهمیت 
برنامه ریزی خانواده محور و توجه به اقتضائات و مسائل نهاد خانواده در سیاست گذاری 
و قانون گذاری است اما این اهمیت، بدین معنا نیست که نیازمند تشکیل وزارت خانواده 
هستیم. نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که تغییر و تحول در دستگاه های 
اجرایی یکی از پیچیده ترین و حساس ترین اقدامات در نظام اداری و اداره بخش عمومی 
است، گفت: در این طرح اولین، ساده ترین و دردسترس ترین راهکار برای حل مسائل 
حوزه خانواده و جوانان ایجاد ساختار دانسته شده، در حالی که به عقیده کارشناسان 
حوزه ساختار، این گزینه باید به عنوان آخرین ابزار در نظر گرفته شود. آنچه از آن تا به امروز 

غفلت شده است خانواده محوری مندرج در سیاست های کلی است.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: موضوع خانواده، 
موضوعی فرابخشی است و خانواده باید در تمام برنامه ریزی ها و سیاست ها مورد توجه قرار 
گیرد. در واقع موضوع خانواده، موضوعی مهم، حیاتی و کلان است که به مثابه خون باید 
در رگ های ساختارهای موجود جاری و ساری شود و تشکیل وزارت خانواده، صرفاً موجب 
متمرکزساختن این موضوع حیاتی و روح حاکم بر برنامه ریزی ها در قالب کوچک خواهد 
شد. قاسم پور اضافه کرد: چالش های حوزه خانواده صرفاً منحصر به ساختارهای موجود 
نیست و ما نیازمند اصلاح در رویه ها و سیاست ها هستیم و تا زمانی که سیاست ها اصلاح 

نشود، صرف تغییر ساختاری راهگشا نخواهد بود.
 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور تشریح کرد:

ارتقای جایگاه زنان و خانواده 
در برنامه هفتم توسعه

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری گفت: مقایسه لایحه برنامه هفتم توسعه 
با سایر برنامه های توسعه نشان می دهد که با نگاهی بهتر نسبت به حوزه زنان و خانواده 
تدوین شده، کما اینکه یک فصل و با احتساب جدول ۱2 حکم در این خصوص در لایحه 

لحاظ شده است که حرکتی رو به جلو را نشان می دهد.
انسیه خزعلی در توضیح نحوه ورود لایحه برنامه هفتم توسعه به حوزه زنان و خانواده 
گفت: اگر بخواهیم برنامه هفتم توسعه را با برنامه های قبلی توسعه مقایسه کنیم مشخص 
می شود که این لایحه با نگاهی بهتر نسبت به حوزه زنان و خانواده تدوین شده است، کما 
اینکه یک فصل و ۱2 حکم در این خصوص در لایحه لحاظ شده است که حرکتی رو به 

جلو در این زمینه را نشان می دهد.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور افزود: در برنامه های قبلی توسعه نهایت ۳ 
حکم برای حوزه زنان و خانواده به طور مستقیم یا غیرمستقیم لحاظ شده بود اگرچه 
انتظارمان در این خصوص بیش از این بود اما به این دلیل که بسیاری از موارد برای 
درج در لایحه برنامه هفتم نیاز به پشتوانه مالی داشته و برخی موارد نیز با وظایف سایر 
دستگاه ها همپوشانی داشت بنابراین به آنها ارجاع داده شد؛ همچنین برخی موارد هم به 
این دلیل که قابلیت سنجش کمّی نداشتند، حذف شدند و تعدادی از موضوعات نیز در 
برنامه های قبلی توسعه اجرایی شده بودند به همین دلیل نیاز به تکرار آنها نبود. خزعلی 
درباره پرداختن به الگوی زن ایرانی مسلمان تاکید کرد: یکی از مواردی که پیشنهاد داده 
بودیم تا در لایحه برنامه هفتم توسعه بیاید، هویت زن ایرانی مسلمان بود که به دلیل عام 
بودن نیازمند تفکیک و تشریح جزییات بود. بنابراین بخشی در خانواده و مشاوره، بخشی 

در توانمندسازی زنان و بخشی در اصلاح قوانین و مسائل حقوقی درج شده است.

دریادار تنگسیری: 

ابعاد پنهان توقیف نفتکش انگلیسی
 بازگو نشده است

فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی رزمندگان نیروی دریایی سپاه 
را صاحبان مدال افتخار از فرماندهی معظم کل قوا به عنوان » دلاوران از جان گذشته« 
توصیف کرد و گفت: هنوز به ابعاد پنهان عملیات توقیف نفتکش انگلیسی پرداخته نشده 
است. دریادار پاسدار علیرضا تنگسیری در آیین تکریم و معارفه معاون هماهنگ کننده و 
معاون روابط عمومی و تبلیغات نمایندگی ولی فقیه که در بندر عباس برگزار شد ضمن 
احترام و تکریم مقام و جایگاه شهدا و خانواده های آنان؛ با اشاره به روند اقتدار افزایی 
نیروی دریایی در پهنه دریا برابر دشمنان ایران به عملیات توقیف نفتکش انگلیسی اشاره 
کرد و افزود: در این عملیات ها عنایت خداوند است که حکمرانی می کند و اگر غیر از 
این باشد در صحنه نبرد نتیجه نمی گیریم. وی ادامه داد: توقیف نفتکش انگلیسی ابعاد 
پنهانی دارد که هنوز به آن پرداخته نشده است، یکی اینکه در این عملیات فرماندهان 
سطح یک ما در صف اول مقابله و تقابل با دشمن حضور داشتند. وی افزود: زمانی که 
در این عملیات ناو آمریکایی قصد ورود به آب های ما را داشت، به آنها اعلام کردیم اگر 
یک وجب به سمت ما بیایی سیبل موشک های ما خواهید شد و پس از این هشدار ناو 
امریکایی به سرعت عقب نشینی کرد. دریادار تنگسیری در ادامه خاطرنشان کرد: شک 
نداشته باشید اگر این نفتکش) انگلیسی( با ۱۰ تا اسکورت هم آمده بود محال بود بتواند 
فرار کند. وی اضافه کرد: مقابل شهدا قسم یاد کردیم؛ شهدا همرزم ما بودند و نخواهیم 

گذاشت خون این شهدای والامقام به هدر برود.
 

منتجب نیا در پاسخ به باهنر؛

اصلاح طلبان در بسیاری از حوزه ها 
کاندیدا دارند

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی اظهارات دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
درباره رفتار انتخاباتی اصلاح طلبان را شایسته ندانست.

رسول منتجب نیا در نشست شورای مرکزی حزب جمهوریت ایران اسلامی با اشاره به 
صحبت های محمدرضا باهنر مبنی بر این که اصلاح طلبان باید به صندوق های رای باز 
گردند، اظهار کرد: چنین سخنانی از وی شایسته نبود؛ اگر دلسوز هستند به جای تهدید 

اصلاح طلبان بدانند که اگر فضا مساعد باشد، ما در بسیاری از حوزه ها کاندیدا داریم.
وی در خصوص انتخابات تناسبی نیز تصریح کرد: چنین انتخاباتی زمانی مناسب 

خواهد بود که نظام حزبی در کشور پذیرفته شده باشد.

ترغیب یا تهدید انتخاباتی 
اصلاح طلبان؟

جریان اصلاح طلبی این روزها با بحران تصمیم گیری 
برای انتخابات اسفند ماه مواجه است. آنها از یک سو 

براساس یک نظام منطقی، لوازم حضور در انتخابات را در اختیار ندارند، از سویی در 
یک نگاه ملی، نمی توانند نسبت به چنین واقعه ای منفعلانه برخورد کنند. در یک 
جامعه ارگانیک به تعبیر دورکیم این نهادهای سیاسی هستند که باید مشارکت سیاسی 
را ایجاد کنند و اصلی ترین این نهادها طبیعتا احزاب هستند. اما احزاب اصلاح طلب 
بر این باورند که برای ایجاد چنین مشارکتی لازم است قادر باشند تا ضمن دسترسی یه 

قدرت و منابع آن، مردم را درآن منابع شریک کنند.
فرض این است که سامانه سیاسی باید ابتدا نهادمند شوند و برای تحقق این امر 
حضور آنان باید موثر و سپس تعیین کننده باشد. ولی اصلاح طلبان به وضوح می بینند 
که ابزارهای مورد نیاز را ندارند. بر اساس برداشت این جریان، شرکت نکردن، می تواند 
یک پیروزی باشد چرا که تبعات آن می تواند برای نظام سیاسی، در بلند مدت، منجر 
به تغییر سیاست ها شده و کشور را از ادامه وضع موجود به وضع مطلوب رهنمون کند. 
آنان امروز کارآیی نظام انتخاباتی را مهمتر از خود انتخابات می بینند. اما در طرف مقابل 
نظام سیاسی ترجیح می دهد که تغیرات جدی در بافت سیاسی کشور اتفاق نیفتد. 
آنان این گونه می بینند که برنامه های اقتصادی چیده شده که آن را قابل تحقق می 

دانند، می تواند با تغییر در بافتار سیاسی کشور، دچار اختلال شود.
همچنین خواستار مشارکت گسترده مردم هستند که به معنای اقتدار سیاسی در 
عرصه بین المللی تعبیر شده و می تواند امنیت سرمایه گذاری خارجی در کشور را 
تقویت کرده و در برابر تخاصم خارجی هم، به عنوان یک عامل بازدارنده عمل کند. 
این یک ایده آل است که احزاب نزدیک به حاکمیت بتوانند از اقبال بالای اجتماعی 
برخوردار بوده تا حاکمیت بتواند با خیال راحت و با اتکا به سرمایه اجتماعی گسترده، 

برنامه های سیاسی و به ویژه اقتصادی خود را پیاده کند.
اما پیچ داستان آن جایی است که این ایده آل نه تنها شکل نگیرد بلکه حتی معکوس 
شده و نارضایتی ها اوج گرفته باشد و کارگزاران سیاسی توان حل مسئله را از دست 
داده باشند. در چنین شرایطی ترغیب جریان سیاسی دور از حاکمیت برای ورود به 
انتخابات، به نظر ضروری تر از پیشبرد برنامه های مدون شده در نظام یک دست است. 
چرا که آن برنامه ها بدون همراهی اجتماعی محکوم به شکست است و به این ترتیب اگر 
برنامه های اقتصادی موفق نشود نظام سیاسی درهر دو حوزه شکست خواهد خورد. در 
حالیکه منطقا فراهم کردن شرایط برای حضور جریان دوم و افزایش مشارکت سیاسی، 
می تواند با وجود تغیرات جدی در برنامه های مد نظر حاکمیت، به دلیل تطابق منافع 

مردم و حکومت به ادغام ایده هایی بینجامد که نهایتش تامین منافع ملی است.
از این رو نادیده انگاشتن یک جریان سیاسی که می تواند مقوم مشارکت سیاسی 
بوده و در گامی بالاتر مقابله با آن، نمی تواند به پیشبرد اهداف نظام سیاسی کمکی 
کند. جدل های مجازی اگرچه امری طبیعی است اما باید توجه داشت از آن جا که 
از دو جریان سیاسی موثر کشور، یک جریان به دلیل نزدیکی به »هسته سخت نظام« 
از قدرت بالاتری برخوردار است، نظراتش می تواند از سوی جریان دوم به ارعاب تعبیر 
شده و نظرات جریان دوم به دلیل توان مشارکت سازی اش به تهدید کل حاکمیت تلقی 
شود. این فضا، قطعا امکان تفاهم بر سر ساده ترین مسائل را سلب کرده اما جریان 
نزدیک به حاکمیت به دلیل در دست داشتن ساز و کارهای انتخاباتی باید این امر را در 
نظر بگیرد که مواضع آنان طبیعتا برای جریان دور از قدرت می تواند به شدت تحریک 
کننده باشد و عقلای این جریانند که باید در جهت هم افزایی نیروهای سیاسی گام 
بردارند. اگر آنان خود نه تنها جلوی چنین فرایندی را نگرفته بلکه بدان دامن زنند، 
خود از خاسران وضع موجود خواهند بود. حاصل چنین وضعیتی بی اعتبار شدن 
همه نهادهای مدنی و حرکت معکوس سیاسی از یک جامعه در حال ارگانیک شدن 

به جامعه مکانیکی است.
*روزنامه نگار

امیرعبداللهیان:

امنیت جمهوری آذربایجان و منطقه
 را امنیت ایران می دانیم

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه امنیت جمهوری آذربایجان و منطقه را امنیت ایران 
میدانیم، افزود: حادثه ای که در سفارت آذربایجان در تهران رخ داد ما را متاسف و 
متعجب کرد؛ با جناب آقای رئیس جمهور گفتگو کردم و همانگونه که سخنگوی قوه 
قضائیه ایران اعلام کرد پرونده رسیدگی به اقدام مسلحانه ضارب در سفارت آذربایجان 

در تهران، مراحل تحقیقاتی خود را کامل کرده است.
امیر عبداللهیان در جمع خبرنگاران اظهارداشت : با مقامات کشور دوست و برادر 
جمهوری آذربایجان اتفاق نظر داریم که مراحل تحقیق این پرونده در طرف آذربایجان 
با سرعت تکمیل شود و رأی شدید و اشد مجازات در انتظار ضارب و هر طرفی است که 

در این اقدام جنایتکارانه نقش داشته است.
وی عنوان کرد: تدابیری در حوزه پلیس دیپلماتیک اتخاذ شده و با مسببینی که به 
هر نحو قصوری در این حادثه داشتند برخورد صورت گرفته است. با آقای رئیس جمهور 
و مقامات کشور آذربایجان اتفاق نظر داریم که مسیر تاریخی و کریدور راه آهنی که از 
جمهوری اسلامی ایران می گذرد به سرعت فعال شود. کریدور ریلی ارس یک کریدور 
مورد توافق ماست که به دستور رئیس جمهور کشورم عملیات اجرایی آن به زودی شروع 
خواهد شد و امیدواریم حداکثر ظرف یکسال بهره برداری آن انجام شود. این کریدور 

نقش اصلی در اتصال آذربایجان به نخجوان را بر عهده دارد.
آذربایجان به دنبال بستن مسیرهای مواصلاتی تاریخی ایران در منطقه نیست 
وزیر امور خارجه تصریح کرد: در خصوص رفع انسداد از مسیرهای مواصلاتی در 
منطقه نیز با آقای »الهام علی اف« گفتگوهایی داشتیم که او تاکید کرد این تصور که 
رفع انسداد مسیرهای مواصلاتی منجر به بسته شدن مسیرهای مواصلاتی تاریخی 
میان ایران و ارمنستان شود ارزیابی نادرستی است و ایشان تاکید کردند که جمهوری 
آذربایجان به دنبال بستن مسیرهای مواصلاتی تاریخی ایران در منطقه نبوده و نخواهد 

بود.
امیر عبداللهیان گفت: مردم ایران و جمهوری آذربایجان بیشترین اشتراکات را در 
بین همسایگان دارند و نظر داریم به دور از سوءتفاهم ها، رفت و آمد مردم دو کشور و 
همکاری های همه جانبه بدون هیچ محدودیتی میان دو کشور در بهترین وضعیت خود 

قرار گیرد.
وی در پایان با بیان اینکه معتقدیم اختلافات در منطقه قفقاز جنوبی صرفاً از طریق 
مسالمت آمیز قابل حل و فصل است، خاطر نشان کرد: برای مردم و دولت آذربایجان 

بهترین ها را آرزو داریم.

استاندار قم خبرداد:

 تعیین سهم شهرستان  های »کهک و 
جعفرآباد« از اعتبارات استانی

استاندار قم بیان اینکه برای دو شهرستان کهک و جعفرآباد به ترتیب سهم 7 و 
۸ درصدی از محل اعتبارات استانی و متوازان در نظر گرفته شده است افزود: این 
تخصیص اعتبار با در نظر گرفتن فرآیند های مختلف و بیشنر از شاخص های مربوطه 
با اولویت طرح های نیمه تمام برمبنای تشخیص کمیته های برنامه ریزی شهرستان ها 

اختصاص خواهد یافت.
سیدمحمدتقی شاهچراغی  ظهر روز پنجشنبه در چهارمین جلسه شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان قم طی سخنانی اظهار کرد: واقعیت این است که در مسئله آموزش و 

پرورش در استان دچار مشکلات و کمبود هایی هستیم.
وی ادامه داد: مطابق آمار اعلامی از سوی اداره کل آموزش و پرورش باتوجه به 
افزایش نرخ رشد جمعیت و مهاجرت افراد به استان قم سالانه ۱۰ هزار نفر دانش آموز 
جدید وارد مدارس استان می شوند، جمعیت کلاس های مدارس از حد استاندارد 
استان  نیازمند حداقل ۳۰ مدرسه جدید در سطح  بهبود شرایط  برای  و  گذشته 

هستیم.
استاندار قم گفت: درخصوص مشکلات آموزش و پرورش در استان قم گفت وگوهایی 
با رئیس جمهور داشته ایم و به زودی با معاون ایشان نیز درخصوص برنامه و راهکارهایی 
که برای حل این مشکل داریم جلسه ای خواهیم داشت. از دستگاه ها تقاضا داریم برای 

حل مشکلات آموزش و پرورش با دستگاه متولی تعامل داشته باشند.
استاندار قم خاطرنشان کرد: در این جلسه بحث ساخت شهرک پرنیان مطرح و به 
تصویب رسید، سال ها پیش مطالعاتی درخصوص شهرک پرنیان انجام شده است. 
این منطقه ظرفیت خوبی برای سکونت و اشتغال دارد که مقرر شد با الگوی اشتغال 

و سکونت ساخته شود.

آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع عظام تقلید در آستانه عید غدیر به 
موضوع هتک حرمت به قرآن در یکی از کشورهای اروپایی اشاره کرد و گفت:  
خیال نکنید اگر قرآن را بسوزانید می توانید برنامه های آن را کم کنید؛ چنین 

نیست و قرآن و غدیر برای همیشه زنده است.
وی روز پنجشنبه در جلسه درس اخلاق هفتگی با موضوع غدیر افزود:  اگر 
کسی دهن کجی کرده درباره ولایت امیرالمومنین علی علیه السلام یا به حرم 
امن قرآن کریم، باید بداند که این ندا، ندای جهانی است که قرآن و اهل بیت 

مرگ پذیر نیستند.
وی اظهار داشت:  جریان غدیر از جریان های حساس تاریخ اسلامی است؛ در 
قرآن کریم اگر »یوم« یا »یوم عظیم« آمده، غالب به روز قیامت اختصاص دارد 
اما در بعضی موارد مربوط به حوادث مهم دنیایی است که یکی از آنها در آیات 
کْمَلْتُ لَکُمْ دِینَکُمْ 

َ
ابتدایی سوره مائده آمده است که خداوند فرمود: )الْیَوْمَ أ

تْمَمْتُ عَلَیْکُمْ نِعْمَتِی(؛ این الیوم، خبر از حادثه ای مهم می  دهد که می 
َ
وَأ

فرماید اکمال دین در امروز اتفاق افتاد و آن بیان مسئله ولایت و امامت و خلافت 
امیرالمومنین علی علیه السلام است.

آیت الله جوادی آملی گفت: دشمنان و منافقان می گفتند که با رحلت پیامبر 
اسلام، بساط دین نیز برچیده خواهد شد چون دین »ابتر« است اما در روز غدیر 
و نصب امامت امیرالمومنین، »کوثر« بودن دین روشن شد که فرمود امروز دین 

کْمَلْتُ لَکُمْ دِینَکُمْ(.
َ
کامل شد )الْیَوْمَ أ

قرآن نمی شود مبارزه کرد 
وی افزود:  همانطور که در دین، نه نقص علمی و عملی وجود داشته و نه مرگ 
پذیر است، همین طور اهل بیت عصمت و طهارت نیز نقص علمی و عملی ندارند 
و مرگ پذیر نیستند؛ این ذوات مقدس دائم هستند و مظهر هو الدائم اند، اینکه 
در سخنان اهل بیت علیهم السلام آمده که آب زندگانی ما اهل بیت هستیم به 
همین معناست؛ نام علی و نام حسین علیهم السلام در سراسر عالم زنده هستند.
این مرجع تقلید اظهار داشت: در کتاب تمام نهج البلاغه آمده که امیرالمومنین 
می فرماید خوب گوش کنید به آنچه پیامبر گرامی اسلام فرمود که ما مرگ پذیر 
نیستیم؛ دین، مرگ پذیر نیست و خیال نکنید اگر قرآن را بسوزانید می توانید 
برنامه های آن را کم کنید، این  چنین نیست، قرآن و غدیر برای همیشه زنده 
است؛ اگر کسی دهن کجی کرده درباره ولایت امیرالمومنین علی علیه السلام، 
یا به حرم امن قرآن کریم، باید بداند که این ندا، ندای جهانی است که قرآن و اهل 

بیت مرگ پذیر نیستند.
وی با بیان اینکه با قرآن نمی شود مبارزه کرد، گفت: خداوند در قرآن کریم در 
رْسَلَ 

َ
مورد عاقبت کسانی که به حرم امن الهی، هتک کردند، فرموده است: )وَأ

کُولٍ( لذا 
ْ
یلٍ * فَجَعَلَهُمْ کَعَصْفٍ مَأ بَابِیلَ * تَرْمِیهِمْ بِحِجَارَةٍ مِنْ سِجِّ

َ
عَلَیْهِمْ طَیْرًا أ

دولتی که اجازه داده است به حرم امن قرآن کریم اهانت شود و آن نامرد مردی 
که خود را مجاز به اهانت به حرم امن الهی دانسته و از این کار خود توبه نکرد و 

کُول( در راه است، عاقبتش مانند کاه 
ْ
برنگشت، باید بداند که )فَجَعَلَهُمْ کَعَصْفٍ مَأ

نیم خورده حیوانی است که متلاشی خواهد شد.
اگر افراد آسایش می خواهند باید آن را در ادب و آزادی بیابند

آیت الله جوادی آملی اظهار داشت: اگر افراد آسایش می خواهند باید آن را 
در ادب بیابند، باید آن را در آزادی بیابند و نه در رهایی و فرق است بین آزادی 
و رهایی؛ رهایی به دام جهل علمی و جهالت عملی افتادن است و دین آمده تا 

مردم را از بند جهل علمی و جهالت عملی آزاد کند.
وی با بیان اینکه »غدیر برای ابد زنده است« گفت:  در روز ۱۸ ذی الحجه این 
تْمَمْتُ عَلَیْکُمْ 

َ
کْمَلْتُ لَکُمْ دِینَکُمْ وَأ

َ
دستورات مکرر از طرف خداوند آمد که )الْیَوْمَ أ

سْلَامَ دِینًا( یعنی ولایت، مرگ پذیر نیست، لذا قرآن و اهل  نِعْمَتِی وَرَضِیتُ لَکُمُ الِْ
بیت برای همیشه زنده اند و با انحراف و دهن کجی آسیبی نمی بینند.

نْزِلَ إِلَیْکَ 
ُ
غْ مَا أ سُولُ بَلِّ هَا الرَّ یُّ

َ
این مرجع تقلید افزود: اینکه خداوند فرمود: )یَا أ

غْتَ رِسَالَتَهُ( یعنی دین، دین بازی نیست، اگر نگویی  کَ ۖ وَإِنْ لَمْ تَفْعَلْ فَمَا بَلَّ مِنْ رَبِّ
علی جای پیغمبر نشسته است مردم با این دین بازی می کنند، اموی و عباسی و 
غْتَ رِسَالَتَهُ(، یعنی دینی که خلیفه ندارد،  مروانی در راه است، )وَإِنْ لَمْ تَفْعَلْ فَمَا بَلَّ

ماندنی نیست، قرآنی که محافظ ندارد، ماندنی نیست.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع حجاب و عفاف نیز اشاره 
و اظهار داشت: موضوع حجاب و عفاف مساله عمیقی است که خواهران و 

فرزندان ما باید بدانند هیچ کس مصالح ما را مثل آفریدگار ما نمی داند.
آیت الله جوادی آملی گفت: مو جمال است، چهره جمال است و آن آفریدگاری 
که مو و چهره زیبا و جمال به ما داد به ما فرمود که این حرم امن شماست، آن را 
حفظ کنید؛ ما مثل درخت نیستیم که بعد مدتی خشک شده و بپوسیم بلکه ما 

آن مرغ پرواز کننده ایم که با مرگ پرواز می کنیم.

آیت الله جوادی آملی:

 قرآن و غدیر برای همیشه زنده است 

تبسم نمازی*

برای  فناوری رئیس جمهور گفت:  و  معاون علمی 
راه اندازی شهر سلام در قم حداقل ۱۰ درصد تمامی 
منابع، مجوزها و هماهنگی ها را در این معاونت بسیج 
خواهیم کرد به شرطی که مدل پایدار مبتنی بر مردم 

داشته باشد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی عصر پنجشنبه در آیین 
افتتاح ساختمان شهید فخری زاده پارک علم و فناوری 
قم اظهار داشت: در موضوع ایجاد شهر سلام در قم 
باید همت کرد و همه توان خود را بگذاریم که الگوی 
این  در  کنیم  ایجاد  تزریقی  غیر  و  غیردولتی  درست 

صورت به اجرای آن نهایت کمک خود را خواهیم کرد.
و  علم  و  دانش  شهر  سلام،  شهر  داشت:  ابراز  وی 
فناوری است و در آن به دنبال ایجاد پارک نیستیم بلکه 
باید شهر سلام در قم برای تجمیع شرکت های فناور 

دانش بنیان و خلاق ایجاد شود.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور تاکید کرد: برای 
شهر سلام باید مشاوره های مناسب داشته باشیم که 
به موضوع و گفتمان تبدیل کنیم و مقداری که کار جلو 
برود گزارش آن را به رهبر معظم انقلاب ارائه خواهیم 

کرد.
وی با اشاره به این که  یک  میلیارد دلار ارزش مالی 
عملکرد دانش بنیان ها در کشور است اظهار داشت: 
صندوق های ما خطر پذیری نمی کنند و مدیریت خود 
را دارند لذا سرمایه گذاری خطر را در بین مدیران در 

دانش بنیان ها و شرکت های خلاق نداریم.
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: نقطه ای که می 
تواند در مردمی  کردن اقتصاد کمک کند شرکت های 
خلاق است و در دانش بنیان ها هم  تجربه های خوبی 
در سال های اخیر داشته ایم که برخی درست بوده و 

برخی اشتباه است.
وی افزود: این تفکر که همه دانشجویان باید بیرون از 
دانشگاه کارآفرین شوند، کشنده است و نباید فردی که 
استعداد ندارد را به شرکت خلاق و فناور برای فعالیت 

هدایت کرد.
نگرش نوآوری باید در دل بازار و بازار محور باشد

به  با اشاره  ادامه سخنانش  دهقانی فیروزآبادی در 
اینکه  نگرش نوآوری باید در دل بازار و بازار محور باشد 
گفت: نباید مفاهیم مراکز نوآوری خانگی در دل یک 
صنعت دیگر شکل بگیرد ولی متاسفانه یکی از فرمول 

های ما بوده است.
وی افزود: قانون جهش تولید برکت زیادی دارد و از 
باقیات صالحات نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
است که اگر بین پنج تا ۱۰ سال دیگر آن را اجرا کنیم 

طعم شیرین آن را مردم خواهند چشید.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: فرهنگ 
قم خیلی به فرهنگ واقعی اسلامی  ما نزدیک تر است 
از این رو نگاه ویژه ای به این شهر داریم و قم امید آینده 

کشور و امت اسلام و دنیا بر شمرده می شود.
وی ادامه داد: قم، مشهد و شیراز سه شهر مذهبی 
کشور هستند اما قم از نظر ظرفیت جذب علم با 2 
شهر دیگر متفاوت است و در جذب علم به مثابه حرم 
امیرالمومنین )ع( است از این رو حرم اهل  بیت در قم 
ظرفیت ویژه ای است که باید تبدیل الگوی خوب و 

کارآمد تبدیل شود.
دهقانی فیروزآبادی گفت: در پارک های فناوری باید 
مدلی داشته باشیم که بتوان آن را به دنیا معرفی کرد 
که از جمله آن پارک پردیسان در تهران است و بازدید 

کنندگان خارجی از دیدن آن ابراز شعف می کنند.

وی ادامه داد: همین پارک به نسبت پارک های مشابه 
در دنیا خیلی متفاوت نیست لذا باید الگویی داشته 
اسلامی  ایرانی  الگوی  عنوان  به  جهان  به  تا  باشیم 

معرفی کنیم و این ضرورت مهمی است.
جایگاه زیرساختی پارک علم و فناوری قم در شأن 

جایگاه این شهر  نیست 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در 
این آیینبا بیان اینکه : پارک علم و فناوری قم در یک 
مجتمع مسکونی درجه چندم و متروک ایجاد شده 
و فناوری  پارک علم  است گفت :جایگاه زیرساختی 
و  خلاق  های  شرکت  و  ها  بنیان  دانش  شأن  در  قم 
جایگاه شهر قم  نیست و باید در سفر دوم رییس جمهور 
الاسلام  حجت  شویم.  مند  بهره  پارک  ارتقای  برای 
والمسلمین مجتبی ذوالنوری افزود: در رشد پارک های 
علم و فناوری باید نقشه علمی کشور مشخص باشد و 

شروع و پایان و هدف آن مشخص باشد.
باید  فناوری  و  پارک های علم  ایجاد  وی گفت: در 
هدف ها مشخص شود و جایگاهی به دانش بنیان ها و 
دانشمندان ما نظارت کند چون بسیاری از منابع با ایده 

های تکراری تلف می شود.
و  علم  های  پارک  زمینه  در  دولت  افزود:  ذوالنوری 
فناوری و دانش بنیان ها باید جایگاه ها و نقشه ها را 

مشخص کرده و زیرساخت ها را ایجاد کند.
وی گفت: رسم  است هر دولتی می آید می گوید 
باید  رو  این  از  دهند  می  تحویل  ای  ویرانه  ها  قبلی 
به  هم  بعدی  دولت  که  کنیم  ایجاد  بتنی  اسکلتی 
فونداسیون قبلی اعتماد کرده و دولت های بعدی ریل 
گذاری ها را بر مبنای هدف های دولت های قبل انجام 

دهند.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور: 

همه ظرفیت ها برای ایجاد شهر سلام در قم بسیج می شود 

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: حوزه های علمیه 
فقهی  حدیثی،  کلامی،  فلسفی،  مبانی  در  دقت  با 
هوش  حرکت  راهبر  فن آوری ها،  به  ناظر  اخلاقی  و 

مصنوعی نه تنها در ایران بلکه در دنیا باشد.
آیت الله علیرضا اعرافی روز پنجشنبه در آیین آغازین 
و  علوم  عرصه  در  اطلاعات  فن آوری  تبادل  رویداد 
فرهنگ اسلامی در سالن اجتماعات مجتمع دارالولایه 
قم اظهار داشت: حدود 2۰ محور دانشی و عملکردی 
این  از  در دستاوردهای قم معاصر داریم، قطعا یکی 
محورها، تحول ها و تطورات حوزه فن آوری های نوین 

به ویژه یکی از آخرین آنها، هوش مصنوعی است.
وی گفت: حوزه علمیه باید به فن آوری های نوین، 

کند،  پیدا  ورود  مصنوعی  هوش  و  پیشرفته  پیشرو، 
کاربست این فن آوری ها را فقط در قلمرو معارف، علوم و 

منابع و متون اسلامی دنبال نمی کنیم.
مدیرحوزه های علمیه همچنین تاکید کرد: باید با 
و  فقهی  حدیثی،  کلامی،  فلسفی،  مبانی  در  دقت 
اخلاقی ناظر به فن آوری ها، حرکت هوش مصنوعی 

را نه تنها در ایران بلکه در دنیا راهبری و هدایت کنیم.
امروز  نیز  غرب  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  اعرافی 
هوش  به  مربوط  اخلاقی  و  عقلی  مبانی  متوجه 
مصنوعی است، به عنوان اندیشه و تمدن اسلامی باید 

به این عرصه ورود داشته باشیم.
امام جمعه قم تاکید کرد: در قلمرو مبانی معرفتی، 

هوش  حقوقی  و  فقهی  کلامی،  فلسفی،  عقلی، 
مصنوعی فعالانه ورود کرده، بشناسیم و راهبری کنیم.

وی یادآور شد: حوزه علمیه قم نشان داده که در هر 
زمینه ای می تواند وارد شود، و از تئوری نظام  اسلامی و 
انقلاب اسلامی بیرون بیاید، حضرت امام)ره( جسارت، 

شجاعت، شهامت و امکان کارهای بزرگ را آموخت.
نهایت  دانشمندان  و  دانشگاه  برای  گفت:  اعرافی 
احترام را قائلیم، وظیفه ماست که در خدمت و کنار 
آنها باشیم، و اندیشه راهبری اسلامی را برای همکاری 
نیازمند  مسیر  این  کنیم،  فعال  آرمان ها  پیشبرد  و 
راه  نقشه  داشتن  و  انسجام  بودن،  فعال  پیشگامی، 

درست و هدایتگر است.

 آیت الله علیرضا اعرافی:
حوزه علمیه با شناخت فن آوری های نوین، هوش مصنوعی را راهبری کند

رئیس جمهور توجه به مسئله بهداشت را از اولویت های دولت دانست و گفت: 
بهداشت بر درمان مقدم است و اگر روی موضوع بهداشت پرداخته شود، مردم کمتر 

به مراکز درمانی مراجعه می کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در آئین افتتاح کلان بیمارستان غدیر که صبح روز 
جمعه همزمان با عید سعید غدیر خم برگزار شد بهره برداری از کلان بیمارستان غدیر 
را از جمله اقدامات ماندگار و امیدآفرین در کشور دانست و با یادآوری تأکیدات رهبر 
معظم انقلاب در ترویج ایمان و امید در جامعه اظهار داشت: امیدآفرینی در جامعه 
به صرف سخنرانی میسر نخواهد شد بلکه اقدام و عمل مجریان و همچنین تبیین 
این اقدامات است که منجر به امیدواری در جامعه می شود. رئیس جمهور دلیل 
نامگذاری بیمارستان شهدای تجریش را مربوط به اوایل انقلاب و افتخارآفرینی مردم 
متدین و انقلابی این منطقه در دفاع از آرمان ها و ارزش ها دانست و افزود: کسانی که 
از دیگر نقاط برای سکونت به این منطقه نقل مکان کرده اند همواره باید به اصالت و 

هویت دینی و انقلابی منطقه تجریش توجه داشته باشند.
ضرورت حفظ شأن و جایگاه جامعه پزشکی کشور 

رئیسی در ادامه توجه به مسئله بهداشت را از اولویت های مهم دولت برشمرد و 
با اشاره به طرح موفق و بسیار خوب پزشک خانواده که به جلوگیری از مراجعات 

غیرضروری به مراکز درمانی منجر می شود، از وزیر بهداشت خواست طی یک نشست 
رسانه ای راهبردها و اقدامات دولت در زمینه بهداشت به ویژه در نقاط کم برخوردارتر 
کشور را برای جامعه پزشکی و عموم مردم تبیین کند. رئیس جمهور در بخش دیگری 
از سخنان خود بر توجه به موضوع مهم اخلاق پزشکی و ارزش های حاکم بر روابط 
پزشک و بیمار تاکید کرد و از کادر درمانی خواست با بیماران و خانواده های آنها به 
گونه ای همراهی داشته باشند که فرد بیمار یا خانواده او به جز درد بیماری مشکل 
دیگری نداشته باشد. رئیسی ارتقا و گسترش گردشگری سلامت را از جمله مزایای 
افتتاح کلان بیمارستان غدیر برشمرد و با بیان اینکه پزشکان و متخصصان ما در 
حوزه سلامت کشور را به جایگاه بسیار مطلوبی رسانده و در این عرصه افتخارآفرینی 
کرده اند، گفت: امروز وضعیت گردشگری سلامت در کشور ما به نحوی است که 
شهروندان بسیاری از کشورهای منطقه به دلیل تفاوت هزینه و تخصص در درمان، 

استفاده از خدمات درمانی و پزشکی ایران را به کشورهای اروپایی ترجیح می دهند.
رئیس جمهور در پایان همچنین با تاکید بر ضرورت حفظ شأن و جایگاه جامعه 
پزشکی کشور گفت: صنف ارزشمند پزشکی، پرستاری و کادر درمان که از افتخارات 
کشور هستند همواره باید محترم شمرده شوند و اگر هم جایی از سوی پزشکی 

تخلفی صورت گرفت، این مسئله نباید به کل جامعه پزشکی تعمیم داده شود.

رئیس جمهور در آیین افتتاح کلان بیمارستان غدیر:

توجه به مسئله بهداشت از اولویت های مهم دولت است
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تاریخ مصرف انقضای ادویه ها
 چقدر است؟

اما  باشد،  گذشته  ها  مدت  ادویه ها  انقضای  تاریخ  زمان  مدت  از  است  ممکن 
همچنان در کابینت آشپزخانه شما موجود باشند.

 از آنجا که ادویه جات جز یکی از مواردی هستند که به نظر می رسد نسبت به دیگر 
مواد غذایی آشپزخانه مدت زمان مصرف طولانی دارند، ممکن است از مدت زمان 
تاریخ انقضای آن ها مدت ها گذشته باشد، اما همچنان در کابینت آشپزخانه شما 
موجود باشند.  در واقع شما باید علاوه بر توجه به تاریخ انقضای مندرج بر روی ادویه 
ها، به حفظ کیفیت تازگی آن ها نیز دقت کنید، چراکه بنابر دلایلی که ممکن است 
فرآیند انقضای محصول را تسریع کنند، حتی ممکن است لازم باشد کمی زودتر از 
پایان زمان انقضا، دیگر آن ادویه را مصرف نکنید. در این قسمت از بهداشت و سلامت 
نمناک سعی داریم شما را با برخی علایم آشنا کنیم که نشان می دهد تاریخ انقضای 

ادویه رسیده و باید دیگر آن را دور ریخت.
علامت ادویه ای که قابل مصرف نیست

اگر احساس می کنید شکل ظاهری ادویه دیگر به مانند روز اولی که خریداری شده 
نیست؛ بهتر است دیگر آن را مصرف نکنید. نظر یکی از سرآشپزهای حرفه ای آن 
است زمانی که ادویه به حالت نمناک و یا گلوله ای درآمده، دیگر نباید مصرف شود. 
چرا که این حالت نشان می دهد رطوبت به داخل ادویه نفوذ کرده و موجب ایجاد 

شرایط قارچ و کپک در آن شده است.
 همچنین یک کارشناس صنایع غذایی می گوید بهتر است در مصرف ادویه جات 
احتیاط شده و آن ها را به صورت تازه مصرف کرد. وی نیزبه شدت تاکید می کند که 
هر گونه حالت نمناکی یا گلوله شدن ادویه جات به منزله قارچی شدن و کپک این 
مواد است و در عین حال نگهداری طولانی مدت ادویه و استفاده این ادویه های کهنه 

و مانده درغذاها موجب مسمومیت غذایی می شود.
 ادویه جات را تازه مصرف کنید

همچنین یک کارشناس دیگرمربوط به مواد غذایی آشپزی بر این باور است که 
بهترین کار، استفاده از ادویه جات به طور تازه و طبیعی است و ادویه جات تازه، رنگی 
شفاف و روشن دارند و درواقع زمانی که رنگ ادویه به حالت کدر در می آید، نشانه 

کهنگی و فاسد شدن آن است.
 وی همچنین اظهار داشت کیفیت بو و طعم ادویه نیز به واسطه این کهنگی از بین 
خواهد رفت. بنابراین سعی کنید مدت زمان نگهداری ادویه ها در کابینت آشپزخانه 
خود را کنترل کنید. در واقع این باور اشتباهی است که تصور کنید طول مدت زمان 

مصرف این ماده غذایی، زیاد است.
 به گفته یک کارشناس و در عین حال مبتکر مواد غذایی، اگر چه مدت زمان 
مصرف برخی ادویه های اورگانیک تا بیش از سه سال در نظر گرفته شده، اما گاهی 

تا مدت شش ماه بیشتر کارایی لازم را ندارند. 
 تاریخ انقضای ادویه ها

 همچنین اگر چه برای بعضی ادویه ها تاریخ انقضا چهار سال و برای برخی دیگر 
که حاوی برگ های خشک هستند، مدت زمان سه سال در نظر گرفته شده اما در 
کل بهتر است در همان سال اول میزان کیفیت آن ها هنگام مصرف بررسی شود. 
در عین حال بهتر است ادویه جات در مقادیر کم و به اندازه نیاز خریداری شوند تا 
با کیفیت بهتری مورد استفاده قرار گیرند و به نوعی این کار مانع از فساد این گونه 

مواد غذایی شود.
 این کارشناس مواد غذایی همچنین به شیوه های نگهداری ادویه در محیط منزل 
به شدت توصیه می کند و اظهار می دارد که نگهداری در شرایط معرض هوا، نورو 
رطوبت به شدت موجب فساد ادویه جات می شود. لذا این مواد بایستی درشرایط 

محیطی خنک و تاریک نگهداری شوند."

بایدها و نبایدها در کنترل اسهال

محققان کانادایی پی بردند؛

مصرف مکمل های کتون نتیجه معکوس 
برای عملکرد ورزشی دارد

محققان می گویند ورزشکارانی که از مکمل های کتون برای افزایش عملکرد 
خود استفاده می کنند ممکن است نتیجه عکس ببینند.

مزایای  مورد  در  تحقیقات  نت،  مدیسن  از  نقل  به  مهر  خبرنگار  گزارش  به 
مکمل های کتون مختلف است. برخی از مطالعات نشان داده اند که مکمل ها 
عملکرد را بهبود می بخشند، اما برخی دیگر می گویند که تأثیری ندارند یا حتی 

عملکرد را بدتر می کنند.
کتون های طبیعی به مغز و ماهیچه ها سوخت می دهند. رژیم کتوژنیک حاوی 
کربوهیدرات بسیار کم و چربی بالا باعث می شود بدن ترکیبات کتون بیشتری 
بسازد. محققان خاطرنشان کردند که تصور می شود مکمل های کتون این فرآیند 
را بدون رژیم سخت تسریع می کنند. »مارتین گیبالا«، محقق ارشد از دانشگاه 
مک مستر کانادا، می گوید: »یکی از مزایای اصلی این است که کتون ها ممکن 
است به عنوان منبع سوخت جایگزین در حین ورزش عمل کنند یا به طور بالقوه 
استفاده از سوخت های اصلی دیگر مانند کربوهیدرات ها و چربی ها را تغییر دهند 

و به نوبه خود ظرفیت استقامت را افزایش دهند.«
او در ادامه افزود: »اما یافته های ما نشان می دهد که اینطور نیست.«

برای این مطالعه، محققان 2۳ ورزشکار استقامتی را که به خوبی تمرین کرده 
بودند و پنج ساعت یا بیشتر در هفته دوچرخه سواری می کردند، انتخاب کردند 
زیرا عملکرد ورزشی آنها در هر روز ثابت بود. هر شرکت کننده دو آزمایش را انجام 
داد که فقط در نوشیدنی ای که قبل از دوچرخه سواری 2۰ دقیقه ای به آنها داده 

می شد، متفاوت بودند. نوشیدنی ها حاوی مکمل کتون یا دارونما بودند.
دوین مک کارتی، نویسنده ارشد این مطالعه و دانشجوی فارغ التحصیل در 
بخش حرکت شناسی گفت: »مشاهده اصلی این مطالعه این بود که سرعتی 
که دوچرخه سواران می توانستند در طول آزمایش حفظ کنند، پس از نوشیدن 
مکمل کتون در مقایسه با دارونما کمتر بود.« این یافته ها با تحقیق قبلی آن ها 
که نشان می داد مکمل های کتون باعث افزایش استرس قلبی تنفسی در طول 
ورزش می شوند، تطابق دارد. توجه داشته باشید برای محافظت از چشم در برابر 
گوشی هرگز نباید در جای تاریک به صفحه گوشی خود نگاه کنید؛ چون به شدت 
به چشم آسیب می رساند. اندازه  فونت را هم اصلا ریز نکنید؛ چون چشم ها را 

خسته می کند؛ اگر بزرگتر باشد خیلی بهتر است.
- هر چند ثانیه پلک بزنید و چشمانتان را با آب مرطوب کنید

از صفحه   استفاده  با خستگی چشم موقع  مقابله  راهکار  پلک زدن مداوم، 
کامپیوتر است. اما هنگام استفاده از گوشی موبایل از آن هم مهم تر است. خیره 
شدن برای زمان طولانی به صفحه نمایش، چشم ها را خشک می کند و راه طبیعی 
برای مقابله با خشکی چشم پلک زدن است. پلک زدن اثر منفی اشعه های صفحه 
به چشم ها هم کمک بسیاری  پاشیدن کمی آب  را کاهش می دهد.  نمایش 
می کند. همین آب عادی  که روزانه از آن استفاده می کنیم هم کافی است و به 

قطره و اشک مصنوعی نیازی نیست.
- صفحه نمایش را تمیز کنید

باید بدانید که تمیز کردن صفحه نمایش گوشی باعث دید هر چه بهتر چشمان 
شما می شود و کارشناسان دریافته اند که صفحه نمایش کثیف باعث کار هر چه 

بیشتر چشمان شما می شود.
- فاصله درست را رعایت کنید

دلیل دیگر اینکه چشمان شما به صفحه گوشی موبایل حساس هستند این 
است که گوشی را بسیار نزدیک به چشمانتان می گیرید. بهتر است هنگام کار 
کردن با گوشی، کمی آن را از چشمانتان دور نگه دارید. حتی اگر مدت زمان 
زیادی از گوشی موبایل استفاده نمی کنید. محمود جباروند، استاد چشم پزشکی 
دانشگاه علوم پزشکی دانشگاه تهران درباره »چگونگی خستگی درآوردن چشم 
هنگام استفاده از گوشی همراه و تبلت«، بیان داشت: بهترین کار برای استفاده 
از گوشی تلفن همراه و تبلت این است که یک ساعت  از این وسائل الکترونیکی 

استفاده کنید و یک ربع به چشم ها استراحت بدهید.
روزانه 2 تا ۳ مرتبه چشم ها را بشویید

وی ادامه داد: در روز سعی کنید دو تا ۳ مرتبه پلک خود را بشوئید که شستن با 
آب خیلی بهتراست.همچنین ماساژ بدهید تا غدد چربی که منافذی دارند فعال 

باشند و  چربی های پلک تخلیه شوند تا باعث خشکی چشم نشود.
استاد چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی دانشگاه تهران متذکر شد: اگر 
احساس می کنید دچار خشکی هستید یا احساس جسم خارجی در چشم دارید 
و تصاویر شفافیت خوبی ندارد، حتما به چشم پزشک مراجعه کنید؛ چون ممکن 
است علتی برای یک بیماری باشد. جباروند اضافه کرد: متاسفانه خانمها چون 
بیشتر آرایش پلکی دارند، نمی توانند چشم خود را بشویند و استفاده طولانی و 

بیشتر از مواد آرایشی موجب خشکی چشم هایشان می شود.

برای یبوست نگرفتن در تابستان
 این میوه ها را بخورید

فوق تخصص گوارش گفت :مصرف داروهای اعصاب و داروهای ضد افسردگی 
و داروهایی که برای بیماران پارکینسونی استفاده می شود یبوست را به همراه دارد. 
ما نمی توانیم داروهای این افراد را قطع کنیم. اگر با روش های معمول یبوست آنها 

برطرف نشود باید دارو استفاده کنند.
به گزارش بهداشت نیوز، محمود اسحاق حسینی فوق تخصص گوارش و کبد، با 
اشاره به اینکه یبوست معضلی است که می تواند انسان را از آغازین روزهای زندگی 
تا واپسین لحظات درگیر کند گفت: اگر فردی تا دوبار دفع در هفته  دفع داشته 
باشد یبوست ندارد اما اگر این تعداد دفع کمتر شود فرد یبوست دارد. تا دوبار دفع 
در هفته قابل قبول است. وی افزود: یبوست باید علت یابی شود ولی معمولا نیاز 
به درمان جدی به ویژه در کودکان ندارد. در سنین بالاتر یبوست حتما باید بررسی 
شود. نوشیدن ۸ لیوان آب در شبانه روز می تواند به رفع یبوست کمک شایانی 
کند و دیگر تغذیه است که با خوردن میوه هایی همچون آلو، انگور، گلابی، انجیر 
و سبزیجات وزیتون و روغن زیتون تا ۸۰ درصد موارد به رفع یبوست کمک می 
کند. اسحاق حسینی با تاکید بر اینکه فعالیت و تحرک بدنی می تواند در جلوگیری 
از یبوست نقش موثری داشته باشد: نبود تحرک موجب یبوست می شود. تحرک 
موجب تسریع حرکات دستگاه گوارش شده و دفع را آسان می کند. این افراد 
نیازی به  دارو نخواهند داشت. وی افزود: برخی افراد برای ۱۵ روز یا حتی ۳۰ روز 
دفع ندارند این بیماران حتما باید دلیل یبوست خود را پیگیری و بررسی نمایند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد کشورمان در پاسخ به اینکه آیا نوشیدن چای برای 
فردی که اسید معده زیادی دارد؟ گفت: اسید معده برخی افراد طبیعی است اما 
ریفلاکس دارند و عده ای ترشح اسید بالا دارند. این افراد باید نوشیدن چای ویژه 
چای پر رنگ را محدود کنند. چای پر رنگ موجب یبوست می شود.مصرف چای 
در این افراد باید کم و کم رنگ باشد. همچنین نوشیدن نوشابه ها برای این افراد 
بسیارمضر است. اسحاق حسینی در پاسخ به اینکه آیا داروهای اعصاب یبوست 
را تشدید می کند؟ گفت: داروهای اعصاب و داروهای ضد افسردگی و داروهایی 
که برای بیماران پارکینسونی استفاده می شود یبوست را به همراه خواهد داشت. 
ما نمی توانیم داروهای این افراد را قطع کنیم. اگر با روش های مذکور یبوست آنها 

برطرف نشود باید دارو استفاده کنند تا دفع راحتی داشته باشند.

ریلکسیشن و آرام سازی جسم و ذهن مهم ترین کاری است که می توانید برای 
سلامت روانتان انجام دهید. تنفس آگاهانه و تمرین مراقبت های روزانه از میزان 
استرستان کم می کند، شفافیت ذهنی  و تمرکزتان را تقویت می کند، عملکرد حافظه را 

قوی می کند )حتی در سالمندان( و ضربان قلب و فشارخون را پایین می آورد.
بنابراین  است؛  بدنتان  برای  سالم  و  ساده  حرکتی  خودتان  برای  وقت گذاشتن 
اگر به دنبال راه هایی برای ریلکس کردن بدون انجام روتین های پیچیده هستید 

پیشنهادهایی برایتان داریم.
گوش هایتان را بمالید

شاید عجیب به نظر برسد؛ اما مالیدن گوش ها کمک می کند آرام شوید. یافته های 
علمی نشان داده اند مالیدن گوش ها به مدت ۳۰ ثانیه باعث می شود تنشتان کمتر 
شود. هر چند مطالعات در این زمینه گسترده نیستند؛ اما دلایلی وجود دارند که 
و گوارش  قلب، فشارخون  تنظیم ضربان  به  واگوس  مفید است. عصب  کار  این 
کمک می کند و زمانی که استرس دارید علائمی مانند تندی ضربان قلب، افزایش 
فشارخون و اضطراب را تجربه خواهید کرد. ایدهٔ مالیدن گوش ها این طور می گوید که 
تحریک عصب واگوس با مالیدن گوش ها، ضربان قلب و فشارخون را پایین می آورد و 

با واکنش استرسی بدن مقابله می کند.
دست ها را روی شکم بگذارید و نفس های عمیق شکمی بکشید

و ذهن است،  بدن  آرام کردن  برای  و فوری  راه ساده  تنفس عمیق شکمی یک 
خصوصاً اگر احساس استرس و اضطراب می کنید این کار بسیار مؤثر خواهد بود. 
تنفس عمیق کمک می کند ضربان قلبتان پایین بیاید، گردش خون در بدنتان بهتر 
شود و ذهنتان آرام بگیرد. ضمناً با تنفس عمیق شکمی، عضلات از تنش رها شده و 

شما احساس بهتری خواهید داشت.
برای انجام این تمرین

. یک دست را روی سینه و دست دیگر را روی شکم بگذارید.
. چشم ها را ببندید و روی نفس های آرام و عمیق تمرکز کنید؛ از راه بینی دم بگیرید 

و با دهان بیرون بدهید.

. سعی کنید هوا را در ریه حبس نکنید، اجازه دهید جریان هوا با دم و بازدم آزادانه 
جریان داشته باشد، حین بازدم ریه ها را کاملًا از هوا خالی کنید.

. این تنفس را تا زمانی که آرامش بر شما غلبه کند ادامه دهید، ۵ دقیقه خوب 
است؛ اما حتی یک دقیقه تنفس کنترل شده می تواند به ریلکس شدن شما کمک 
کند. وقتی استرس دارید عضلات شما سفت و منقبض می شوند که می تواند ایجاد 
ناراحتی جسمی کند. کشیدن عضلات آنها را شُل می کند و عضله از تنش رها 

می شود که اثری آرامش بخش دارد
یک نوشیدنی گرم در دستانتان نگه دارید

این هم یک روش ساده برای کمک به تسکین تنش )البته به شرط این که هوا خیلی 
گرم نباشد!(:

یک لیوان نوشیدنی گرم را با دو دستتان نگه دارید و بخارش را نفس بکشید. گرمای 
لیوان را با دست هایتان احساس کنید و اینکه بخار چگونه پوستتان را نوازش می کند. 
از عطر نوشیدنی لذت ببرید و تمرکزتان را روی کیفیت های حسی نوشیدنی بگذارید. 
این یک تمرین برای ذهن آگاهی است که یکی از قدرتمندترین تسکین دهنده های 
استرس می باشد. با تمرکز ذهنتان روی گرمایی که در دستانتان دارید، نگرانی ها از 

شما دور می شوند و حس آرامش پیدا می کنید.
تجسم کنید

است.  استرس  برای  عالی  درمان  یک  نیز  مجسم سازی  یا  ذهنی  تصویرسازی 
چشم ها را ببندید و تصور کنید در چمنزار بی انتهایی هستید، آسمان آبی بالای 
سرتان است و صدای پرنده ها را می  شنوید، نسیم ملایمی می وزد و چمنزار به آرامی 
می رقصد، هوا بوی تازگی و تمیزی می دهد و خنکی علف را زیر پاهایتان احساس 
می کنید. یک تجسم دیگر: سعی کنید به یاد بیاورید وقتی در طبیعت پیاده روی 
می کنید چه حسی دارید؛ گرمای خورشید روی پوستتان و حسی که از تنفس هوای 

تازه به شما دست می دهد.
عضلاتتان را بکشید

کشیدن عضلات از چند طریق کمک می کند اضطرابتان کمتر شود:

منقبض  و  سفت  شما  عضلات  دارید  استرس  وقتی  عضلات:  تنش  کاهش   .
می شوند که می تواند ایجاد ناراحتی جسمی کند. کشیدن عضلات آنها را شُل می کند 

و عضله از تنش رها می شود که اثری آرامش بخش دارد.
. بهبود گردش خون: کشیدن عضلات به گردش خون بهتر در بدن کمک می کند که 
می تواند کاهش دهندهٔ استرس و اضطراب باشد. . آرام کردن ذهن: کشیدن عضلات 
یک فعالیت آگاهانه است که کمک می کند ذهنتان را آرام کنید و به آرامش برسید. . 
ترشح اندورفین ها: کشیدن عضلات می تواند سبب ترشح اندورفین ها در بدن شود. 
اندورفین ها مواد شیمیایی در مغز هستند که به عنوان یک مسکن و حال خوب کن 

عمل می کنند. ترشح اندورفین ها می تواند احساس استرس و اضطراب را کم کند.
هر ۳۰ دقیقه چند لحظه برای کشیدن عضلاتتان وقت بگذارید تا بیشتر احساس 

آرامش کنید و اثرات منفی یکجانشستن را تا حدودی از بین ببرید.
یک اسکن بدن فوری انجام دهید

به هر  اسکن بدن یک تکنیک ریلکسیشن است که شامل متمرکزکردن توجه 
قسمتی از بدن می شود، از انگشتان پا شروع کنید و کم کم به بالا و به سمت سر بروید. 
این تکنیک راهی مفید برای رهاکردن تنش بدن و آرام سازی ذهن و جسم است، 

خصوصاً اگر اضطراب دارید.
اسکن فوری بدن:

. شما می توانید در عرض یک دقیقه یک اسکن بدن فوری انجام دهید تا اضطرابتان 
کم شود. در وضعیت راحتی قرار بگیرید، مثلًا دراز بکشید یا راحت بنشینید. چشم ها 

را ببندید و نفس های عمیق بکشید.
. از انگشتان پا شروع کنید و هر لحظه روی قسمتی از بدنتان تمرکز کنید. با تمرکز 
روی هر بخش از بدن، یک دم عمیق بگیرید و سپس با رها و شل کردن همان قسمت، 
هوا را بیرون بدهید. . تمام بدنتان را اسکن کنید و به هر قسمت توجه کنید. شاید 
احساس کنید قسمت هایی از بدنتان گرفته است؛ اما اشکالی ندارد. روی ریلکس 

کردن این قسمت ها طی مراحل اسکن متمرکز شوید.
. وقتی به بالای سرتان رسیدید، چند نفس عمیق بکشید و به آرامی چشم ها را 
باز کنید.  وضعیت راحت بدن حین اسکن بدن مهم است و باید برای این کار وقت 
بگذارید. اگر ذهنتان آشفته است، به آرامی توجهتان را معطوف تنفس و حس هایی 

که در بدن دارید کنید.
یک لیوان آب بنوشید

کم آب یا دهیدراته شدن بدن سطح انرژی را پایین می آورد و حس و حال شما را به هم 
می زند و البته واضح است که توانایی شفاف فکرکردن را نیز می گیرد. وقتی آب کافی 
در بدن ندارید بدنتان در فشار قرار می گیرد و ایجاد استرس می کند و ضمناً دچار 
مشکلاتی مانند سردرد و خستگی خواهید شد. کم آب شدن بدن یکی از شایع ترین 
علت های خستگی طی روز است؛ بنابراین نوشیدن آب کافی کمک می کند طی روز 

هشیار و باانرژی باشید.
واقعیت این است که ریلکسیشن یا آرام سازی همیشه هم ساده نیست، خصوصاً 
وقتی عادت کرده اید این طور فکر کنید که ریلکسیشن خیلی تلاش و زمان می خواهد. 
اما در واقع راه های زیادی برای ریلکسیشن فوری وجود دارد که نه هزینه ای دارند و نه 
تلاش زیادی می خواهند. پس اگر استرس دارید یکی از این روش ها را امتحان کنید.
یادتان باشد کلید موفقیت، تکرار و تمرین است. شما نمی توانید تنها یکی دو بار این 
تمرین ها را انجام دهید و انتظار داشته باشید برایتان معجزه کنند. لازم است مرتباً این 
روش ها را به کار ببرید تا بخشی از برنامه روزانه تان شوند. این را هم فراموش نکنید که 
نیازی نیست همهٔ این روش ها را به یک باره یاد بگیرید؛ هر روز یک یا دو روش را انتخاب 

کنید تا کم کم به طور خودکار انجامشان دهید.

تکنیک های فوری و سادهٔ ریلکسیشن در عرض 6۰ ثانیه؛

7 روش آرام سازی در یک دقیقه
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مدیرکل امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشورمطرح کرد :

قطع حقابه ها علت اصلی بروز
 گرد وغباردرقم 

مدیرکل امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با اشاره به بروز گردو 
غبار در قم گفت:  علت اصلی بروز گرد و غبار دراین استان کمبود آب است. 

وحید جعفریان در کارگروه اضطرار آلودگی هوا در قم افزود:  علت اصلی بروز گرد 
و غبار در استان قم، خشکسالی های گسترده و قطع حقابه های زیست محیطی 

است.
وی با بیان اینکه باید برای پایداری اکوسیستم در قم اقدامات اساسی صورت 
بپذیرد، خاطرنشان کرد: دستگاهای ملی باید از طرح های مقابله با بیابان زایی در 

این استان کاملًا حمایت کنند.
جعفریان بر ضرورت اقداماتی همچون تغییر الگوی کشت، افزایش بهره وری منابع 
آبی و جایگزین چرای دام برای جوامع بومی و محلی تأکید کرد و گفت: امیدواریم در 
سفر رییس جمهور محترم، آسیب جدی بیابان زایی در قم مورد توجه ویژه قرار بگیرد.

افزایش چشمگیرروزهای ناسالم در استان قم 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز دراین کارگروه اظهار داشت: تعداد 
روزهای ناسالم در این استان نسبت به سال های گذشته افزایش چشمگیری داشته 

است.
محمدحسین بازگیر افزود:  هوای شهر قم در کمتر از چهار ماه گذشته از سال، 27 

روز در وضعیت ناسالم قرار داشته است و این یک بحران جدی است.
وی با بیان اینکه این تعداد از روزهای ناسالم بدون احتساب آلودگی های شدید 
مقطعی است که در آمار محاسبه نمی شود، خاطرنشان کرد: مقابله با پدیده گرد و 
غبار در ۳۰ هزار هکتار از کانون های فوق بحرانی در دستور کار دستگاه های اجرایی 

استان قرار دارد.
بازگیر اقدامات دستگاه های اجرایی در برابر گستره وسیع کانون های گرد غبار در 
استان قم را بسیار اندک دانست و گفت: بدون تردید این بحران که به زودی دامن گیر 
پایتخت خواهد شد، باید از سوی دستگاه های ملی مورد توجه و در اولویت قرار بگیرد.

پروژه بادشکن غیرزنده با ۱۱ روش مختلف در قم اجرا می شود 
مدیرکل امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشورهمچنین در یازدید  
زایی گفت:  بیابان  با  پروژه مقابله  و  آباد میش مست  اراضی حسین  از وضعیت 
پروژه بادشکن غیرزنده با ۱۱ روش مختلف در قالب تفاهم نامه سه جانبه بین مرکز 
تحقیقات بیابان گانسوی چین، دانشکده منابع طبیعی و آبخیزداری دانشگاه تهران 
و سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور به عنوان نمونه در بخشی از حسین آباد 
میش مست استان قم اجرا می شود.  وحید جعفریان در این بازدید اظهار کرد: پروژه 
اجرای بادشکن غیرزنده به صورت نمونه در سطح 2۰ هکتار از مساحت حسین 
آبادمیش مست استان قم، با مشارکت دانشگاه منابع طبیعی و آبخیزداری تهران و 

سازمان منابع طبیعی اجرا می شود.
وی اضافه کرد: برای اجرا از ۱۱ روش بادشکن غیرزنده از جمله بادشکن با نی، 
توری های کنفی و نمدی به صورت هم زمان استفاده می شود تا کاربردی ترین و 

بهترین روش انتخاب شود.
قم حداقل به ۱۰۰ هزار هکتار برنامه کاربردی و عملیاتی نیاز دارد

جعفریان اضافه کرد: استان قم نیازمند یک برنامه کاربردی و عملیاتی حداقل در 
سطح ۱۰۰ هزار هکتار است و با وجود اینکه برنامه های مطالعاتی منابع اعتباری 
کمتری دارند اما با پیگیری مدیرکل منابع طبیعی استان اعتبار ویژه ای اختصاص 

یافته تا مطالعات کامل تری برای سطح ۱۰۰ هزار هکتاری استان قم انجام شود.
وی با بیان اینکه سازمان منابع طبیعی بیش از ۶۰ سال است که اقدامات مختلف 
را در راستای مقابله با بیابان زایی انجام می دهد، گفت: منابع طبیعی به عنوان یک 
پایدار است  اقدامی در حوزه مدیریت دام،  سازمان تخصصی اعلام می کند که 
که متأثر از الگوهای مشارکتی باشد و در این راستا باید اقدامات بهبود معیشت، 
توانمندسازی و تشکل سازی دنبال شود. جعفریان خاطرنشان کرد: سازمان منابع 
طبیعی اعلام کرده است که با ظرفیت های محلی و مردم باید بتوانیم در یک اقدام 
همسو با مردم الگوهای اقتصادی جدید را تعریف کنیم و مردم را به سمتی هدایت 
کنیم که منافع آنان تامین شود و در کنار آن منافع ملی و جهانی هم محقق شود؛ 
از ۱۵ هزار هکتار جنگل های دست کاشت استان قم باید با جدیت حراست کنیم 
چراکه اگر این جنگل ها نبودند امروز ما در استان قم شاهد بحران های جدی بودیم. 
وی ادامه داد: ما علاقه مند هستیم که منابع اعتباری طرح ۱۰۰ هزار هکتاری مقابله 
با بیابان زایی در استان قم تامین شود و در این راستا مشارکت جدی خواهیم داشت. 
جعفریان تصریح کرد: اگر نسبت به وضعیت موجود بی توجهی شود استان قم در 
حوزه بیابان زایی آسیب جدی می بیند و این آسیب گریبان گیر استان های همجوار 

نیز خواهد شد.

مسوول بسیج دانشجویی استان قم خبرداد:

اعزام دانشجویان جهادگر قمی به مناطق 
محروم قم و روستاهای شهرستان خوی

مسوول بسیج دانشجویی استان قم از آغاز اردوهای جهادی دانشجویی قم »عهد 
خدمت« از ۱7 تیرماه جاری به مناطق محروم قم و روستاهای شهرستان خوی خبر داد. 
محمدی، با اشاره به اردوهای جهادی دانشجویی با عنوان »عهد خدمت«، عنوان 
گروه های  اعزام  تابستان سال جاری  در  انجام شده  ریزی های  برنامه  کرد: طبق 

جهادی به روستاها و مناطق محروم در قم و خارج از استان انجام خواهد شد.
وی با اشاره به افتتاحیه اردوهای جهادی دانشجویان قم در روز ۱7 تیرماه جاری، 
تصریح کرد: افزون بر ۳۰۰ جهادگر خواهر و برادر به صورت ویژه در شهرستان 
جعفرآباد در قالب مختلف عمرانی، رنگ آمیزی و بهسازی فضای مدارس، ترمیم 

خانه های محرومین، مساجد و حسینیه انجام خواهند داد.
مسوول بسیج دانشجویی استان قم ادامه داد: این گروههای جهادی در عرصه های 
آموزشی و فرهنگی نیز خدماتی مانند ارائه مشاوره های تحصیلی، برنامه های کمک 
درسی و ارتقای سطح علمی، ویژه برنامه های فرهنگی هنری و آموزشی ویژه کودکان 

و نوجوانان و ویژه برنامه های زنان و بانوان را به اجرا در خواهند آورد.
وی اضافه کرد: همچنین ۱2۰ نفر از دانشجویان شامل 4۰ خواهر و ۸۰ برادر نیز 
عازم شهر خوی خواهند شد تا در حد توان بخشی از خسارات زلزله اخیر در این شهر 
را در بعد عمرانی و همچنین مباحث فرهنگی و مشاوره ای را جبران کنند. به سازی و 
ترمیم خانه های بهداشت و مدارس روستایی در بخش عمرانی و برگزاری کلاس های 
مشاوره ای و آموزشی در بخش فرهنگی مهم ترین رسالت های این جهادگران پیش 
بینی شده است. مسوول بسیج دانشجویی استان قم با اشاره به اهمیت فضای 
رشد و کادرسازی گروه های جهادی، عنوان کرد: برای رشد و تربیت جهادگران نیز 
برنامه های خاصی پیش بینی شده است. گروه های جهادی از ۱7 تا 2۳ تیرماه در 
شهرستان جعفرآباد و برخی روستاهای دیگر استان استقرار خواهند یافت . همچنین 
جهادگران این استان از 2۱ تا 27 تیرماه جاری نیز با اعزام به شهرستان خوی مشغول 

خدمت رسانی به مردم این خطه از کشور خواهند شد.
 

درارزیابی معاونت شبکه شرکت مخابرات ایران صورت گرفت:

کسب رتبه اول مخابرات منطقه قم 
درحوزه شبکه 

مخابرات منطقه قم در ارزیابی سه ماهه آخر سال ۱4۰۱مخابرات منطقه قم رتبه 
نخست را در حوزه شبکه تلفن ثابت و دیتا کسب کرد.

مهندس حاج عینی با اعلام این خبر اظهارداشت : این ارزیابی توسط معاونت 
ومنطقه  بین ۳۱استان  در  قم  و  است  شده  انجام  ایران  مخابرات  شرکت  شبکه 
مخابراتی کشور رتبه نخست را در شاخصهای کیفی شبکه ، درصد پیشرفت پروژه ها 

و درصد بهره برداری تجهیزات کسب کرده است.
مهندس حاج عینی ضمن تبریک این پیشرفت به همکاران مخابرات منطقه قم 
بر نیازبه تلاش بیشتر برای حفظ این رتبه توسط همکاران اشاره کرد و افزود : یقینا 
کسب این موفقیت مرهون زحمات شبانه روزی و تلاشهای مستمر همه همکاران 
مخابرات منطقه قم علی الخصوص حوزه شبکه تلفت ثابت است . وی در پایان با 

تقدیر از همکاران اظهار امیدواری کرد بتوانیم در همه زمینه ها رشد داشته باشیم.

حوادث رانندگی در ایران یک فاجعه انسانی با ابعاد پنهان زیاد است. جدا از آمار مرگ 
که خانواده های زیادی را نابود می کند، صدها هزار مصدوم سالانه این حوادث آمار 
کمی نیست. آسیب دیدگانی که دچار خسارت های جسمی، روانی، مالی و اجتماعی 
بزرگی می شوند. طبق آمار اورژانس، بیش از ۸7۸ هزار مصدوم رانندگی در سال 

گذشته داشته ایم؛ به عبارتی روزانه 24۰۰ نفر.
سوانح رانندگی در ایران به یک موضوع عادی تبدیل شده است، هر روز در گوشه ای 
از جاده ها و معابر درون شهری و برون شهری، خودرویی در کنار خیابان متوقف شده 
است. خودروهایی که به علت تصادف با خودرویی دیگر، عابران و موتورسواران یا 
واژگونی، حوادثی مرگ آور به وجود می آورند، حوادثی که سالانه ۱۹ هزار فوتی و صدها 

هزار مصدوم بر جا می گذارند.
مصدومان حوادث رانندگی طیف گسترده ای دارد، افرادی که آسیب های خفیف تا 
شدید را متحمل می شوند، از کسانی که به علت افتادن از موتور دچار درد مقطعی یا 
بلند مدت، زخم کوچک و بزرگ یا شکستگی و در رفتگی استخوان می شوند تا افرادی 
که به معلولیت های دائمی و همیشگی و حتی قطع نخاع دچار می شوند و تا آخر عمر 

باید ازکارافتادگی و رنج خود و اطرافیانشان را تحمل کنند.
مرگ ۱۹ هزار فوتی در حوادث رانندگی فقط نوک قله کوه بزرگ تصادفات رانندگی در 
ایران است. جوانان و فعالانی که در یک لحظه از این دنیا می روند و خانواده های خود را 
عزادار می کنند، اما مصدومان بازمانده این حوادث سند زنده و جلوی چشم هستند؛ 
مصدومانی که به علت از دست دادن چشم، دست، پا، آسیب مغزی، پوستی و... باید 
درد و رنجی بی پایان را تحمل کنند، بارها و برای مدت های طولانی در بیمارستان و 
مراکز درمانی بستری یا سرگردان شوند، هزینه های مالی زیادی را به خانواده، بیمه ها 

و دولت تحمیل می کنند و البته بسیاری از آنان شاید هرگز به زندگی عادی برنگردند.
تعداد مصدومان حوادث رانندگی چقدر است؟

درباره تعداد مصدومان حوادث رانندگی آمارهای متفاوتی اعلام شده است، سازمان 
پزشکی قانونی، پلیس راهنمایی و رانندگی، اورژانس کشور و وزارت بهداشت از جمله 
از تعداد مصدومان حوادث  نهادهای رسمی هستند که هر کدام آماری جداگانه 

رانندگی اعلام می کنند.
سازمان پزشکی قانون در آخرین اعلام رسمی خود تعداد کل مصدومان حوادث 
رانندگی سال ۱4۰۱ را ۳۶۹ هزار و 27۹ نفر اعلام کرده استسازمان پزشکی قانون 
در آخرین اعلام رسمی خود تعداد کل مصدومان حوادث رانندگی سال ۱4۰۱ را 
۳۶۹ هزار و 27۹ نفر اعلام کرده است. بر اساس این گزارش ۱۰۸ هزار و ۹7۹ نفر 
از مصدومان حوادث رانندگی این سال زن و 2۶۰ هزار و ۳۰۰ نفر آنها مرد بودند. 
همچنین بیشترین تعداد مصدومان حوادث رانندگی به ترتیب در تهران با 42 هزار 
و 242 نفر، خراسان رضوی با ۳۳ هزار و 2۰۸ نفر و اصفهان با ۳۰ هزار و ۹۸4 نفر در 
پزشکی قانونی ثبت شده و کمترین آن به ترتیب در ایلام با 2۹۶7 نفر، چهارمحال و 

بختیاری با 47۳7 نفر و کهگیلویه و بویر احمد با 4۹۱۳ نفر بوده است.
آمار  رانندگی  فوتی های حوادث  آمار  بر  قانونی هر سال علاوه  پزشکی  سازمان 
مصدومان این سوانح را نیز اعلام می کند. بر اساس اعلام سازمان پزشکی قانونی 
کشور در ۱۰ سال گذشته از سال ۱۳۹2 تا ۱4۰۱ در مجموع سه میلیون و 2۸۰ هزار 

و 2۱۵ نفر در حوادث رانندگی مصدوم شده اند.
آمار پزشکی قانونی نشان می دهد که به جز سال ۱۳۹۹ که تعداد مصدومان حوادث 
رانندگی حدود 2۶7 هزار نفر بوده است، تعداد این آسیب دیدگان به طور معمول بین 
۳۰4 تا ۳۶۹ نفر و به طور میانگین حدود ۳۳۰ هزار نفر در سال بوده است. جدول 

تفکیکی این آمار به این شرح است:
با این حال به نظر می رسد آمار مصدومان حوادث ترافیکی که از سوی سازمان 
پزشکی قانونی اعلام می شود گویای کل ماجرا نیست زیرا این آمار افرادی را نشان 
می دهد که برای دریافت خسارت و دیه در سازمان پزشکی قانونی تشکیل پرونده 
داده اند. به طور طبیعی بخش قابل توجهی از مصدومان این حوادث به علل مختلف 
از جمله بالا نبودن شدت جراحت ممکن است هیچ مراجعه ای به این سازمان نداشته 

باشند و به این ترتیب در آمار مصدومان پزشکی قانونی هم قرار نمی گیرند.
مصدومان حوادث رانندگی سند زنده این سوانح دلخراش هستند. افرادی که به 
علت از دست دادن چشم، دست، پا، آسیب مغزی، استخوانی، پوستی و... باید درد و 
رنجی بی پایان را تحمل کنند»سردار تیمور حسینی« جانشین رئیس پلیس راهنمایی 
و رانندگی کشور  می گوید: سازمان پزشکی قانونی مرجع رسمی اعلام آمار فوتی های 
تصادفات رانندگی است اما در مورد مصدومان این حوادث مرجع اصلی اورژانس کشور 
است. پلیس هم آمار مصدومان اورژانس را قبول دارد و آمارهای اورژانس را می پذیریم.
بر اساس آمار پلیس به نظرم پارسال بالغ بر ۳4۰ هزار نفر مصدوم در تصادفات 

تعداد مصدومان حوادث  درباره  اورژانس کشور  آمار  معمولا  اما  داشتیم.  رانندگی 
رانندگی از آمار پلیس خیلی بیشتر است. زیرا در هر تصادف هر کس در خودرو باشد 
از نظر اورژانس مصدوم محسوب می شود زیرا احتمال می دهند فرد دچار آسیب حتی 
اگر در زمان حادثه وضعیت مطلوبی داشته باشد ممکن است نیم ساعت بعد وضعیت 

نامناسبی داشته باشد.
»بابک یکتاپرست« مدیر روابط عمومی اورژانس کشورنیز  می گوید: از نظر اورژانس 
ویژه  ویژه تقسیم می شود. حوادث  و  به دو دسته حوادث عادی  رانندگی  حوادث 
حوادثی هستند که حداقل دو فوتی یا ۵ مصدوم داشته باشند و تعداد فوتی یا مصدوم 

کمتر از این میزان حادثه غیر ویژه و عادی در نظر گرفته می شود.
اورژانس کشور هر سال به طور مکتوب و رسمی آمار فوتی ها و مصدومان حوادث ویژه 
را به مسئولان کشور گزارش می کند. بر اساس این آمار سال ۱4۰۱ در مجموع ۱۰ 
هزار و 4۸۳ حادثه ویژه در کشور ثبت شده است. در این حوادث ۳۱۵۰ فوتی داشتیم، 

۵۰ هزار و ۹۰۱ مصدوم حوادث ویژه نیز به مراکز درمانی منتقل شدند.
۸7۸ هزار مصدوم در حوادث رانندگی کشور

وی می افزاید: تعداد مصدومان تصادفات رانندگی کشور در حوادث ویژه در سال 
گذشته ۱22 هزار و ۹۸۱ نفر بوده است. این آماری است که در گزارش های رسمی 
اعلام شده است اما اگر کل مصدومان حوادث رانندگی اعم از خفیف تا شدید را در نظر 
بگیریم، بر اساس آمار اورژانس کشور در سال ۱4۰۱ در مجموع ۸7۸ هزار و ۶۱7 نفر 
در حوادث رانندگی کشور مصدوم شده اند و این آماری است که در کل ماموریت های 

مربوط به تصادفات رانندگی اورژانس کشور ثبت شده است.
بر اساس آمار اورژانس کشور در سال ۱4۰۱ در مجموع ۸7۸ هزار و ۶۱7 نفر در 
حوادث رانندگی کشور مصدوم شده اند»سعید کریمی« معاون درمان وزارت بهداشت 
نیز می گوید: هر سال بین ۶۰۰ تا 7۰۰ هزار مصدوم حوادث ترافیکی به مراکز درمانی 
وزارت بهداشت منتقل می شوند، این افراد کسانی هستند که مصدومیت های خفیف 
تا شدید دارید. علت اینکه این آمار با آمار پلیس یا پزشکی قانونی متفاوت است،این 
است که بسیاری از این مصدومان ممکن است به پلیس یا پزشکی قانونی مراجعه ای 
نداشته باشند، اما حتما برای درمان به مراکز وزارت بهداشت اعم از اورژانس پیش 

بیمارستانی یا مراکز بیمارستانی مراجعه دارند.
از نظر وزارت بهداشت یک موتورسوار که از موتور به زمین خورده و پایش آسیب دیده 
نیز مصدوم ترافیکی است. این فرد ممکن است در یک جاده روستایی از موتور افتاده 
باشد. در آنجا هیچ کروکی ثبت نشده یا در هیچ جا هم شکایتی ثبت نکرده است، اما 

این فرد برای درمان به مراکز درمانی مراجعه می کند.
وی گفت: از این تعداد مصدوم حوادث رانندگی سال گذشته بیش از ۱۹ هزار نفر 
فوت کردند. وجود این تعداد بالای مصدومان و فوتی های حوادث رانندگی نشانه تعداد 
بالای تصادفات و شدت زیاد این سوانح است. حوادثی که باعث معلولیت دائمی برای 
تعداد زیادی از مصدومان می شود و هزینه های سنگینی را به خانواده های آنان، وزارت 

بهداشت و بیمه ها تحمیل می کند.
بررسی ها نشان می دهد که آمار مصدومان حوادث رانندگی سازمان اورژانس کشور 
حدود دو برابر آمار سازمان پزشکی قانونی است. به طوری که بر اساس آمار پزشکی 
قانونی به طور متوسط هر سال حدود ۳۳۰ هزار نفر در حوادث رانندگی مصدوم 
می شوند و بر اساس آمار اورژانس کشور به طور متوسط سالانه حدود 7۰۰ هزار نفر در 

سوانح رانندگی مصدوم می شوند.
بنابراین اگر آمار اورژانس کشور را که واقعی تر و شامل مصدومان خفیف تا شدید 
است در نظر بگیریم، برآورد می شود که در یک دهه گذشته در مجموع حدود 7 میلیون 

نفر در کشور در حوادث رانندگی مصدوم شده اند که آمار بزرگی است.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( تاکید کرد:

لزوم توجه به ابعاد مختلف امر به معروف و 
نهی از منکر در جامعه 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( بر لزوم توجه به ابعاد مختلف امر به معروف 
و نهی از منکر در جامعه تاکید کرد.

آیت الله سید محمد سعیدی ظهر روزچهارشنبه در جلسه ستاد امربه معروف و نهی از 
منکر که در سالن جلسات محراب برگزار شد، با تبریک روز ملی شهرداری ها و دهیاری ها 
اظهار داشت: شهرداری قم در سال های گذشته اقدامات شاخصی در حوزه های مختلف 
و  و مردم قدردان زحمات شورای شهر  ما  تقدیر دارد؛  در شهر داشته است که جای 

شهرداری قم هستیم.
وی بابیان اینکه امربه معروف و نهی از منکر ابعاد مختلفی دارد و باید از ظرفیت ها در 
راستای تأثیرگذاری بیشتر آن استفاده کرد، ابراز کرد: امربه معروف فقط منحصر به حجاب 

و عفاف نیست.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( ادامه داد: اینکه مردم توجیه شوند و یا تذکر 
داده شود که مثلًا در موضوعی مانند زباله همه در رأس ساعت مقرر پسماند خود را بیرون 

گذارند نیز نشانه ای از امربه معروف است.
وی با تأکید بر اینکه توجه به اموال عمومی و مسائل محیط زیستی شهر نیز به نوعی 
امربه معروف و نهی از منکر است، یادآور شد: در مسائل مختلفی در شهر باید به شهروندان 

تذکر داده شود تا آسیبی به اموال بیت المال وارد نشود.
امام جمعه قم با اشاره به بازتاب اخبار مرتبط با پاکبان یتیم نواز قمی در رسانه ها و میان 
مردم گفت: یتیم نوازی و رسیدگی به نیازمندان از پربرکت ترین اقدامات است و ترویج 

این گونه اقدامات در هر فضایی امربه معروف محسوب می شود.
وی ادامه داد: باید فضایی را فراهم کرد تا افرادی شبیه به این فرد در جامعه تربیت شوند؛ 

کسانی که باوجود داشتن نیاز مادی، ایثار و بخشش می کنند.
باید با کسانی که در جامعه به ناامیدی دامن می زنند، برخورد شود

شهردار قم نیز دراین جلسه  گفت: اگر امید به زندگی ضعیف شود، سرمایه ای را از دست 
می دهیم و بر این اساس باید با کسانی که در جامعه به ناامیدی دامن می زنند، برخورد 

شود.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد اظهار داشت: وقتی موضوع امر به معروف و نهی از منکر 
مطرح می شود، دامنه ابعاد امر به معروف و نهی از منکر در حوزه صیانت از ارزش های 

اسلامی و اخلاقی بسیار گسترده است و فقط محدود به چند مساله نیست.
می کنیم،  غفلت  آن  از  گاهی  داریم  نظام  در  و  امروز  که  مسائلی  اینکه  بیان  با  وی 
درصورتی که پرداختن به این مسائل مهم دینی و اخلاقی، زمینه ساز رشد جامعه است، 
گفت: سیره امام حسین)ع(، یکی از موضوعات مهمی است که می توان در زمینه امر به 

معروف و نهی از منکر از آن استفاده کرد.
اشاره  که خودشان  آن طوری  )ع(  امام حسین  کرد: سیره  قم خاطرنشان  شهردار 
می کنند سیره جدشان یعنی سیره علی ابن ابیطالب)ع( و نبی اکرم)ص( است و سیره 
آنان نیز همان سیره ابراهیم)ع( است که در آیات قرآن نیز به این امر اشاره شده که سیره 
حضرت ابراهیم)ع( رشد است و شهید مطهری نیز دراین باره مطرح می کنند که رشد در 
این آیات در سوره نساء و بقره به معنای حفظ و حراست از سرمایه هایی بوده که در اختیار 

انسان قرار دارد.
وی با تأکید بر اینکه منظور از رشد نیز همین سرمایه هایی است که در نظام اسلامی باید 
از آن صیانت کنیم و باید متذکر صیانت از آن نیز باشیم، افزود: وقتی رهبر معظم انقلاب 
از جهاد تبیین سخن می گوید، منظورشان همین مواردی بوده که در نظام اسلامی باید 

آن را به خوبی متذکر شویم.
دکتر سقائیان نژاد عنوان کرد: جمعیت یکی از این سرمایه های مهم در نظام اسلامی 
است و اگر جمعیت نباشد، فی الواقع سرمایه ای نداریم و باید این مساله را تبیین کنیم؛ 
همچنین اگر امید به زندگی ضعیف شود، سرمایه ای را از دست می دهیم و بر این اساس 

باید با کسانی که در جامعه به ناامیدی دامن می زنند، برخورد شود.
شهردار قم خاطرنشان کرد: ما در شهرداری موضوع فرهنگ شهروندی را داریم که بر 
روی سرمایه هایی چون رفتار مردم با یکدیگر و سبک زندگی اسلامی که ابعاد مختلفی 

دارد، تذکراتی را ارائه می کنیم.
باید دامنه های تذکرات و امر به معروف و نهی از منکر وسیع تر شود

وی با بیان اینکه نباید تذکرات و امر به معروف و نهی از منکر در چند لایه خلاصه شود 
و باید دامنه های آن را وسیع کنیم، یادآور شد: ما سرمایه هایی داریم که باید به خوبی 
به مردم معرفی شود و جوانان را با این سرمایه ها آشنا کنیم و این امر نیز خود امر به 

معروف است.
دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد: استقلالی که ایران اسلامی دارد و در نظم جهانی مطرح 
می شود را باید جوانان به خوبی بدانند تا به سمت نظام بیایند و به نظام جمهوری اسلامی، 

اعتقاد راسخ پیدا کنند و این سرمایه مهمی است.
وی تصریح کرد: همچنین سرمایه های اجتماعی که ما نیازمند حرکت های بعدی 
هستیم نیز باید به خوبی تبیین شود و ما در زمینه تبلیغات شهری در خدمت امر به معروف 

و نهی از منکر هستیم و این ظرفیت ها وجود دارد.
شهردار قم با تأکید به پرداختن به بسترهای هنری و فرهنگی در زمینه امر به معروف و 
نهی از منکر اضافه کرد: اگر چنین برنامه هایی در دستور کار قرار بگیرد بسیار در تحقق امر 

به معروف و نهی از منکر و استفاده از ظرفیت جوانان مؤثر است.

فرمانده سپاه استان قم مطرح کرد:

همراهی جهادگران سپاه و بسیج
 با تولیدکنندگان

فرمانده سپاه استان قم با بیان اینکه جهادگران سپاه و بسیج امروز در قالب قرارگاه 
صنعتی خاتم الانبیا )ص( در کنار تولید کنندگان خواهند بود ابراز امیدواری کرد؛ ثمره 

این حضور بر طرف شدن مشکلات این واحد ها باشد. 
سردار محمدرضا موحد فرمانده  قرارگاه صنعتی خاتم الانبیا)ص( استان قم در بازدید 
و دغدغه های  ابتکارات  اقدامات،  در جریان  نزدیک  از  تولیدی  واحد  از چند  میدانی 

تولیدکنندگان قرار گرفت.
وی در جمع صنعت گران با بیان اینکه جنگ اقتصادی در کنار جنگ شناختی دو توطئه 
اصلی دشمنان علیه جمهوری اسلامی است، بیان کرد: با وجود تأکیدات همه ساله رهبر 
معظم انقلاب اسلامی طی سال های اخیر کوتاهی هایی در این عرصه ها شده است که 

باید جبران شود.
فرمانده قرارگاه صنعتی خاتم الانبیا)ص( استان قم ادامه داد: دولت در سطح کلان و 
همچنین مسؤولان و دستگاه های استانی نسبت به حمایت از تولید و رفع موانع این عرصه 

اهتمام ویژه ای دارند.
موحد یادآور شد: باید در جنگ اقتصادی و شناختی قوی شویم با قوی شدن در این دو 

عرصه مانند عرصه نظامی هیچ کشوری جرأت تعرض به ایران را نخواهد داشت.
فرمانده سپاه استان قم بابیان اینکه اقتصاد قوی یکی از پایه های شکل دادن تمدن 
نوین اسلامی است، گفت: باید با همراهی همه ارکان نظام طعم شیرین تولید و رشد 

اقتصادی بر سر سفرهای مردم نمایان شود.
وی در ادامه عنوان کرد: با وجود همه توطئه های دشمنان، انقلاب اسلامی مانند 
نور در منطقه می درخشد و کشورهایی که تا چند سال قبل به دنبال عادی سازی 
روابط با رژیم صهیونیستی بودند برای ترمیم ارتباطات خود با جمهوری اسلامی صف 

بسته اند.
فرمانده قرارگاه صنعتی خاتم الانبیا )ص( استان قم بیان کرد: سپاه در راستای حمایت 
از تولیدکنندگان و در قالب قرارگاه صنعتی خاتم الانبیاء)ص( اقدامات و عملکرد قابل  
تحسینی در مشاوره به واحدهای صنعتی در حوزه های دانش بنیان، تحقیق و توسعه، 
مالی و بانکی، قوانین و مقررات، بیمه و مالیات، بازار و فروش، زیرساخت و بطور کلی رفع 

موانع تولید داشته است.
موحد ادامه داد: در حوزه اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی باید مانند عرصه نظامی به 

درجه ای از قدرت برسیم که تهدیدات دشمنان نتواند اثرگذار باشد.

با حضور استاندارقم صورت گرفت ؛

افتتاح رسمی شرکت برنا گستر پارسی
روزسه شنبه ۱۳ تیرماه به مناسبت دهه تولید و تجارت، شرکت برنا گستر پارسی با حضور 

سید محمدتقی شاه چراغی استاندار پرتلاش استان قم، به طور رسمی افتتاح شد.
به گزارش ایمان،در این مراسم که بیش از یک ساعت به طول انجامید هیاتی بلند پایه از 

مدیران صنعتی و اقتصادی، استاندار را همراهی می کردند.
طی بازدید، مراحل ساخت تونل حرارتی پشم شیشه توضیح داده شد و مسئولین استان 
در جریان دستاوردها و پروژه های ساخته شده و در حال ساخت شرکت برنا گستر قرار 

گرفتند.

اجتماعی

واکاوی علل سوانح رانندگی در ایران ؛

سالانه ۸00 هزار مصدوم سوانح رانندگی در ایران، با کدام فرمان می رانیم؟

 این روزها هوا رو به گرمی است و تابستان با قدرت 
زیادی خودنمایی می کند، یکی از مشکلات گرم شدن 
هوا بالا رفتن مصرف آب است این در حالیست که اوضاع 
منابع آبی خوب نیست اما با بی توجهی به این وضعیت به 
گونه ای آب را مصرف می کنیم که انگار نه انگار منابع آبی 

کشور در حد هشدار قرار گرفته اند.
تازه ترین گزارش مرکز اطلاعات و داده های آب کشور 
جاری  آبی  سال  بارش های  گرچه  که  می دهد  نشان 
 ۱۱ افزایش  با  خردادماه   2۶ تا   )۱4۰۱ مهر  )ابتدای 
درصدی همراه شده؛ اما نسبت به دوره بلندمدت ۵4 

ساله با کاهش ۱۳ درصدی مواجه است.
تابستان  کرد  اعلام  هواشناسی  سازمان  همچنین 
امسال گرمتر از پارسال خواهد بود و این یعنی بیشتر 
مصرف کردن آب که قطعا فشار بیشتری بر منابع آبی 

وارد می کند.
یک کارشناس امور منابع آب درباره راه های برون رفت از 
شرایط بد آبی در کشور گفت: وضعیت خوبی در ارتباط با 
آب و منابع آبی نداریم، باید مشکل ریشه ای برطرف شود 

نه اینکه صرفا به دنبال گذر مقطعی از کمبودها باشیم.
سال ۱۳۸4 به تمام چاه های غیر مجاز مجوز داده شد 
که ضربه بزرگی بر پیکر بی جان منابع آبی وارد کرد، اکنون 
حدود ۸۰۰ هزار حلقه چاه در کشور وجود دارد که 47 تا 
4۸ درصد آنها غیر مجاز است، همان چاه هایی هم که 

مجوز دارند غیر مجاز برداشت می کنند.
یوسف خلج امیر حسینی افزود: در مرحله اول بخشی 
یعنی  است  کشور  در  آب  اصلی  کننده  مصرف  که 
کشاورزی را رها کردیم، در این بخش حدود ۹۰ تا ۹2 
درصد منابع آبی کشور با راندمان بسیار پایین مصرف می 
شود و یا بهتر است بگوییم به نوعی هدر می رود، در واقع با 
شیوه های غلط آبیاری به روش های سنتی حجم زیادی 
آب تلف می شود، از طرف دیگر هم آب به صورت رایگان 
در اختیار کشاورزان قرار می گیرد ، کشاورز هم نه آموزش 
دیده و نه امکانات به روزی برای کشاورزی پیشرفته دارد، 
خودش هم به روش سنتی آبیاری عادت کرده که موجب 

هدر رفت حجم زیادی آب می شود.
وی اظهار داشت: این مساله ای که است که در مباحث 
مربوط به آب و منابع آبی فقط از آنها صحبت می شود اما 
در عمل کاری صورت نمی گیرد و همتی برای اصلاح 
روند در الگوی کشت که در بحث جبران آب و افزایش 
سرانه مصرف در کشور تعیین کننده است ، وجود ندارد 
و همه چیز در حد مقالات و جلسات باقی می ماند، نمی 
آییم عملا کشاورز را مجبور کنیم که مثلا در جایی که آب 
نیست هندوانه نکارد، توصیه تا یک حدی جواب می دهد 

در حالی که برای این امور باید برنامه داشته باشیم.
می  انجام  که  کارهایی  هم  طرفی  از  داد:  ادامه  وی 
شود به پایان نمی رسد، مثلا یک دوره ای پول موجود 
است اقداماتی صورت می گیرد اما مقطعی است، نکته 

اینجاست زمانی که در مکان هایی هم که از این شیوه 
ها استفاده می کنند مصرف آب را کم نمی کند به جای 
اینکه دولت آب اضافه را کنترل کند و به چرخه تامین 
ذخیره آب زیرزمینی برگرداند، کشاورز سطح زیر کشت را 
افزایش می دهد بنابراین عملا آبی به این شیوه ها ذخیره 

نمی شود.
وی افزود: از طرف دیگر وقتی به بخش آب شرب و 
شهری نگاه می کنیم می بینیم که به علت فرسودگی 
رود،  می  هدر  آب  زیادی  حجم  آبرسانی،  های  شبکه 
چندی پیش آماری دیدم که نشان می داد سالانه بالای 
۳۰ درصد آب تصفیه شده از طریق شبکه های فرسوده 
هدر می رود. همچنین شاهد تغییر الگوی زندگی در 
شهرها و حتی روستاها هستیم، در همین تهران در بخش 
های زیادی خانه هایی به همراه باغ، جکوزی و استخر 
وجود دارد که از همین آب شهری استفاده می کنند و 
با همین آب هم درختان باغ را آبیاری می کنند که این 
کار در چنین شرایطی فاجعه است. خلج امیر حسینی 
افزود: در قیمت گذاری آب بحثی به عنوان آب به حساب 
نیامده وجود دارد که نشت از شبکه ها، گرفتن آب از پشت 
کنتور یا همان آب دزدی را شامل می شود که سالانه از 
این طریق حجم زیادی آب هدر می رود. وی درباره نقش 
زندگی  روش  آبی گفت:  منابع  از  در حفاظت  فرهنگ 
کردن امروز نسبت به گذشته بسیار تغییر کرده است، به 
عنوان مثال در گذشته یک خانواده با یک یا دو کوزه آب 
یک شبانه روز سر می کرد، اما بچه های آن نسل با آب لوله 
کشی مواجه شدند و به مرور سبک زندگیشان تغییر کرد، 
آن زمان افراد خانواده با یک تشت آب حمام می کردند 
بچه ها با پدر یا مادر به حمام می رفتند اما امروز هر فردی 
به تنهایی استحمام می کند آنهم از وقتی که وارد حمام 
می شود دوش آب باز است تا لحظه ای که از حمام خارج 
شود ، هم اینکه در گذشته حمام کردن هفته ای بود اما 

امروز هر روزه است.

وی اظهار داشت: یک زمانی می گفتند آب هست اما 
کم است، اما الان باید بگوییم که دیگر آب نیست، آن آبی 
هم که وجود دارد با چه مصیبت و چه زیان های بعدی 
تامین می شود، چون برای تامین آب مورد نیاز تعداد 
زیادی چاه حفر شده است، که یکی از علت های افزایش 
اکنون  تهران همین چاه ها است،  نرخ فرونشست در 
فرونشست گریبان 42۰ دشت کشور را گرفته است و این 
دشت ها دیگر برگشت پذیر نیستند، چون در این شرایط 
آب بین مولکولی را از دل زمین بیرون کشیده ایم بنابراین 
هر چقدر هم آب در آن بخش ریخته شود فایده ای ندارد.
کارشناس امور منابع آب تاکید کرد: باید فرهنگ سازی 
پایه ای و زیرساختی انجام شود،  و یک سری کارهای 
البته در مقطعی یک سری طرح  دولت حمایت کند، 
ها مطرح می شود که خیلی هم خوب هستند مانند 
طرح تعادل بخشی آب های زیرزمینی، کنترل مصرف 
آبهای زیرزمینی، کنتور گذاشتن روی چاه ها و حمایت 
از سیستم های آبیاری، اما اجرا نمی شود یا چند درصد 
پیش می رود و ناگهان متوقف می شود. وی درباره سرانه 
مصرف آب در کشور گفت: سرانه مصرف آب در کشور به 
رغم اینکه از نظر منابع آبی مشکل داریم اما از کشورهایی 
که در این زمینه هیچ مشکلی هم ندارند بسیار بیشتر 
است. خلج امیر حسینی تاکید کرد: برنامه ریزی صحیح، 
مدیریت منابع آب، اصلاح الگوی مصرف و کشت های 
کم آب بر راهکارهایی برای برون رفت از شرایط کنونی 
منابع آبی است که بارها و بارها گفته شده اما به آنها عمل 
نمی شود، ما در مجموع در کشور از منابع آبی به خوبی 
استفاده نمی کنیم، همچنان با روش غرقابی در کشاورزی 
آب را هدر می دهیم، با وجود هشدارهای فراوان درباره 
نبود آب اما همچنان به دنبال کشت محصولات آب بری 
مانند یونجه یا هندوانه هستیم، در کنار تمام اینها از ایجاد 
شهرک های صنعتی در جاهایی که منابع آبی مناسب و 

کافی ندارند هم کوتاه نمی آییم.

راه های برون رفت از شرایط بد آبی در کشور ؛
تابستان گرمی در پیش است ؛هوای آب را داشته باشم
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در گفت وگو با نماینده اسبق ایران در هیات عامل اوپک تشریح شد:

بازارهای جدید نفت ایران کدامند؟

نماینده اسبق ایران در هیات عامل اوپک گفت: ایران در حال حاضر به بازار هیچ 
کشوری ورود نمی کند بلکه نفت خود را به پالایشگاه های متوقف شده در برخی کشورها 

ارسال می کند.
محمدعلی خطیبی ، درباره تاثیرپذیری بازار و نگرانی تولیدکنندگان از افزایش تولید 
نفت ایران اظهار داشت: اکنون اینکه ایران استثناء از تصمیم کاهش تولید اعضای اوپک 
است زیرا شرایط ایران عادی نیست و مدت هاست که به دلیل تحریم کمتر از سهمیه خود 
تولید می کند و طبیعی است تا زمان برگشت به میزان سهمیه قبلی مجاز است که آزادانه 

به هر میزان که امکانش را داشته باشد تولید کند و جای نگرانی نیست.
وی افزود: البته افزایش تولید اخیر ایران به میزانی نیست که قیمت نفت را تحت الشعاع 
قرار دهد، یعنی در مقایسه با عرضه جهانی نفت قابل توجه نیست که باعث افت و خیز 

قیمت شود، بنابراین نگرانی زیادی در رابطه با افزایش تولید ایران وجود ندارد.
نماینده اسبق ایران در هیات عامل اوپک تصریح کرد: ایران در حال حاضر به بازار هیچ 
کشوری ورود نمی کند بلکه نفت خود را به پالایشگاه های متوقف شده در برخی کشورها 
ارسال می کند یعنی در یک همکاری پالایشگاه های این کشورها از جمله ونزوئلا را تعمیر 
و راه اندازی می کند و نفت را به این کشور انتقال می دهد، در واقع نفت ایران وارد بازاری 
را که از دست رفته و پالایشگاهی که کار نمی کند و جزء بازار به حساب نمی آید، می شود.

وی تاکید کرد: در واقع ما با تعمیر این پالایشگاه ها بازار جدیدی بوجود می آوریم که قبلا 
متعلق به هیچ تولیدکننده ای نبوده است، ایران این پالایشگاه ها را بازسازی و راه اندازی 
می کند و نفت ارسال می کند، بنابراین تولیدکنندگان نباید نگران باشند چون بازارهایشان 
تحت الشعاع قرار نمی گیرد. ابتکار ایران فعال کردن پالایشگاه های متوقف است به همین 
دلیل قیمت ها را هم تغییری نمی کند، کمااینکه اکنون شاهدیم با افزایش تولید اخیر ایران 

قیمت کاهش پیدا نکرده بلکه به دلایل دیگری قیمت ها بهبود یافته است.
خطیبی خاطرنشان کرد: طبق آمار و اعلام برخی منابع بیشتر نفت ایران به بازار آسیا 
می رود و بازار آسیا هم بازار سنتی ایران بوده است، بخشی هم در پالایشگاه های راکد 
در برخی نقاط دنیا که با فعالیت های فنی و مهندسی ایران راه اندازی شده اند؛ جذب 

می شود.
 

عضو هیات رئیسه کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس:

اقشار کم درآمد جامعه توان پرداخت 
تسهیلات ۹۶۰ میلیونی مسکن را ندارند

عضو هیات رئیسه کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس گفت: تسهیلات ۹۶۰ 
میلیون تومانی که هم اکنون برای خرید خانه زوجین در نظر گرفته شده نه تنها تکافوی 
خرید خانه در تهران را نمی دهد، بلکه قشر کارمند و عموم طبقه متوسط جامعه هم توان 

پرداخت اقساط ۱۹ میلیون تومانی آن را ندارد.
رسول فرخی میکال  ، در رابطه با اقساط ۱۹ میلیون تومانی تسهیلات خرید مسکن 
گفت: تسهیلات وام مسکن باید به نحوی باشد که افراد کم درآمد و آسیب پذیر جامعه را 

مورد هدف قرار داده و زمینه خانه دار شدن این اقشار را فراهم کند.
این نماینده مردم در مجلس ادامه داد: اقساط تسهیلات ۹۶۰ میلیون تومانی که هم 
اکنون برای خرید خانه زوجین در نظر گرفته شده نه تنها از توان قشر کارمند و عموم طبقه 
متوسط جامعه خارج است بلکه این مبلغ در صورت دریافت هم تکافوی خرید خانه در 
تهران را نمی دهد و خریداران باید چند برای بر این مبلغ سکنین را تهیه و برای خرید خانه 
کم متراژ پرداخت کنند. ضمن اینکه متقاضیان برای دریافت این وام، باید بیش از ۱۶۰ 

میلیون تومان نیز برگه اوراق خریداری کنند.
عضو هیات رئیسه کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس با بیان اینکه تصمیم ها 
باید برای مردم موثر و مفید باشد، عنوان کرد: این گونه تسهیلات مسکن تنها موجب 
افزایش شکاف طبقاتی شده و افراد متمولی که توان پرداخت این اقساط سنگین و 
پرداخت ما به التفاوت نرخ خرید خانه در تهران را دارند، از آن بهره مند می شوند و سایر 

افراد جامعه امکان بهره مندی از این نوع تسهیلات را ندارند.
نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل در مجلس تاکید کرد: باید به این مورد هم توجه کنیم 
که اگر تسهیلات به حوزه ساخت مسکن سوق پیدا کند، در نهایت خروجی بهتری برای 
مردم در بلند مدت خواهد داشت. تعادل در عرضه و تقاضا با افزایش تولید مسکن راه 

اصلی و اساسی برای ساماندهی بازار مسکن است. 
 

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس:

حق ایران در میدان نفتی آرش
 مسلم است

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه در حق ایران از میدان نفتی آرش 
برای  شکی وجود ندارد، گفت: ما میدانیم هر کشور حقی دارد، پیشنهاد می کنیم 
استفاده بهینه از این میدان مشترک مباحث و پیشنهادهای خود را ارائه کنند نه نادیده 

گرفتن حق کشور دیگر.
هادی بیگی نژاد  در خصوص مواضع کشورهای کویت و عربستان در زمینه حق ایران 
از میدان مشترک نفتی آرش، گفت: در اینکه ایران در این میدان مشترک حق دارد شکی 
نیست، خطاب به کشورهای همسایه باید اعلام کرد که مقداری عقل داشته و روابط 

همسایگی را رعایت کنند.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه بیان این موضوع که 
ایران از میدان مشترک نفتی آرش حقی ندارد منطقی نیست، عنوان کرد: امیدوارم 
طرف های مقابل در حرف های خود مقداری دقت کنند، ما بدون سند حرف نمی زنیم، 

مرزهای دریایی مشخص هستند و ما سند داریم.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی افزود: ما میدانیم هر کشور حقی دارد، 
پیشنهاد می کنیم برای استفاده بهینه از این میدان مشترک مباحث و پیشنهادهای 
خود را ارائه کنند نه نادیده گرفتن حق کشور دیگر. بیگی نژاد در خصوص لزوم مشخص 
کردن مرزهای دریایی، گفت: اگر مسائل را از نظر حقوقی به صورت جدی پیگیری کنیم 
بسیاری از آنها برطرف می شود، یکی از این موارد میدان آرش است و موردهای دیگری 
نیز وجود دارند. مسئولین در زمینه حقوق بین الملل ضعیف عمل می کند و لازم است 
جدی تر به این قضایا ورود کنند. نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه باید مسئله میدان آرش به صورت حقوقی پیگیری شود تا علاوه بر مشخص 
شدن مرزهای دریایی از مشکلات آینده نیز جلوگیری گردد، تصریح کرد: بهترین راه برای 

جلوگیری از مشکلات رجوع به سندهای حقوقی است.

معاون امور تعاون وزیر کار خبرداد:

ایجاد ٩2 هزار فرصت شغلی جدید
 در بخش تعاون

معاون تعاون وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی از ایجاد ٩٢ هزار فرصت شغلی جدید در 
بخش تعاون در سال گذشته با رویکرد توسعه تعاونی ها خبر داد.

مهدی مسکنی ظهار داشت: یک میلیون و ۸47 هزار فرصت شغلی در بخش تعاون 
ایجاد شده است که سال گذشته نیز ۹2 هزار فرصت شغلی جدید ایجاد شد.

وی افزود: 24۳ هزار تعاونی در کشور وجوددارد که از این تعداد ۱۰۱ هزار تعاونی فعال 
هستند.

معاون تعاون وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی با بیان اینکه حدود ۵2 درصد این تعاونی ها 
تولیدی هستند گفت: این تعاونی ها در بخش های مختلف کشاورزی، صنعتی، معدنی 
و سایر موارد فعالیت می کنند. وی با بیان اینکه طبق آخرین گزارش ها سهم تعاون در 
اقتصاد حدود پنج درصد است گفت: این آمار مربوط به سال ۱۳۸۹ است و آمارهای 
رسمی جدیدی در این زمینه وجود ندارد که در همین راستا قراردادی با مرکز آمار ایران 

بسته ایم تا محاسبه وضعیت تعاونی در اقتصاد را مورد بررسی قرار دهند.

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: در حال حاضر حدود ۳2 درصد منابع بانکی در 
اختیار بخش تولید قرار می گیرند در حالی که بخش خدمات سهم حدود ۳۸ درصدی 
ناعادلانه  را به خود اختصاص می دهد. این اعداد در کنار نرخ های  از این منابع 
تسهیلات بانکی برای صنعتگران، نشان می دهد که تولید، اولویت نخست شبکه 

بانکی نیست. 
ابوالفضل روغنی در گفت وگویی با اشاره به اهمیت صنعت در توسعه پایدار، گفت: 
اشتغال، کنترل تورم و تعادل بخشی به تراز ارزی نشان می دهد که توسعه صنعتی 
برای دستیابی به اقتدار اقتصادی، در هر کشوری ضروری است. بنابراین، دولت و 
سازمان های مربوطه باید از طریق استراتژی های مناسب و حمایت از صنعت، توسعه 

پایدار را ترویج و شرایط مساعدی برای رشد و پیشرفت صنعت ایجاد کنند.
 وی با تاکید بر تدوین سند جدید استراتژی توسعه صنعتی، افزود: شاخص های 

نامطلوب فضای کسب وکار نشان می دهد که فعالیت در صنعت با چالش های فراوانی 
مواجه است. اما از آنجایی که صنعتگران به رشد کشور و حفظ روند تولید و اشتغال، 
علاقه دارند با ارائه راهکارهای نوآورانه، زمینه های بهبود و پیشرفت را فراهم می کنند. 
اقتدار اقتصادی کشورها به توان تولید کالاهای قابل صادرات یا کالاهای دارای جایگاه 
موثر در زنجیره تجارت جهانی باز می گردد و دولت برای تقویت این بخش، نیازی به 
تصدی گری ندارد و با حذف موانع دست و پاگیر، می تواند زمینه های رشد اقتصادی 

را فراهم کرد.
 رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران باتاکید صنایع کوچک از نظر 
قیمت و کیفیت، با صنایع بزرگ و قدیمی خارجی نمی توانند رقابت کنند، اضافه کرد: 
ابزارهای تعرفه ای در حد معقول و برای زمان مشخص در این زمان می تواند صنایع 
جوان داخلی را تقویت و سپس آنها را وارد رقابت  برابر کند. توجه به این نکته ضروری 

است که برخی کشورها برای حمایت از تولیدکنندگان خود، تسهیلات و ترجیحات 
خاصی را در اختیار صادرکنندگان قرار می دهند که می توان با تعرفه های ترجیحی 

برای واردات، فضای متعادل تری را برای رقابت کالاهای داخلی فراهم کرد.
روغنی ادامه داد: بر اساس مطالعات شاخص مدیران خرید، یکی از مهمترین 
گلایه های تولیدکنندگان کشور، دشواری تامین مالی در هر دو بخش سرمایه در 
گردش و نصب و توسعه ظرفیت تولید است. در حال حاضر حدود ۳2 درصد منابع 
بانکی در اختیار بخش تولید قرار می گیرند در حالی که بخش خدمات سهم حدود 
۳۸ درصدی از این منابع را به خود اختصاص می دهد. این اعداد در کنار نرخ های 
ناعادلانه تسهیلات بانکی برای صنعتگران، نشان می دهد که تولید، اولویت نخست 
شبکه بانکی نیست. اگر تقویت بنیان های تولید صنعتی کشور به اولویت تبدیل شود 
از این رهگذر، می توان تورم را مهار کرد. از سوی دیگر می توان با مدیریت مطلوب بر 
بورس سهام، ظرفیت های این بازار مالی را نیز در جهت تامین مالی صنایع کشور، 

بیش از پیش به کار گرفت.
وی دسترسی به ارز خارجی را یکی از اصلی ترین چالش هایی صنایع کشور معرفی 
کرد و افزود: دسترسی به ارز خارجی برای پایداری و نوسازی خط تولید دارای اهمیت 
و باید تسهیل شود. با توجه به نقشی که صنایع کشور در توسعه و صادرات و مدیریت 
واردات بر عهده دارند، تخصیص ارز به واحدهای صنعتی، نه تنها بار ارزی برای کشور 

به همراه ندارد، بلکه تراز ارزی کشور را نیز بهبود می دهد.
وی با بیان اینکه تامین نیازهای وارداتی صنایع کشور، در گروی ثبت سفارش و 
پیمان سپاری است، تصریح کرد: فرایند اداری پر دردسری پیش روی صنعتگران قرار 
دارد این در حالیست که پس از تخصیص ارز ممکن است تامین ارز با ماه ها تاخیر 
مواجه شود که موجب قفل شدن منابع مالی تولیدکنندگان و ابطال برخی اسناد 
تجاری خواهد شد. در حالی که با تسهیل فرایندهای وارداتی برای تولیدکنندگان، 

می توان تنظیم بازار را با هزینه ای به مراتب کمتر از واردات کالای نهایی انجام داد.
رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران در پایان تصریح کرد: صنعت 
از طریق ایجاد شغل های متعدد و متنوع، یکی از مهمترین منابع اشتغال در جوامع 
مختلف است. ایجاد شغل های صنعتی، باعث بهبود شرایط اقتصادی و اجتماعی 
افراد و کاهش بیکاری در جوامع می شود. این امر به نوع خود، تاثیر به سزایی در بهبود 

شرایط زندگی جامعه دارد.

عضو اتاق بازرگانی ایران:

 تولید اولویت شبکه بانکی نیست 

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: واحدهای 
تولیدی راکدی که از توجیه اقتصادی برخوردار هستند؛ احیا 

خواهند شد.
محمدباقر آقاعلیخانی پنجشنبه از برگشت به تولید برخی 
صنایع باید گذر کرد چون توجیه اقتصادی ندارند ، بیان کرد: 
برگشت به تولید واحدهای صنعتی از سوی ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید و همچنین ستاد احیای کشور با جدیت دنبال 

می شود.
وی با بیان اینکه واحدهایی که توجیه اقتصادی دارند با تزریق 
نقدینگی و رفع موانع به چرخه تولید بازگردانده می شود ادامه 
داد: منابعی در اختیار این ستادها وجود دارد که در مسیر 

برگشت به کار واحدهای تولیدی استفاده خواهد شد.

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور همچنین با بیان 
اینکه صنایع بزرگ سهم بیشتری در حوزه تولید خوزستان 
دارند افزود: این صنایع می توانند حامی توسعه تولید و اشتغال 

در واحدهای تولیدی پایین دست استان باشند.
آقاعلیخانی با بیان اینکه ستاد تسهیل برنامه دارد که چرخه 
واقعی حوزه تولید را در هر استان از ابتدا بررسی کند افزود: این 
برنامه در خوزستان به عنوان یک استانی صنعتی بزرگ کشور 

آغاز شده و به تدریج در سراسر کشور اجرا خواهد شد.
تولید کشور گفت: حوزه  موانع  رفع  و  دبیر ستاد تسهیل 
تولید چالش های جدی را در سال های اخیر تحمل کرده و 
ناپایداری های زیادی داشته است که به همین منظوردر نظر 

داریم تمامی بخش ها و فرآیند تولید را بررسی کنیم.

به گفته وی، نتیجه این بررسی ها کمک حداکثری به صنایع 
کمک  با  داریم  تلاش  اظهارکرد:  علیخانی  آقا  بود.  خواهد 
واحدهای تولیدی اقدامات موثری را در حوزه محیط زیست 
انجام دهیم ، به عنوان مثال استفاده از انرژی های تجدید پذیر 

در منطقه ویژه پتروشیمی ماهشهر مد نظر است.
وی با بیان اینکه مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
لازم الاجرا است گفت: با استفاده از این ظرفیت می توان موانع 
پیش روی واحدهای تولیدی در یک استان را از ابتدا تا انتها 
بررسی و در صورتی که لازم باشد برای حمایت از واحد تولیدی 

رویه و دستورالعمل های جدید ابلاغ کرد.
2 هزار واحد تولیدی در خوزستان وجود دارد که از این تعداد 

4۰۰ واحد راکد و نیمه راکد هستند.

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور:

واحدهای تولیدی با توجیه اقتصادی احیا می شوند

آگهی مزایده تلفن همراه
مزایده خط تلفن همراه اول به شماره ۰9۱2272۴659 مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰2۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۱7۳

موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱4۰2۰۰۱۸۵ متعهد: مهدی جورابچی و سعید جورابچی – متعهدله: بانک ملی و بنا به درخواست 
وارده بشماره 4۰7۳ مورخ ۱4۰2/۰۳/۰۹ بستانکار پرونده خط همراه اول به شماره ۰۹۱22724۶۵۹ متعلق به آقای مهدی 

جورابچی بازداشت و از طریق مزایده بفروش میرسد:
 مزایده خط کارکرده همراه اول به شماره ۰۹۱22724۶۵۹ که قیمت فروش آن چهارصد و پنجاه میلیون ریال )4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال( توسط اتحادیه صنغ تعمیرکاران و فروشندگان تلفن ثابت و همراه استان قم ارزیابی شده است و از طریق مزایده به فروش 

میرسد:
مزایده از ساعت ۹ صبح الی ۱2 روز شنبه مورخه ۱4۰2/۰4/۳۱ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی ) 

لواسانی ( نبش کوچه 7 – طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم - اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
فروخته  قیمت  بالاترین  به  و  شروع  ریال(   4۵۰/۰۰۰/۰۰۰  ( ریال  میلیون  پنجاه  و  چهارصد  مبلغ  از  مزایده   
شبا  شماره  به  ثبت  سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد  ده  پرداخت  به  منوط  مزایده  در  شرکت  شد.  خواهد 
میباشد   ۹۶۵۱۰۸۵7۶۱۰۰۰۰۰۰۰2۱7۱۳2۳۵۱2۰۰۶ واریز  شناسه  با   IR  ۹۸۰۱۰۰۰۰4۰7۶۰۱۳2۰7۸۹۵۶۹۳
)حتی بستانکار پرونده هم اگر قصد شرکت و رقابت در مزایده را دارد می بایست ۱۰ درصد را پرداخت نمائید( و  برنده مزایده 
مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب 
شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر ، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند ، مبلغ مذکور قابل 
استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید 
می گردد. در ضمن بدهیهای خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم 
شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر 
اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد لازم به ذکر است که فیش 
واریزی میبایست بنام شرکت کننده در مزایده .باشد لازم به ذکر است وفق ماده ۳۹ مکرر آیین نامه اجرا چنانچه برنده مزایده 
بستانکار پروند هم باشد . بدهکار تا 2 ماه از تاریخ برگزاری مزایده مهلت خواهد داشت نسبت به تسویه بدهی خود اقدام و از 
انتقال اجرایی جلوگیری نمایید ، بدیهی است که انتقال اجرایی به نام بستانکار برنده مزایده پس از گذشت مهلت 2 ماهه 

خواهد بود .)م الف ۱۶۵۳۸(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
 مهدی روز خوش
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده : ۱۴۰2/۰۴/۱7

--------------------------------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(

آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی ۱۸2 فرعی از ۱۱۱۸۴ اصلی ، مفروز و مجزا شده از ۱۰ فرعی از اصلی مذکور واقع 
در بخش ۱ قم مربوط به پرونده اجرائی شماره کلاسه ۱۴۰2۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۳۸۳

بموجب پرونده اجرائی کلاسه بایگانی ۱4۰2۰۰4۰۶ ، متعهد: حمیدرضا مردانه فردوئی و زهرا استادی فردوئی – متعهدله: بانک 
ملی ایران کد 27۰۱ ، بموجب اسناد رهنی شمارههای 2۱۸2۹ مورخ ۱4۰۱/۰۵/۰۸ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۱ شهر 
قم، رهنی شماره 22۱۵2 مورخ ۱4۰۱/۰7/۱4 دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۱ شهر قم ، پلاک ثبتی ۱۸2 فرعی از ۱۱۱۸4 
اصلی ، مفروز و مجزا شده از ۱۰ فرعی از اصلی مذکور واقع در بخش ۱ قم به نشانی قم- خیابان ۳۰ متری کلهری - خیابان شهید 
حیدریان - ضلع شرقی کوچه 7 - پلاک 7 - کد پستی ۳7۱4۳۱۹7۵۳ متعلق به زهرا استادی فردوئی بدلیل عدم پرداخت بدهی 

از طریق مزایده بفروش میرسد:
مشخصات ملک:

یک قطعه ساختمان نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۱۸2 فرعی از ۱۱۱۸4 اصلی، مفروز و مجزا شده از ۱۰ فرعی از اصلی مذکور و 
واقع در بخش ۰۱ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک اداره یک قم استان قم به مساحت ۱۳۰ متر مربع 

متن ملک شماره یکصد و هشتاد و دو فرعی از یازده هزار و یکصد و هشتاد و چهار اصلی مفروز و مجزی شده از شماره ده فرعی 
قطعه یک تفکیکی واقع در ناحیه یک قم بخش یک قم حوزه ثبتی ثبت منطقه یک قم استان قم به مساحت )۱۳۰( یکصد وسی متر 

مربع ، توضیحات ملک به حدود:
شمالا: دیوار به دیوار است بطول) 2۰/۰۰( بیست متر به شماره باقیمانده ده فرعی از یازده هزار و یکصد و هشتاد و چهار اصلی 

شرقا دیواریست بطول )۶/۵۰( شش متر و پنجاه سانتیمتر به شماره باقیمانده ده فرعی از یازده هزار و یکصد و هشتاد و چهار اصلی 
جنوبا: دیواریست بطول )2۰/۰۰( بیست متر به شماره باقیمانده ده فرعی از یازده هزار و یکصد و هشتاد و چهار اصلی 

غربا: درب و دیوار است بطول )۶/۵۰( شش متر و پنجاه سانتیمتر به شارع عام به عرض هشت متر
مشخصات منضمات ملک:

مشخصات مالکیت:
مالکیت زهرا / استادی فردوئی فرزند عبدالعلی شماره شناسنامه 4 تاریخ تولد ۱۳۳7/۰۱/۰۱ صادره از قم دارای شماره ملی 
۰۳۸۵۶۵2۳۵۶ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت 22۱۵2 تاریخ 
۱4۰۱/۰7/24 دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۱ شهر قم استان قم، موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۶۶۸7۶۱ سال ۰۰ 
با شماره دفتر الکترونیکی ۱4۰۱2۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹7۵۳ ثبت گردیده است. با شماره مستند مالکیت 2۱۸2۹ تاریخ ۱4۰۱/۰۵/۰۸ 
دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۱ شهر قم استان قم موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۶۶۸7۶۱ سری الف سال ۰۰ با 
شماره دفتر الکترونیکی ۱4۰۱2۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹7۵۳ ثبت گردیده است با شماره مستند مالکیت ۵42۱۸ تاریخ ۱4۰۱/۰4/۰۱ 
دفترخانه اسناد رسمی شماره 2۶ شهر قم استان قم موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۶۶۸7۶۱ سری الف سال ۰۰ با 

شماره دفتر الکترونیکی ۱4۰۱2۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹7۵۳ ثبت گردیده است. 

محدودیت:
محدودیت دفتر املاک مازاد دارد رهنی شماره 22۱۵2 مورخ ۱4۰۱/۰7/24 دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۱ شهر قم 
استان قم که بنفع بانک ملی ایران کد 27۰۱ به مبلغ 2،۳۶۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال به مدت ۱۰ سال ثبت شده رهنی شماره 2۱۸2۹ 
مورخ ۱4۰۱/۰۵/۰۸ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۱ شهر قم استان قم که بنفع بانک ملی ایران شعبه قم کد 27۰۱ به مبلغ 

۸/۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به مدت ۱۰ سال ثبت شده .
حقوق ارتفاقی :ندارد

بیمه : دارد
مشخصات اعیانی ملک مورد مزایده :

ساختمان موجود در ملک مورد ارزیابی با قدمتی حدود ۵ سال، شامل 2 طبقه )همکف و اول ( با کل مساحت زیر بنای 22۸ متر 
مربع می باشد که با اسکلت بتن آرمه و سقفها تیرچه و بلوک به حالت غربی ساز احداث گردیده که هر یک از طبقات جهت استفاده 
بعنوان یک واحد مسکونی مستقل در نظر گرفته شده بگونه ای که طبقات همکف و اول هر یک دارای درب مستقل و جداگانه نفر رو 
از گذر میباشند این ملک کلا دارای یک واحد پارکینگ میباشد که با درب کرکره برقی آلومینیومی به طبقه همکف اختصاص یافته 
است. طبقه همکف با زیر بنای ۱۱۸ متر مربع که 22 متر مربع آن پارکینگ و راهرو می باشد ، دارای یک اتاق خواب که حمام داخل آن 
را در نظر گرفته شده، پذیرایی، آشپزخانه اپن با کابینتهای فلزی و درب های MDF بانضمام گاز توکار و هود معلق و سرویس بهداشتی 
ایرانی در کنار حیاط میباشد . دسترسی و استفاده از حیاط صرفاً توسط ساکنین طبقه همکف امکانپذیر می باشد که بخشی از آن 
توسط پروفیل آهن و ورقه های PVC مسقف گردیده و روی دیوارهای آن نیز در دو ضلع حفاظ با پروفیل آهن و ورقه های گالوانیزه 

نصب گردیده است .
 طبقه اول نیز با مساحت ۱۱۰ متر مربع شامل 2 اتاق خواب ، پذیرایی ، آشپزخانه اپن کابینتهای بدنه فلزی و درب MDF و گاز ۵ 
شعله توکار و هود معلق ، حمام و تراس که سرویس بهداشتی نیز داخل تراس قرار گرفته است. کف واحد ها و حدود ۱ متر از پایین 
دیوارها با سرامیک پوشش گردیده و مابقی اندود گچ میباشد. سقفها نیز با ابزارهای حجمی گچی همراه با چراغ های توکار دکوتیو 
شده است. کف محوطه پارکینگ و راهروی ورودی به طبقه همکف پوشیده شده. سنگ گوهره . بدنه نیز به ارتفاع ۱ متر سرامیکی 
و مابقی تا سقف اندود گچ کار شده است . نمای غربی ) مشرف به گذر ( با سنگ تراورتن و نمای شرقی و دیوار های تراس و حیاط با 
سرامیک اجرا شده است. درب واحدها از نوع ضد سرقت و واحدها دارای آیفون تصویری از نوع رنگی می باشد . سیستم سرمایشی 

و گرمایشی این ملک کولر آبی و بخاری و آبگرمکن گاز سوز می باشد.
این ملک دارای 2 انشعاب برق تکفاز 2۵ آمپر ، 2 کنتور گاز ۵ متر مکعبی و یک انشعاب آب میباشد . بنای ملک موصوف برای 22۸ 
متر مربع زیر بنا دارای پایانکار بشماره ۵/۱۰/۰۳۳۱2۸- ۱۳۹۸/۱2/۱۳ از شهرداری منطقه ۵ میباشد ، طبق پایانکار صادره این 
ملک تا پایان سال ۱4۰۱ با شهرداری تسویه کامل بوده و هیچگونه بدهی به شهرداری و همچنین سایر ارگان ها و اشخاص حقیقی 
باستثنای بانک ملی ندارد. ضمناً بنابر اظهارات نماینده مالک) آقای مردانه (هر دو طبقه بنای این ملک در تصرف مالک بوده و توسط 

ایشان و خانواده شان در حال بهره برداری می باشد . 
نظریه کارشناس محترم رسمی دادگستری : 

با توجه به توضیحات فوق الاشاره و مشخصات ذکر شده و با در نظر گرفتن موقعیت ، مساحت )عرصه و اعیان ( و کمیت و کیفیت آنها 
، ابعاد ، شرایط خاص محلی و سایر عوامل موثر در ارزیابی املاک مسکونی بنظر اینجانب ارزش روز )سوقیه ( ملک پلاک ثبتی مذکور 

جمعاً به مبلغ ۳۹/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال تعیین و ارزیابی میگردد که به شرح ذیل محاسبه گردیده است ؛
۱ - ارزش عرصه..........به مساحت ۱۳۰ متر مربع ... از قرار هر متر ۱4۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال..........جمعا ۱۸/2۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال
2 - ارزش اعیان 2 طبقه.............. به مساحت 22۸ متر مربع........... از قرار هر متر ۸۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال................ جمعا 

۱۹/۳۸۰/۰۰۰/۰۰۰ریال
ارزش انشعابات ،محوطه و سرپله جمعاً ۱/42۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

جمعاً گل ملک به مبلغ ۳۹/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی گردیده است .
 مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱2 ظهر روز شنبه مورخه ۱4۰2/۰4/۳۱ در اداره اجرای اسناد قم واقع در 
خیابان ساحلی ) لواسانی ( نبش کوچه 7 - طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم - اداره اجرای اسناد قم انجام می شود.
پیشنهادی  قیمت  بالاترین  به  و  شروع  ریال   ۳۹/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ پایه  مبلغ  از  مذکور  ثبتی  پلاک  ششدانگ  مزایده   
شبا  شماره  به  ثبت  سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد  ده  پرداخت  به  منوط  مزایده  در  شرکت  شد  خواهد  فروخته 
)حتی  میباشد   ۹۶۵۱۰۸۵7۶۱۰۰۰۰۰۰۰2۱7۱۳2۳۵۱2۰۰۶ واریز  شناسه  با   IR  ۹۸۰۱۰۰۰۰4۰7۶۰۱۳2۰7۸۹۵۶۹۳
بستانکار پرونده هم اگر قصد شرکت و رقابت در مزایده را دارد می بایست ۱۰ درصد را پرداخت نمائید( و  حضور خریدار یا نماینده 
قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری 
مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر ، مانده فروش را به حساب 
سپرده ثبت واریز نکند ، مبلغ مذکور قابل استرداد نمیباشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد . و در این صورت عملیات فروش از 
درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد در ضمن بدهیهای خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم 
از اینکه رقم قطعی أن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و 
نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. لازم به 
ذکر است که فیش واریزی می بایست بنام شرکت کننده در مزایده باشد. لازم به ذکر است وفق ماده ۳۹ مکرر آیین نامه اجرا چنانچه 
برنده مزایده بستانکار پرونده باشد ، بدهکار تا 2 ماه از تاریخ برگزاری مزایده مهلت خواهد داشت نسبت به تسویه بدهی خود اقدام و از 
انتقال اجرایی جلوگیری نمایید ، بدیهی است که انتقال اجرایی به نام بستانکار برنده مزایده پس از گذشت مهلت 2 ماهه خواهد بود .
 )م الف ۱65۳9(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
 مهدی روز خوش
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده : ۱۴۰2/۰۴/۱7
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ورزشی

با تشکیل ستاد ویژه در اداره کل ورزش و جوانان استان قم ؛

مدعیان کسب مدال در بازی های آسیایی 
و جهانی حمایت می شوند

اداره کل ورزش و جوانان استان قم در اقدامی تحسین برانگیز اقدام به تشکیل 
ستاد ویژه برای حمایت از ورزشکاران مدعی کسب مدال در مسابقات آسیایی و 

جهانی کرده است.  
براساس این گزارش ،مسابقات آسیایی و پاراآسیایی 2۰2۳ هانگژو مهرماه امسال 
برگزار می شود و به همین منطور ستادی در اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
تشکیل شده است و روز چهارشنبه ورزشکاران شناسایی شده در جلسه مشترکی 
با مدیرکل و معاونان اداره کل ورزش و جوانان و عباس شیرمحمدی مدیرکل امور 

اقتصادی و سرمایه گذاری استانداری قم شرکت کردند.
ستاد تشکیل شده در اداره کل ورزش و جوانان استان قم با هدف حمایت از 
ورزشکارانی است که شانس حضور در مسابقات آسیایی و جهانی امسال را دارند تا 

حمایت ها در حد توان از آن ها صورت گیرد.
2۰ ورزشکار با شانس حضور در مسابقات آسیایی و جهانی توسط این ستاد 

شناسایی شده اند و جمعی از آنان امروز دغدغه های خود را بیان کردند.
مرضیه نصراللهی قهرمان پاراتکواندو، الناز قاسمی و نوریه عباسی ملی پوشان 
هندبال، ثنا نامدار قشقایی ملی پوش کبدی، محمد محمد نژاد ملی پوش بسکتبال 
با ویلچر، مهدی ابراهیمی، مهدی جواهری، امیر عبدی و محمد جواد رضایی از 
قهرمانان رشته کشتی، امیرعلی مقدمی از قهرمانان دو و میدانی، حمید میرزایی 
نادر از ملی پوشان رشته کبدی و محمد جواد محبی از قهرمانان جودو از جمله 

ورزشکارانی بودند که دغدغه های خود را ابراز کردند.
تحصیلات  و  استخدام   ، سربازی  معافیت های  پزشکی،  و  مالی  حمایت های 
ورزشکاران، مشکل تجهیزات و مسکن عمده مشکلاتی بود که توسط آنها اعلام شد.
با توجه به شانس حضور در مسابقات آسیایی و جهانیبه تازگی پاداش هایی به 
حساب این ورزشکاران واریز و از جلسه امروز حمایت روانشناسی و کمک به تکمیل 

مکمل های ورزشی مجاز آغاز شد.
به رشته هایی که قهرمانی بیشتری دارند بودجه بیشتری تزریق می شود

مدیرکل ورزش و جوانان قم در این نشست عنوان کرد: در این استان همه هیات ها 
دارای مکان مخصوص برای خود هستند و در مورد هندبال استان قم باید زمین هایی 

اختصاص یابد تا هیات هندبال هم دارای سالن شود.
ابراهیم سانی خانی افزود: زمانی که بهره برداری از ورزشگاه 4۵۰۰ نفری پردیسان 
انجام شود به فکر کمک به رشته هندبال خواهیم بود ولی در هر صورت مشکل امروز 

هیات هندبال استان، سالن اختصاصی است.
وی بیان کرد: هیات های ورزشی باید به همدیگر کمک کنند و مشکل یک هیات 
توسط هیات های دیگر پوشش داده شود تا شاهد موفقیت آفرینی ورزشکاران قمی 

باشیم.
وی افزود: آنها جزو بهترین هیات های ورزشی کشور هستند و قهرمانان ورزشی ما 

مایه عزت آفرینی هستند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: همه کارکنان اداره ورزش و جوانان برای حمایت 
برخی  و  استانداری، شهرداری  حمایت  و شاهد  کار هستند  پای  ورزشکاران  از 

صنعتگران نیز هستیم.
وی بیان کرد: دیدار با روسای فدراسیون ها برای معرفی ظرفیت های ورزش قم را 
در حال انجام داریم و از این پس به رشته هایی که قهرمانی بیشتری دارند بودجه 

بیشتری تزریق می شود و امکانات و تجهیزات بیشتری دریافت خواهد کرد.
سانی خانی تاکید کرد: از این پس باید اقلام وتجهیزات و منابع به رشته های 
آسیایی و جهانی تخصیص یابد تا شاهد افتخارآفرینی ورزشکاران قم در مسابقات 

برون مرزی باشیم.
در حد توان مشکلات  ورزشکاران را پیگیری خواهیم کرد

مدیرکل امور اقتصادی و سرمایه گذاری استانداری قم نیز در این نشست گفت: 
عشق به ورزش و افتخار آفرینی برای کشور فقط می تواند با وجود همه مشکلات 
ورزشکاران را به جایگاه های بالا برساند و قمی ها در هر مسابقه و رخداد ورزشی با 

وجود همه محدودیت ها پیشتاز بوده اند.
عباس شیرمحمدی افزود: بخش خصوصی به ازای کمک به ورزش از معافیت 

مالیاتی برخوردار می شود و درصد این معافیت ها بسیار پایین آمده است.
وی بیان کرد: شرکت های بزرگ تجاری در قم وجود دارد که امید است بتوانند 
به ورزش کمک کنند و در حد توان خود این قول را به جامعه ورزش می دهیم که 

از چارچوب استانداری تمام تلاش خود را برای حمایت از ورزش انجام می دهیم.
وی گفت: نمی توان وعده قطعی داد اما در حد توان مشکلات مطرح شده توسط 
ورزشکاران در این نشست را پیگیری خواهیم کرد. شیرمحمدی افزود: ورزشکاران 
هم اگر شرکت یا کارخانه ای می شناسند برای حمایت از ورزش به ما معرفی کنند و 

این در حالیست که این کار با تلاش چند هیات ورزشی به نتیجه رسید.

یک کارشناس فوتبال مطرح کرد:

بازیکن ایرانی روی نیمکت 
بهتر از خارجی است

یک کارشناس فوتبال با اشاره به هزینه بالای بازیکنان خارجی و در نهایت نیمکت 
نشینی آن ها، گفت: اگر قرار است هزینه های بازیکنان خارجی را با دلار و یورو 
پرداخت کنیم و آن ها را بر نیمکت نگه داریم؛ بازیکنان داخلی با انضباط بیشتر و 

مطیع تر روی نیمکت می نشینند.
حسین چرخابی ، با اشاره به نتایج و عملکرد کلی سپاهان در فصل گذشته 
لیگ برتر فوتبال، اظهار کرد: اگر قرار است هزینه های بازیکنان خارجی را با دلار و 
یورو پرداخت کنیم و این بازیکنان را بر نیمکت نگه داریم؛ بازیکنان داخلی با انضباط 

بیشتر و مطیع تر روی نیمکت می نشینند.
او افزود: بازیکنان خارجی باید یک سر و گردن از بازیکنان داخلی بالاتر باشند. 
ما مجبور نیستیم بازیکنان خارجی بیاوریم و تعدادی را در نیمه فصل و سایر آن ها را 
در پایان فصل از تیم حذف کنیم. دلالان و ایجینت ها بر بازیکنان خارجی حساس 
هستند زیرا در این معاملات دلار نقش پررنگی ایفا می کند.این افراد، بازیکنان 
خارجی که چندان مطرح نیستند و کسی آن ها را نمی شناسد، معرفی می کنند. من 

از اعضای باشگاه سپاهان که صادقانه فعالیت می کنند تقاضا دارم احتیاط کنند.
این پیشکسوت فوتبال با بیان اینکه بهتر است به جای پنج بازیکن خارجی، دو 
بازیکن تراز اول جذب کنیم، افزود: سپاهان به بازیکنانی نیاز دارد که سرنوشت ساز 
بازی کنند. اگر قرار است بازیکنان خارجی مانند بازیکنان داخلی در زمین عمل 
کنند، دلیلی ندارد که از خارج از کشور بازیکن بیاوریم. به نظر من، بزرگترین اشتباه 

سپاهان در فصل گذشته، جذب بازیکنان خارجی بوده است.
این کارشناس فوتبال با تاکید بر اینکه بعضی از افراد پیش بینی می کنند و برخی 
پس بینی، تصریح کرد: من اول گفتم : جذب این بازیکنان مانند هندوانه در بسته 
است و بعد از چند بازی متوجه شدیم که انتخاب های درست نداشته ایم ولی در این 
میان، افرادی بودند که با تشویق و تمجید باعث جذب این بازیکنان شدند اما پس از 
دیدن عملکرد آن ها، شروع به پس بینی کردند و جبهه خود را عوض کردند و گفتند 
بازیکنان خارجی سپاهان خوب نبودند. بنابر این اگر برای فصل آینده، سپاهان با 
وجود این امکانات و سرمایه، در قسمت جذب بازیکن که مهمترین بخش کار تیمی 
است، دقت لازم را به خرج دهد، به راحتی و با اختلاف نسبت به تیم های پایتخت به 

قهرمانی دست پیدا می کند.

قهرمان بین المللی کاراته گفت: وقتی در مسابقات خارجی با پشتوانه نام و پرچم 
کشورم به مبارزه می پردازم، دعای مردم کشورم را حس می کنم و همین موضوع 

باعث می شود تا قدرت بیشتری پیدا کنم.
 ورزش کاراته در قم از آن دست رشته هایی محسوب می شود که با استقبال فراوان 
افراد در رده های سنی مختلف مواجه شده است. در سال های اخیر علاوه بر 
استقبال مردم شاهد افتخار آفرینی کاراته کاران قمی در مسابقات مختلف داخلی 
و خارجی بوده ایم که با مدال های رنگارنگ پرچم کشورمان را در آوردگاه های 

بین المللی به اهتزاز درآورده اند. 
یکی  از این ورزشکاران مرتضی نعمتی است که در سال های اخیر نام وی و 
افتخارآفرینی هایش را بسیار  شنیده ایم، او در یک خانواده تمام ورزشی رشد کرده، 
برادر بزرگتر وی عضو تیم ملی فوتسال و برادر کوچکترش نیز عضو تیم ملی کاراته 

کشورمان است .
گفت وگو با این قهرمان قمی را  در ادامه خواهید خواند: 

 با سلام و تشکر از فرصتی که در اختیار ما قرار دادید، ابتدا بفرمایید که 
کاراته را از چه سالی شروع کردید؟ 

باتوجه به جذابیتی که رشته کاراته برای من داشت در سال ۱۳۹۰ تصمیم گرفتم 
در این رشته ورزشی ثبت نام کنم و فعالیت های خود را زیر نظر استاد سیدعلی 

خلیلی شروع کردم.
 شما برای اولین بار چه سالی به تیم ملی دعوت شدید؟ 

بعد از ۳ سال تمرین کردن و هدفی که برای خودم تعیین کرده بودم در سال 
۱۳۹۳ برای اولین بار به اردوی استعدادیابی تیم ملی دعوت شدم. بعد از این اردو 
انگیزه ام چندین برابر شد و مطمئن بودم می توانم در قامت یک سرباز برای کشورم 
در مسابقات جهانی افتخارآفرینی کنم. بدین جهت تمریناتم را 2 برابر  کرده و 

روزهای سختی را پشت سرگذاشتم. 
بالاخره در سال ۱۳۹۵ عضو تیم ملی کاراته کشورمان شدم، برای یک ورزشکار 

هیچ آرزویی بزرگتر و شیرین تر از دعوت به تیم ملی نیست. 
وقتی در مسابقات خارجی با پشتوانه نام و پرچم کشورم به مبارزه می پردازم، 
تا قدرت  دعای مردم کشورم را حس می کنم و همین موضوع باعث می شود 
بیشتری پیدا کنم. من هم به لطف خدا و همه مربیانم این حس شیرین را تجربه 

کردم. 
 شما در طول این سالهل چند مدال داخلی و خارجی کسب کرده اید؟

بنده دارای مدال های رنگارنگ در مسابقات مختلف داخلی، آسیایی و جهانی 
هستم، مدال برنز لیگ جهانی ترکیه، رتبه پنجمی بازی های کشورهای اسلامی، 
مدال برنز مسابقات آسیایی، مدال طلای لیگ جهانی کانادا، 2 مدال طلا در 

مسابقات اینترنشنال ترکیه، 2 مدال طلا در مسابقات اینترنشنال کانادا، طلای 
مسابقات جام بزرگ و مدال برنز مسابقات جام دوستی بخشی از افتخارات بنده در 

صحنه های بین المللی است. 
در مسابقات داخلی نیز 4 دوره قهرمانی لیگ کشور، 4 دوره نایب قهرمانی لیگ 
کشور، 2 سال رنکینگ ۱ کشور در بخش امیدهای کشور و 2 سال رنکینگ 2 سوپر 

لیگ کشور بخش دیگری از افتخارات بنده در داخل کشور است. 
 اوایل سال ۱۴۰2 سفری به ونکوور کانادا داشتید، چه تجربه هایی را در 

این سفر داشتید؟ 
بنده برای شرکت در لیگ جهانی سری آ ونکوور و چند مسابقه خارجی به صورت 
آزاد 2۰ فروردین ماه سال جاری بود که به کانادا سفر کردم که به لطف خدا بعد از ۵ 
سال موفق شدم برای کشورمان مدال طلا را در وزن منفی ۶7 کیلوگرم کسب کنم.
هدفم از این سفر کسب تجربه های بیشتر در مسابقات خارجی و افزایش دانش 
و ارتقای فنی بود، شرکت در این کلاس ها و مسابقات می تواند کمک بسیاری به 

ورزشکاران کند.
 شما در یک خانواده ورزشی رشد کرده اید، اگر تمایل دارید درخصوص 

این موضوع هم بیشتر برای مخاطبان فارس توضیح دهید. 
بله ما 4 برادر هستیم که ۳ نفرمان از نوجوانی به ورزش پرداختیم، برادر بزرگترم 
آقا مجتبی در فوتسال مشغول است و درحال حاضر با تیم ملی امید در جام کافا 

حضور دارد. 
برادر کوچکترم آقا محمود در معیت تیم ملی است و مانند یک سرباز برای نام 
کشورش مبارزه می کند، محمود استعداد خوبی در کاراته دارد و در آینده بیش از 

گذشته نام وی را خواهیم شنید. 
 برنامه تان برای آینده چیست؟ 

حالا که با این تجربه جدید به کشور برگشته ام در خدمت تیم ملی خواهم بود و 
امیدوارم بتوانم باردیگر نظر مربیان عزیزم را جلب کرده و به تیم ملی دعوت شوم. 

 در پایان اگر صحبت یا نکته خاص دیگری دارید، بفرمایید. 
یک بار دیگر شما تشکر می کنم که فرصت این مصاحبه را فراهم کردید و اینکه از 
خانواده ام بسیار تشکر می کنم که من را در این مسیر با همه توان حمایت کردند. 
در پایان می خواهم از اساتیدی که برای رشد و شکوفایی من در هر مقطع سنی 
تلاش کردند تشکر کنم، استاد سیدعلی خلیلی واقعا حامی من بود و من را برای 

رسیدن به این نقطه بسیار تشویق کرد. 
گفت وگو : مهدی حاجیلو

قهرمان بین المللی کاراته قم:

هیچ آرزویی بزرگتر و شیرین تر از دعوت به تیم ملی نیست

آگهی مزایده
آگهی مزایده تمامی دوسهم از یازده سهم ششدانگ از پلاک ثبتی ۳۸ فرعی از 257۱ اصلی بخش دو قم باستثناء 

بهاء ثمینه عرصه و اعیان مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۰۴۰2۱۰۳5۰۰۰26۳:
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱4۰۱۰4۰2۱۰۳۵۰۰۰2۶۳ )باشماره بایگانی ۱4۰۱۰۰۵۸7( متعهد: محمد حسن علی 
پورندوشن - متعهدله: رحیمه بمانی هنومرور ، سند ازدواج :شماره سند ۵۶۵۳ ، تاریخ سند ۱۳7۶/۰۸/۱7 ، دفترخانه صادر 
کننده : دفترخانه ازدواج ۱۱۶ و طلاق ۵ شهر یزد و استان یزد ، موضوع لازم الاجرای وصول مهریه یکصد و چهارده سکه بهار 
آزادی عندالمطالبه تمامی دو سهم از یازده سهم ششدانگ از پلاک ثبتی ۳۸ فرعی از 2۵7۱ اصلی بخش دو قم باستثناء 
بهای ثمینه عرصه و اعیان آن ) پلاک ثبتی سی و هشت فرعی از دو هزار و پانصد و هفتاد و یک اصلی( واقع در : قم- بیست 
متری شهید بادیان- باربری قدس، متعلق به مرحوم قربانعلی علی پور ندوشن) سهم الارث آقای محمد حسن علی پور ندوشن 
از مرحوم قربانعلی علی پورندوشن از ششدانگ عرصه و اعیان پلاک مذکور ( که در قبال طلب خانم رحیمه بمانی هنومرور 

بازداشت شده است و از طریق مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات ششدانگ از پلاک ثبتی ۳۸ فرعی از 2۵7۱ اصلی بخش دو قم:

ملک مورد نظر دارای سند ششدانگ عرصه و اعیان به شماره ۳۸ فرعی از 2۵7۱ اصلی مفروز و مجزی شده از یک فرعی از 
اصلی مذکور واقع در بخش دو حوزه ثبت ملک اداره دو استان قم به مساحت ۵۰۰ متر مربع می باشد. مرحوم قربانعلی علی 
پورندوشن ) مورث زوج ( فرزند حسن با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالکیت ۶۵۶۸ تاریخ ۱۳۸2/۰7/2۹ موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 4۵۰7۶۶ سری الف سال ۹۵ با شماره دفتر 

الکترونیکی ۱۳۹۶2۰۳۳۰۰۰2۰۰۳۹۶7 می باشد.
محدودیت: یک مورد بازداشت دائم بموجب دستور شماره ۱4۰۱۰۵۸۳۰۰۱۱۰۰۰7۶۶ مورخ ۱4۰۱/۰2/2۹ صادره از 

واحد اجرای اسناد رسمی قم به نفع واحد اجرای اسناد رسمی قم برای مالکیت قربانعلی علی پورندوشن بازداشت می باشد. 
حدود اربعه طبق سند: 

شمالا :دیوار بدیوار بطول )۵۰/۰۰( پنجاه متر به شماره باقیمانده یک فرعی از دو هزار و پانصد و هفتاد و یک اصلی
 شرقا :دیواریست بطول )۱۰/۰۰( ده متر به شماره باقیمانده یک فرعی از دو هزار و پانصد و هفتاد و یک اصلی 

جنوبا :دیوار بدیوار بطول )۵۰/۰۰( پنجاه متر به شماره باقیمانده یک فرعی از دو هزار و پانصد و هفتاد و یک اصلی 
غربا :درب و دیوار بطول )۱۰/۰۰( ده متر به خیابان به عرض بیست متر

کد نوسازی ملک ۰ – ۰- ۰- ۱2- ۱22- ۳۱۰- ۳ است.
مشخصات مالکیت :

مالکیت قربانعلی علی پورندوشن فرزند حسن شماره شناسنامه 2۹ تاریخ تولد ۱۳2۰/۱۱/۰2 صادره از میبد دارای شماره 
ملی 44۳۳۱۹4۳۹۵ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۶۵۶۸ 
تاریخ ۱۳۸2/۰7/2۹ موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 4۵۰7۶۶ سری الف سال ۹۵ با شماره دفتر الکترونیکی 

۱۳۹۶2۰۳۳۰۰۰2۰۰۳۹۶7 ثبت گردیده است.
مشخصات مورد مزایده)عرصه  اعیان(:

برروی پلاک فوق با کاربری کارگاهی که در حال حاضر از آن به عنوان باربری و خدمات حمل و نقل و انبار استفاده می شود 
در تصرف مستاجر آقای مرادی )به غیر از انبار دمپائی فروشی ( میباشد، ساختمان های احداث شده و مشخصات آنها به شرح 

زیر است:
۱ - ساختمان جنب درب ورودی، ضلع شمال غربی ملک که دارای سقف شیروانی و دیوارهای اطراف باربر بوده و پوشش 

دیواره ها از نوع سیمانی میباشد و در حال حاضر به عنوان انباری از آن استفاده می شود. 
2- ساختمان جنب درب ورودی ، ضلع جنوب غربی ملک که دارای سقف طاق ضربی و دیوارهای اطراف باربر بدون مهار بوده 
و پوشش خارجی دیواره ها از نوع سیمانی و پوشش بیرونی سقف آن ایزوگام فویل دار است .این قسمت دارای نیم طبقه بوده و 
در حال حاضر بعنوان انباری از آن استفاده میشود. پوشش کف آن سرامیک و پوشش دیواره های آن تا محدوده ی نیم طبقه نیز 
سرامیک و پوشش سقف مابقی دیواره بصورت گچ و خاک است.یک واحد سرویس بهداشتی در آن تعبیه گردیده است. درب 

ورودی آن به صورت کرکره ای اتوماتیک میباشد

 ۳- سوله میانی باربری بطول تقریبی ۱۹ متر و عرض ۱۰ متر بصورت سقف شیروانی خرپایی دارای ستونهای فلزی در کناره 
ها

 4- سازه شرقی ملک که بصورت اسکلت فلزی و سقف طاق ضربی بوده و یک اتاقک نیز در قسمت به سماحت تقریبی 2۳ 
متر مربع احداث گردیده است. ضمنا در محوطه نیز یک سرویس بهداشتی وجود دارد.بیمه ساختمان در پرونده رویت نگردید. 
انشعابات شامل یک کنتور برق ،کنتور گاز، کنتور آب میباشد. قدمت ساختمان بیش از سی سال است. ملک دارای عقب 

نشینی است.
کارشناس رسمی دادگستری نظریه خود را به شرح ذیل اعلام نموده اند: 

ارزش ششدانگ ملک موصوف با فرض دارا بودن توافق با شهرداری و عنایت به امکانات فوق ،ابعاد، کیفیت و کمیت بنای 
احداثی و نوع سند مالکیت و بدون در نظر گرفتن دیون قبلی و هرگونه بدهی به ارگانهای مختلف و برای پایه مزایده :

 ردیف... محل مورد ارزیابی........ مساحت )مترمربع(......... قیمت پایه )ریال(......... ارزش کل )ریال(
۱------عرصه-------۵۰۰-------۱2۰/۰۰۰/۰۰۰---۶۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰

2---- اعیانی بندهای ۱ و 2 و 4 قسمت ج--24۵- ----2۵/۰۰۰/۰۰۰----۶/۱2۵/۰۰۰/۰۰۰
۳----- اعیانی سوله بند ۳ قسمت ج----- ۱۹۰-----۱۵/۰۰۰/۰۰۰-----2/۸۵۰/۰۰۰/۰۰۰

4- انشعبات، محوطه و دیوار سازی و سایر -------مقطوع-------47۵/۰۰۰/۰۰۰-----47۵/۰۰۰/۰۰۰
 جمع کل: شصت و نه میلیارد و چهارصد و پنجاه میلیون ریال جمع کل: ۶۹/4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

ارزش تمامی دو سهم از یازده سهم ششدانگ از پلاک ثبتی ۳۸ فرعی از 2۵7۱ اصلی بخش دو قم باستثناء بهاء ثمینه 
عرصه و اعیان )پلاک ثبتی سی و هشت فرعی از دو هزار و پانصد و هفتاد و یک اصلی (سهم الارث آقای محمدحسن علی 
پور ندوشن بر اساس گواهی حصر وراثت مورخ ۱۳۹۶/۱۱/2۵ شعبه حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم: مبلغ 
۱۱/۰4۸/۸۶۳/۶۳۶ ریال)یازده میلیارد و چهل و هشت میلیون و هشتصد و شصت و سه هزار و ششصد و سی و شش ریال( 

می باشد.
مزایده تمامی دو سهم از یازده سهم ششدانگ باستثناء بهاء ثمینه عرصه و اعیان پلاک مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱2 ظهر 
شنبه مورخ ۱4۰2/۰4/۳۱ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی ) لواسانی ( نبش کوچه 7 – طبقه فوقانی 

اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم - اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
 مزایده مذکور از مبلغ ۱۱/۰4۸/۸۶۳/۶۳۶ ریال )یازده میلیارد و چهل و هشت میلیون و هشتصد و شصت و سه هزار و 
ششصد و سی و شش ریال ( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت 
ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا IR ۹۸۰۱۰۰۰۰4۰7۶۰۱۳2۰7۸۹۵۶۹۳ با شناسه واریز 
۹۶۵۱۰۸۵7۶۱۰۰۰۰۰۰۰2۱7۱۳2۳۵۱2۰۰۶ میباشد )حتی بستانکار پرونده هم اگر قصد شرکت و رقابت در مزایده را 
دارد می بایست ۱۰ درصد را پرداخت نمائید( و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده 
مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای 
مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند،مبلغ مذکور قابل استرداد 
نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. 
حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهیهای ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری 
و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در 
صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و حقوق دولتی و 
حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.لازم به ذکر است وفق ماده ۳۹ مکرر آیین نامه اجرا چنانچه برنده مزایده بستانکار 
پرونده باشد ، بدهکار تا 2 ماه از تاریخ برگزاری مزایده مهلت خواهد داشت نسبت به تسویه بدهی خود اقدام و از انتقال اجرایی 

جلوگیری نمایید ، بدیهی است که انتقال اجرایی به نام بستانکار برنده مزایده پس از گذشت مهلت 2 ماهه خواهد بود .
)م الف ۱65۴۳(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
 مهدی روز خوش
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده : ۱۴۰2/۰۴/۱7

گفت:  قم  استان  آلیش  و  آزاد  کشتی  سابق  ملی پوش 
موفقیت های اخیر کشتی، نتیجه عملکرد هیات های قبل 
است، عملکرد هیات مدیره جدید را 2 سال بعد از انتخابات 

می توان ارزیابی کرد.

آزاد و  پرافتخار سابق کشتی  الله نعمتیان ملی پوش  روح 
آلیش کشورمان در گفت وگویی با بیان اینکه کشتی استان 
دچار سردرگمی و بی ثباتی شده است، اظهار کرد: از ابتدای 
سال ۱4۰2، اتفاق ویژه و جدیدی در کشتی استان نیفتاده و 

برنامه ها طبق روال سال قبل در حال پیگیری است.
به  استان،  رئیس سابق هیات  علیایی،  افزود: هادی  وی 
دلیل رسانه ای بودن، تمامی اخبار کشتی را به خوبی پوشش 
می داد، اینکه در حال حاضر، در رسانه ها به شدت گذشته 
خبری از رشته کشتی نیست به معنی رکود این رشته ورزشی 
نیست، در واقع فعالیت ها مانند قبل در حال پیگیریست ولی 

پوشش خبری مثل گذشته انجام نمی شود.
نعمتیان یادآور شد: از ابتدای سال مسابقات کشتی آزاد و 
فرنگی برای خردسالان و نونهالان برگزار شده است، همچنین 
تیم لیگ برتری کشتی فرنگی به مسابقات اعزام شد ولی از 

مرحله گروهی صعود نکرد.
وی افزود: در مسابقات قهرمانی کشور پیشکسوتان نیز یک 
مدال طلا یک نقره و دو برنز حاصل کار کشتی گیران استان قم 
بود، که نفرات اول و دوم این رقابت ها برای مسابقات جهانی 
پیشکسوتان به تیم ملی فراخوانده می شوند و احتمالًا استان 

قم دو نماینده در تیم ملی خواهد داشت.
آزادکار سابق تیم ملی کشورمان ادامه داد: در کشتی فرنگی 
نیز در ماه های اخیر طبق روال سال گذشته اعزام ها انجام 

شده و نمایندگان استان به تیم های ملی دعوت می شوند.
وی همه موفقیت های کشتی را حاصل کار هیات های قبلی 
دانست و افزود: این نتیجه ی تلاش ها، توسعه زیرساخت، 

استعدادیابی و استعداد پروری رؤسای قبلی هیات کشتی 
استان است، عملکرد هیات مدیره جدید را تا 2 سال بعد از 

انتخابات می توان ارزیابی کرد.
نعمتیان اظهار کرد: هیات در دوران سرپرستی به سر می برد 
و تا زمان برگزاری انتخابات مجمع، باید منتظر بود و تا وقتی که 
هیات رئیسه انتخاب نشود کشتی در حالت تعلیق باقی مانده 

و به ثبات نمی رسد.
رئیس جدید هیات مورد حمایت ماست

نیت  حسن  بر  را  بنا  همیشه  کشتی گیران  ما  افزود:  وی 
می گذاریم و به آینده امیدواریم، باید منتظر باشیم تا سکان دار 
کشتی استان انتخاب شود، قطعاً هر کسی این مسئولیت مهم 
را بپذیرد مورد احترام و حمایت ماست و با همه توان برای رشد و 

ارتقای کشتی استان با وی همکاری خواهیم کرد.
نعمتیان اظهار کرد: منتظر خروج کشتی از دوران بلاتکلیفی 
شدن  برطرف  انتظار  در  مشتاقانه  و  هستیم  سردرگمی  و 
مشکلات این ورزش پرطرفداریم، امیدوارم در آینده نیز مثل 
سال های گذشته برنامه های هیات با قدرت و سرعت پیش 

رود.
وی با بیان اینکه ما همه آماده همکاری با هیات کشتی 
استان هستیم، افزود: علیایی رئیس هیات پس از کناره گیری 
به همه کشتی گیران استان تاکید کرد تا با مسئولین جدید 
با هدف پیشرفت  و  باشند  تعامل و همکاری داشته  هیات 

کشتی در استان با قدرت به کار خود ادامه دهند.
رؤسای  حلوایی  و  وزیری  علیایی،  کرد:  تاکید  نعمتیان 
گذشته هیات کشتی استان عملکرد بسیار خوبی داشتند، 

با وجود مشکلات مالی و نبود اسپانسر هیچگاه نگذاشتند 
تا چراغ کشتی استان خاموش بماند، توسعه زیرساخت ها، 
استعدادیابی، اعزام ها، جوایز، فرهنگ سازی و توجه به بخش 
پهلوانی در کنار قهرمانی همیشه در زمان درست و با کیفیت 
خوب انجام گرفته است، امیدواریم در آینده نیز همین روال 

ادامه یابد.
شیوه تغییر ناگهانی مدیریت کشتی استان قم را نمی پسندم
استان  کشتی  مدیریت  ناگهانی  تغییر  خصوص  در  وی 
در اسفند ماه سال گذشته عنوان کرد: این تصمیم توسط 
فدراسیون گرفته شد و باید دید هدف و نگرش فدراسیون چه 

چیزی بوده که چنین تغییری انجام شده است.
وی افزود: علیرضا دبیر به عنوان رئیس فدراسیون اقدامات 
عمرانی،  فعالیت های  داده،  انجام  کشور  در  خوبی  بسیار 
است،  بی نظیر  جهان  در  که  ملی  تیم  حرفه ای  کمپ های 
کارهای  انجام  ورزشکاران،  اعزام  مشکلات  کردن  برطرف 
اینکه چرا  ولی  تقدیر است،  قابل  آنها  و... که همه  ارزشی 
مدیری که با وجود همه سختی ها و کم و کاستی ها، عملکرد 
بسیار خوبی دارد به یکباره با شخص دیگری جابجا می شود، 

قابل توجیه نیست.
نعمتیان ادامه داد: فکر می کنم فدراسیون به دنبال جذب 
سرمایه بیشتر در این رشته است و احتمالًا به همین دلیل این 
تغییر انجام گرفته، در هر صورت این مدل جابجایی مورد پسند 
ما نیست. فکر می کنم نباید به هر طریقی سرمایه وارد ورزش 
کرد ولی با همه این مسائل برای هیات آینده و ورزش کشتی به 

خصوص در استان قم آرزوی موفقیت دارم.

ملی پوش سابق کشتی آزاد و آلیش استان قم :

موفقیت های اخیر کشتی قم، نتیجه عملکرد هیات های قبل است
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یک تحلیلگر مسایل بین الملل :

کشورها برای حفظ امنیت منطقه از 
دخالت در امور یکدیگر اجتناب کنند

یک تحلیلگر مسایل بین الملل و استاد دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات با اشاره 
به نقش ایران در منطقه، بیان کرد: برقراری و حفظ ثبات امنیت در منطقه مستلزم 
تعامل مثبت با همسایگان، عدم دخالت در امور یکدیگر و همکاری در توسعه یک نظام 

امنیت مشترک منطقه ای است.
علی رضوانپور در گفت وگو با شفقنا، درباره چالش هایی که ایران در منطقه دارد، 
گفت: از آنجا که کشور ما در یک منطقه بسیار حساس و استراتژیک واقع شده و 
دستیابی به جایگاه نخست به لحاظ منطقه ای و امنیتی مستلزم این است که با 
چالش ها در آن منطقه هم به نحو احسن برخورد و رسیدگی شود باید به رویکردهای 

سیاست های خارجی نگاه کنیم.
این استاد دانشگاه ادامه داد: بخشی از رویکردهای سیاست خارجی ما رویکرد 
امپریالیستی و عدم کرنش در برابر قدرت های خارجی است. اما در ارتباط با روابط 
منطقه ای شاهد بودیم طی سالیان سال قدرت های منطقه ای برای تامین امنیت خود 
عمدتاً به کشورهای برون منطقه ای که خاص ایالات متحده امریکا و کشورهای اروپایی 
وابسته بودند، پناه بردند. اما وابستگی به کشورهای اروپایی و امریکایی نه تنها امنیت را 
برای کشورهای منطقه به ارمغان نیاورد بلکه زمینه را برای ایجاد بی ثباتی و عدم امنیت 

در این کشورها نیز فراهم کرد.
رضوانپور تصریح کرد: نمونه بسیار بارز آن را در ابتکار دیپلماتیک کشور چین در 
منطقه خاورمیانه در مارس سال جاری شاهد بودیم که با وساطت عمان و عراق 
کشور عربستان به این نتیجه رسید امنیت با تکیه به آمریکا در منطقه خاورمیانه 
حاصل نخواهد شد. لذا با وساطت چین امنیت لازم برای این کشور فراهم شده 

است.
بسیار  اقتصادی  روابط  سعودی  عربستان  کشور  بودیم  شاهد  کرد:  اضافه  وی 
با چین رقم زده است که لازمه توسعه اقتصادی برای این کشور و  گسترده ای را 
کشورهای شبیه آن در منطقه جنوبی خلیج فارس برقراری ثبات و امنیت در منطقه 
است. عربستانی ها به این نتیجه رسیدند که برای رسیدن به امنیت حتما با همسایگان 
خود از جمله کشور جمهوری اسلامی ایران باید تعامل داشته باشند در غیر این 
صورت آن چیزی که مدنظر در حوزه توسعه اقتصادی و برقراری امنیت است به دست 

نخواهد آمد.
 توسعه یک »نظام امنیت مشترک منطقه ای« لازم است

وی بیان کرد: نکته دیگر که باید بدان اشاره کنیم بحث دیپلماسی اقتصادی است 
که جمهوری اسلامی ایران در دولت سیزدهم آن را به جد دنبال می کند. نمونه بارز 
آن را در توسعه همکاری های جمهوری اسلامی ایران در سازمان همکاری اقتصادی 
شانگهای شاهد بودیم. عضویت ایران در این سازمان به صورت ناظر بود و بعد تبدیل به 
عضویت دائم شد و ایران هم اکنون به عنوان یکی از بازیگران اصلی سازمان همکاری 
امنیتی منطقه ای ایفای نقش می کند و کشورهایی که در این سازمان حضور دارند 
حدود سه چهارم جمعیت جهان را در خود به لحاظ اقتصادی جای دادند و دارای 

قدرت بسیار مهمی برای تاثیرگذاری بر تحولات نظام بین الملل هستند.
این کارشناس ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران نه تنها زمینه را برای توسعه روابط 
با کشورهای همسایه فراهم کرده بلکه با ایجاد توسعه و تعمیق روابط و تعامل بیشتر 
در حوزه منطقه ای توانسته  امنیت و ثبات لازم را برای کشور ما در جای جای مرزها به 

ارمغان بیاورد.
این استاد دانشگاه واحد تحقیقات با اشاره به اینکه مهم ترین استراتژی ایران 
در منطقه باید چگونه باشد؟ پاسخ داد: استراتژی که ایران در منطقه پیاده کرده 
تعامل با همسایگان بوده است. در طول تاریخ کشوری نبودیم که به همسایگان 
خود تجاوز کنیم بلکه تا جایی که توانستیم بسترهای لازم امنیت را برای همسایگان 

فراهم کردیم.
وی افزود: تعامل تاثیرگذار ما در منطقه زمینه را برای رشد و توسعه اقتصادی فراهم 
کرده است.  نمونه بارز آن را به ایفای نقش مثبت جمهوری اسلامی ایران در مناقشه 
بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان و برقراری ثبات و امنیت لازم در منطقه که شامل 
شمال عراق و سوریه است، در ارتباط با تعامل با کشور افغانستان و پاکستان، گذرگاه 
بسیار مهم و استراتژیک تنگه هرمز که روزانه حدود ۳۵-2۵ میلیون بشکه نفت خام از 
این منطقه به بازارهای جهانی صادر می شود، همه اینها منوط به برقراری امنیت است 
که کلید امنیت منطقه خلیج فارس هم همانطور که کشورهای حاشیه منطقه خلیج 

فارس به این نتیجه رسیدند، در دست جمهوری اسلامی ایران است.
آقای رضوانپور در پایان خاطرنشان کرد: بنابراین ایران ضمن تعامل با همسایگان 
خود زمینه را برای ایجاد امنیت در منطقه خلیج فارس فراهم می کند. برقراری و 
حفظ ثبات امنیت در منطقه مستلزم تعامل مثبت با همسایگان، عدم دخالت در امور 
یکدیگر و همکاری در توسعه یک نظام امنیت مشترک منطقه ای است که براساس 
آن بسترهای لازم برای توسعه اقتصادی و برقراری امنیت باثبات و دائم در این منطقه 

فراهم شود.
 

یک کارشناس مسائل بین الملل :

اجلاس عدم تعهد زمینه بازیگری بیشتر 
ایران در نظام بین الملل را فراهم می کند

کارشناس مسائل بین الملل گفت: اجلاسی که نمایندگان ۱2۰ کشور دنیا در آن 
هستند، می تواند زمینه بازیگری بیشتر ایران در نظام بین الملل، برای اهدافی چون 
چند جانبه گرایی که ایران در کنار قدرت های بزرگ بین المللی دنبال می کند را فراهم 

آورد. 
مهدی خورسند در خصوص برگزاری اجلاس عدم تعهد و نقش اعضای این جنبش 
در شکل گیری نظم نوین جهانی و مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا، اظهارکرد: این 
جنبش بین المللی با عضویت ۱2۰ کشور جهان از وزن بسیار بالایی برخوردار است و 

حتی از این جنبش به عنوان »سازمان ملل متحد دوم« هم یاد می کنند.
وی گفت: از طرف دیگر با توجه به ساختار غیرمشخصی که دارد، تا الان چندان 
نتوانسته در مواضع درستی که اتخاذ کرده، رویکرد همگرایی را به درستی عملیاتی 

کند که باید در این مسیر تلاش و جدیت بیشتری به کار گرفته شود.
نبود ساختار سازمانی  ادامه داد: در واقعیت  این کارشناس مسائل بین الملل 
انتفاع لازم را فراهم کرده است، ولی برگزاری رویدادهایی  مشخص، زمینه عدم 
نظم  گذار  »دوران  بهتر  فهم  برای  کشورها  همگرایی  در  خارجه  وزرای  سطح  در 
بین المللی از تک قطبی و رسیدن به نظام چند جانبه گرایی« می تواند بسیار موثر 

باشد.
خورسند افزود: حتی ایران می تواند به عنوان پیشگام و پیشتاز این قضیه برای اعتبار 
بخشی به موضوع ماهیت این جنبش و رسمی کردن تصمیماتی که گرفته می شود و 

تغییر ساختار آن از جنبش به سازمان با کارکرد و رویکرد مناسب و موثر باشد.
وی در خصوص آثار مثبت این جنبش برای مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا بیان 
داشت: یکی  از ابزارهای مقابله با یک جانبه گرایی، »موضوع نهادگرایی منطقه ای و 

بین المللی« است که می تواند در دستورکار این اجلاس هم قرار گیرد.
و  فعالیت  عضویت،  رابطه  همین  در  گفت:  بین الملل  مسائل  کارشناس  این 
تاثیرگذاری بیشتر ایران در تصمیمات، خروجی ها و بیانیه های پایانی نشست هایی 
این چنینی، آن هم در یک نشستی که نمایندگان ۱2۰ کشور مستقل دنیا هستند، 
می تواند »زمینه بازیگری بیشتر ایران در نظام بین الملل«، برای اهدافی چون چند 
جانبه گرایی که ایران در کنار قدرت های بزرگ بین المللی دنبال می کند را فراهم آورد.

خورسند تصریح کرد: تن ندادن این کشورها به یک جانبه گرایی آمریکا یا سیاست 
محکوم کردن اقدامات یک جانبه گرایانه از سوی جنبش عدم تعهد یکی از رویکردهای 

مناسب این جنبش است.
وی در پایان تاکید کرد: اما نمادین بودن بیانیه های و دیدارها و »مذاکراتی که در 
حاشیه این نشست ها میان اعضای این جنبش« صورت می گیرد، می تواند در زمینه 

تحقق اهداف و رویکرد جنبش عدم تعهد موثر باشد.

سخنگوی جبهه اصلاحات:

اصلاح طلبان قهر نکرده اند؛ آنها را حذف و کنار زدند
سخنگوی جبهه اصلاحات تاکید کرد: ما قهر نکردیم. اما ما را حذف و کنار زدند. 
برخی می گویند اصلاح طلبان انتخابات را تحریم کردند، اصلاح طلبان انتخابات را 
تحریم نکردند. اتفاقا یکی از مسیرهایی که برای احقاق حقوق مردم و اصلاح این 
روند، می تواند موثر باشد صندوق رأی است. ولی در زمانی که ما کاندیدایی نداریم 
و به ما اجازه شرکت نمی دهند؛ در جمهوری اسلامی که احزاب اصلا جایگاهی 

ندارند، چه تصمیمی بگیریم؟
اصلاحات پس از کناره گیری بهزاد نبوی از ریاست، دوره جدید فعالیت خود را با 
ریاست آذر منصوری دبیرکل حزب اتحاد ملت، از سر گرفته است. با توجه به نتایج 
به دست آمده در دو انتخابات گذشته مجلس شورای اسلامی و ریاست جمهوری، 
افزایش نارضایتی عمومی نسبت به عملکرد اقتصادی دولت، حوادث پس از مرگ 
مهسا امینی، احتمال قهر بخشی از مردم از صندوق های رای و... اهمیت فعالیت 
اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو بیش از گذشته مورد توجه جریانات سیاسی و 
احزاب قرار گرفته است. به همین منظور خبرنگار ایلنا با جواد امام دبیرکل جبهه 
ایثارگران که اخیرا به عنوان سخنگوی جبهه اصلاحات هم انتخاب شده است به 

گفت وگو نشسته است که این گفت وگو به شرح ذیل است:
اول باید در سیاست داخلی مان تجدیدنظر کنیم

برخی از بن بست سیاسی سخن می گویند آیا شما در عرصه سیاست با این 
بن بست مواجهید؟

 بله. به لحاظ سیاسی در بن بستی قرار گرفتیم و متأسفانه این بن بست به بقیه 
جاها هم سایه انداخته است. ما به لحاظ اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاست 
خارجی هم مشکل داریم. یعنی این طور نیست که فکر کنیم فقط سیاست داخلی 
ما را دربرمی گیرد که البته این موضوع مقدم بر همه این موضوعات است و فکر 

می کنم ما اول باید در سیاست داخلی مان تجدیدنظر کنیم.
به چه دلیل این تفکر شکل گرفته است؟ 

به خاطر نوع تفکری که در مقابل مردم قرار گرفته است. به خاطر اینکه، آن چیزی 
که ما از آن دم زدیم، امروز از آن فاصله گرفتیم و مردم ما را به چشم دروغگو می بینند. 
چرایی ماجرا اینجاست که جامعه ما هنوز چنین سرمایه بزرگ و ارزشمندی را 
نشناخته است. قطعا آقای مهندس نبوی برای جبهه اصلاحات آورده داشته است 
و ما امروز متأسف هستیم که آقای نبوی به خاطر وضعیت سنی و جسمی  نمی تواند 
آنطور که باید و شاید برای جبهه توان بگذارند. اما سرمایه فکری، تجربه و ایثاری که 
ایشان از خودشان نشان دادند یکی از سرمایه های بزرگ بوده و امروز هم در جبهه 

اصلاحات حاضر هستند.
امروز خانم آذر منصوری به عنوان یک چهره زن شناخته شده و سیاسی هزینه  
داده، مورد اقبال اکثریت جبهه قرار گرفته است. این اتفاق، اقدام و انتخاب جبهه 
اصلاحات متناسب با شرایط امروز است. یعنی آن مسیری که آقای خاتمی گفتند که 
اصلاح طلبی به صخره سخت برخورد کرده، حاکمیت باید پاسخش را بدهد. چیزی 
که به عنوان وظیفه ما است این است که سعی می کنیم این مسیر را بدون تمنای 
ورود به قدرت دنبال کنیم و اینجاست که باید به جامعه برگردیم و ببینیم خواسته های 
جامعه چیست. آنجایی که باید اصلاح صورت بگیرد، درون ما نیست بلکه درون 

حکومت است. باید در کارگزاران و رویه های غلط آنان تجدیدنظر صورت بگیرد.
 امروز باید با صدای بلندتر از حقوق مردم دفاع کنیم. آنجایی که باید به این سرمایه 
بزرگ و ارزشمند و خلقت خدا که زن است، توجه کنیم. زن حتما در جامعه ما جایگاه 
و ارزش خودش را دارد، نه اینکه بخواهیم مقایسه کنیم. چون مقایسه زن و مرد غلط 
است. زن شخصیت و موجودی است که توانایی هایی دارد که شاید اصلا در مرد 
وجود نداشته باشد. مقام زن برای ما ارزشمند و تکلیف جایگاه او هم در میان مردم 
روشن است. امروز، زنان پیشگام حرکت های اصلاحی شده اند و آنها از آقایان جلو 

زده اند و توانستند جواب بهتری بگیرند.
مادامی که به مردم برنگردیم، جمهوریت معنا ندارد

فعالان سیاسی می گویند این بن بست باید از طرف حاکمیت شکسته شود، 

زیرا طرفی که قدرت ندارد تمایل به گفت وگو دارد. کما اینکه در دعوت هایی که 
آقای شمخانی و آقای اژه ای از برخی از افراد، گروه ها و احزاب داشتند حضور 
یافتند و دیدگاه هایشان را مطرح کردند اما این جلسات دیگر ادامه پیدا نکرد؟

بی توجهی  آن هستیم،  امروز شاهد  ما  که  آن چیزی  است.  قطعا همین طور 
به جایگاه مردم است. در کشور ما که اسم جمهوری دارد، برخی هیچ احترام و 
جایگاهی برای آن قائل نیستند. حق تعیین سرنوشت حقی نیست که جمهوری 
اسلامی یا اسلام به مردم داده باشد؛ این حقی است که خدا به بنده خود داده 
است، نه به بنده مسلمان. برای کل بندگان خود این حق را قائل شده، اسلام این 
حق را محترم شمرده و در قانون اساسی مورد تأکید واقع شده است. اما امروز، 
چیزی که ما می بینیم این است که، این حق را از مردم سلب کردند و آن نهادهایی 
که امروز باید توسط مردم، انتخاب شوند، اولویت شان باید توجه به خاستگاه مردم و 

اکثریت جامعه باشد نه اراده حاکمیت.
یعنی مهم ترین جایگاهی که فکر می کنیم با انتخاب مردم شکل گرفته مجلس 
است. امروز مجلس نمی تواند از حقوق طبیعی خود دفاع کند و قانونگذار نیست. 
خبرها را خواندم که سران قوا برای برگرداندن ساعات اداری تصمیم گرفتند. سران 
قوا چه کاره هستند که این ساعات را برگردانند؟ شما آمدید آن را تبدیل به قانون 
کردید اگر اشتباه بود، آن را برگردانید. سران قوا که نمی توانند قانون را تغییر دهند و 
ملغی کنند. امروز ما شاهد این هستیم که در کنار مجلس به موازات آن، در سران قوا، 
شورای هماهنگی اقتصادی سه قوه، شورای عالی فضای مجازی و شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و مواردی از این دست قانون گذاری می کنند. حتی خود خبرگان 
قانون اساسی هم نمی تواند در آن نقش داشته باشد، اما یک طرفه تصمیم می گیرند 

و هیچ کسی نمی تواند به این تصمیمات اعتراض کند.
اخیرا خوشبختانه شاهد رگه هایی از شجاعت و استقلال بودیم که یکی از قضات 
دیوان عالی کشور یکی از قوانین را نفی کرد و گفت این قوانین مغایر قانون اساسی 
و حقوق ملت است. مگر شورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند برخلاف قانون و 
مصالح مردم تصمیم بگیرد و هیچ کس هم نتواند به آن اعتراض کند. شما یک 

مجمعی به نام مجمع تشخیص مصلحت دارید که قرار بود بنا به مصالح جامعه و 
مردم تصمیم گیری کند. مردم بر احکام اسلام اولویت دارند، این مردم هستند که 
حکومت را تشکیل می دهند و هرآنچه اکثریت مردم درخواست دارند، می توانند 
براساس قانون اساسی، حتی اگر برخلاف مصالح مردم بود، برای حفظ حقوق مردم 

تصمیم گرفته و قانونش را تصویب کنند.
امام به صراحت گفت ترکیب مجمع تشخیص مصلحت نظام باید نصف به علاوه 
یک مجلس باشد. اما برخی اصرار کردند و با اختلافاتی که در زمان امام مطرح بود 
در نهایت دو سوم شد. بنا بر این بود که مجمع تشخیص مصلحت براساس اراده 
مردم باشد. امروز مجمع تشخیص مصلحت ما براساس اراده قدرت است. دولت باید 
مجری قانون باشد. مادامی که به مردم برنگردیم، حقوق مردم را محترم نشماریم 
و مردم را برای تعیین سرنوشت خودشان مشارکت ندهیم، چیزی به نام جمهوری 
وجود ندارد و در انتخاباتی که حق انتخاب شدن را از افراد سلب کند، حق انتخاب 

کردن معنا ندارد.
جبهه اصلاحات، ادامه مسیر گذشته را با تحولات روز و نیازهای مردم 

دنبال می کند
هفته گذشته انتخاب رئیس جبهه اصلاحات انجام شد و خانم آذر منصوری 
به عنوان رئیس جدید جبهه اصلاحات بعد از دوران آقای بهزاد نبوی انتخاب 
شدند. به نظر شما ترکیب جدید جبهه اصلاحات و انتخاب خانم منصوری 
چه ویژگی هایی نسبت به دوره گذشته دارد و آیا قرار است ما شاهد کنشگری 

جدیدی در جبهه اصلاحات باشیم؟
جواد امام: قطعا جبهه اصلاحات، ادامه مسیر گذشته را اما با تحولات روز و 
نیازهای مردم دنبال می کند. ما یک شخصیت ارزشمند در جبهه اصلاحات به 
نام آقای بهزاد نبوی را داشتیم که در این کشور ۶۰ سال کار سیاسی و مبارزاتی 
براندازی رژیم شاه زندان می رود، کسی  و  انحلال  برای  کرده است. کسی که 
زندگی   سرمایه   همه  انقلاب  و  تحول  اسلامی،  جمهوری  شکل گیری  برای  که 
خود را گذاشته است. روزی هم که می بیند مسیر امروز باید اصلاح شود، پرچم 
اصلاحات را به دست می گیرد. اما امروز، هزینه ای که بهزاد نبوی می دهد، هزینه 

براندازی است.
نیازمند تعامل و رایزنی با حاکمیت و نهادهای حکومتی هستیم

آیا رایزنی و مذاکره  با حاکمیت برای حضور در صحنه قدرت خواهید داشت؟
ما قطعا نیازمند تعامل و رایزنی با حاکمیت و نهادهای حکومتی هستیم. ما قهر 
نکردیم. اما ما را حذف و کنار زدند. برخی می گویند اصلاح طلبان انتخابات را تحریم 
کردند، اصلاح طلبان انتخابات را تحریم نکردند. اتفاقا یکی از مسیرهایی که برای 
احقاق حقوق مردم و اصلاح این روند، می تواند موثر باشد صندوق رأی است. ولی در 
زمانی که ما کاندیدایی نداریم و به ما اجازه شرکت نمی دهند؛ در جمهوری اسلامی 
که احزاب اصلا جایگاهی ندارند، چه تصمیمی بگیریم؟ ما امروز رویه های غلط را 
شاهد هستیم که با طرح اخیر مجلس که آن را تبدیل به قانون می کنند، در اینجا 
یک فریبی وجود دارد که پوئن مثبتی نیست. آن طرح هم برگزاری انتخابات تناسبی 
و به صورت آزمایشی در تهران است. برگزاری انتخابات تناسبی بین لیست ها! کجای 
دنیا انتخابات بین لیست است؟ انتخاب تناسبی بین احزاب است اما نمی خواهیم 

جایگاه احزاب را تعریف کنیم و به آن ها حق بدهیم.
ما زمانی می توانیم در انتخابات مشارکت داشته باشیم که کاندیدای ما به صورت 
آزاد، برابر و براساس قانون بتواند در معرض رأی قرار بگیرد. نه اینکه برای ما کاندیدا 
انتخاب کنند.  بعضی از اشخاص و احزاب برای ما کاندیدای انتخابات تدارک ببینند 
و با آنها لابی کنند و به اسم اصلاح طلب تنور انتخابات را داغ کنند. البته این انتقاد 
به اصلاح طلبان وارد است و به خود من هزار انتقاد برمی گردد. اما مردم شاید به 
اسم اصلاح طلبان انتقاد داشته باشند اما از اصلاحات عبور نکردند. امروز مردم از 
صندوق رأی روی برگرداندند. این روند به اصلاح طلبان برنمی گردد؛ به جریان حاکم 

و نهادهایی که قدرت را در اختیار دارند، برمی گردد. 

رضا نصری حقوقدان بین الملل با انتشار رشته توئیتی نوشت: بدانید اگر برجام 
نبود، عضویت ایران در شانگ های نیز میسر نمی شد؛ و اگر ایران به وضعیت حقوقی 
پیش از برجام برگردد، تداوم عضویت آن در سازمان شانگ های - یا دست کم امکان 

بهره برداری ایران از ظرفیت های این همکاری - به شدت زیر سوال خواهد رفت.
ررضا نصری حقوقدان بین الملل با انتشار رشته توئیتی نوشت: اگر برجام نبود، 

عضویت ایران در شانگ های میسر نمی شد.
»سازمان همکاری های شانگهای« یک شخصیت مستقل حقوقی است که - طبق 
سند مؤسس و دیگر اسناد و توافقات به تصویب رسیده اش - خود را ملزم به پابندی 
به منشور سازمان ملل می داند. اساسنامه این سازمان نیز مطابق ماده ۱۰2 منشور 

سازمان ملل در دبیرخانه UN به ثبت رسیده است.
علاوه بر این، طبق مقررات مصوب »سازمان همکاری های شانگهای«، اخذ عضویت 
در این سازمان نیز مشروط به این است که کشور های متقاضی تحت تحریم های 
شورای امنیت سازمان ملل قرار نداشته باشند. پس، حداقل طبق اسناد حقوقی 

شانگهای، در انطباق قواعد این سازمان با موازین منشور UN تردیدی وجود ندارد.
در نتیجه، همانطور که انعقاد برجام باعث شد - با لغو قطعنامه های شورای امنیت 
- مانع مقرراتی پیوستن ایران به پیمان شانگ های برطرف شود، تداوم عضویت »بی 
دردسر« ایران در این سازمان نیز منوط به احیای برجام و طی شدن زمان بندی مندرج 

در آن - تا خروج کامل پرونده کشور از شورای امنیت - است.
به عبارت دیگر، عضویت ایران در پیمان شانگ های اتفاقاً بیش از پیش احیای برجام 
را - ولو بخاطر زمان بندی مندرج در آن تا عادی سازی کامل وضعیت ایران - ضروری 

می سازد.
پس لازم است شخصیت ها و جریان های سیاسی کشور - به جای قرار دادن برجام 
در مقابل پیمان شانگ های و مبادرت به رجزخوانی های بی اساس جناحی - پیوند 
این دو سند بین المللی و راهبری کشور با یکدیگر را به رسمیت بشناسند؛ و در جهت 
احیای برجام - ولو به منظور تحکیم عضویت ایران در شانگهای، همسطح سازی 
جایگاه ایران با سایر اعضا و بهره برداری کامل ایران از ظرفیت های این پیمان - تلاش 

کنند.
بدانید اگر برجام نبود، عضویت ایران در شانگ های نیز میسر نمی شد؛ و اگر ایران به 
وضعیت حقوقی پیش از برجام برگردد، تداوم عضویت آن در سازمان شانگ های - یا 
دست کم امکان بهره برداری ایران از ظرفیت های این همکاری - به شدت زیر سوال 

خواهد رفت.

رضا نصری حقوقدان بین الملل:
 اگر برجام نبود، عضویت ایران در شانگ های میسر نمی شد

یک کارشناس مسائل قفقاز معتقد است: در آینده نزدیک 
شاهد خواهیم بود که بحران ها یکی پس از دیگری کاهش 
و کمتر شود. به عینه کشورهای منطقه دیدند ایران عامل 
در  صلح  و  امنیت  ثبات،  عامل  برعکس  و  نیست  بی ثباتی 
منطقه است، ولی برخی کشورها با تحریک برخی قدرت های 
خارجی در منطقه اقداماتی را انجام دادند که نتیجه بخش 
نبود و الان به این مطلب رسیدند که تعامل با ایران و همگرایی 

و همکاری با ایران به نفع آنها و منطقه است.
میرقاسم مومنی در گفت وگو با شفقنا، مهمترین چالش های 
ایران در منطقه را مورد بررسی قرار داد و بیان کرد: مهم ترین 
چالشی که در منطقه وجود دارد چالش »جنگ و تروریست« 
است. جنگ سوریه تمام شد، ولی هنوز تهدید امنیتی سوریه 
توسط تروریست ها ادامه دارد. جنگ یمن بیش از ۸ سال در 

جریان است که به یک چالش بزرگ تبدیل شده است.
وی ادامه داد: به نظر می رسد برای رسیدن به منطقه ای 
مبتنی بر همکاری های منطقه ای و مرزی توام با رفتار مناسب 
و حسن همجواری باید چالش ها را حل کنیم. جنگ ها باید 
همچنین  شود.  ریشه کن  تروریست  موضوع  و  بگیرد  پایان 

کشورهایی که تروریست را مستقیم یا غیرمستقیم حمایت 
می کردند باید با آنها برخورد شود.

وی افزود: متاسفانه در برهه ای تروریست ها تجهیز شدند. 
منابع مالی آنها افزایش یافت. نیرو از اقصی نقاط جهان به آنها 
پیوستند. همچنین توانستند در فضای مجازی و شبکه های 
این  از  یکی  که  بدهند  انجام  را  زیادی  اقداماتی  اجتماعی 
اقدامات فراخوان رسانه ای پیدا کرد و جذب نیرو را برای گروه 

های که داشتند بیشتر کردند.
از  تر  قبل  افغانستان  و  عراق  کرد:  تصریح  مومنی  آقای 
سوریه جنگ داشتند و هنوز هم موضوع یمن خاتمه پیدا 
نکرده است. به هر حال این موضوعات در منطقه تاثیرگذار 
است. امریکایی ها اذعان کردند داعش را ایجاد کردیم و آنها 
در این کار سابقه دارند. در این که گروه هایی را تجهیز کنند 
و پشتیبانی مالی و حتی اندیشه ای و فکری کنند و اینها را 
راهی منطقه  برای اقدامات کنند، هنوز از ریشه خشکیده 
نشده است. گرچه جمهوری اسلامی قوی ترین و مقتدرترین 
کشوری بود که با تروریسم و داعش جنگید و سردار سلیمانی 
ما قهرمان مبارزه با تروریسم است، اما متاسفانه تفکر داعشی 
هنوز هم به لحاظ فکری و اندیشه ای و نظری نخشکیده و 
هم قدرت هایی در منطقه مایل هستند از این ظرفیت بالقوه 
یعنی تروریسم منطقه ای در مکان ها و زمان هایی به نفع خود 

استفاده کنند.
و  شهرها  مرزها،  هنوز  حاضر،  حال  در  کرد:  اضافه  وی 
یکبار  وقت  چند  هر  می شوند.  تهدید  سوریه  روستاهای 
عملیاتی شکل می گیرد. شکل گیری این عملیات به این 
معناست که ما هنوز هستیم و اجازه نمی دهیم صلح و امنیت 
کامل در منطقه ایجاد شود. ایرانی که در یک مقطعی دور تا دور 
همه کشورها درگیر جنگ و بحران و تروریسم بودند، توانست 

امنیت خود را حفظ کند و حتی به امنیت منطقه کمک کند.
گروهی  داریم؛  افغانستان  در  را  طالبان  داد:  ادامه  وی 
که به افغانستان آمدند و مسلط شدند متاسفانه تا به امروز 

شناسایی هم نشدند. از منظر حقوق بین الملل اگر کشوری 
توسط جامعه ملل شناسایی نشود، کشور و دولت محسوب 
نمی شود. دولت از مردم و از سرزمینی که به او اجازه حاکمیت 
دادند، نمایندگی می کند. در حال حاضر طالبان در سرزمین 
افغانستان حاکم شدند، از ناحیه دنیا یعنی کشورهای دیگر 
مورد شناسایی قرار نگرفتند که این یک چالش بحران برای 
ماست. گرچه ما مدیریت می کنیم که در همسایگی ما این 
گروه به گونه ای عمل کنند که منافع ما به خطر نیفتد و اگر 

اقدامی صورت گرفته، جبران کنند.
ایران اجازه نمی دهد دسترسی به اروپا از طریق 

کریدور شمال قطع شود 
مومنی بیان کرد: چالش مهم دیگر کشور آذربایجان است. 
مسیری که حاکمان و رهبران آذربایجان در پیش گرفتند روش 
غلطی است. در یک مقاطعی ایران به دولت حاکم ترکیه بسیار 
کمک کرد ولی متاسفانه اردوغان بعد از پیروزی در انتخابات 
دوباره مشی سابق را در اینکه دائماً با نزدیکی به آذربایجان 
بتواند ایجاد بحران هایی کند شروع کرده که این هم به صلاح 

ترکیه و اردوغان نیست.
اقتدار  و  به خوبی می داند قدرت  ترکیه  اضافه کرد:  وی 
ما چه اندازه است و صحبت ها و اقداماتی که بعضاً شاهد 
هستیم، پذیرفته نیست. بحران آذربایجان و ارمنستان باید به 
گونه ای منصفانه حل شود و این نباید به گونه ای شکل گیرد 
که مرزها دچار جابجایی و تغییر شود و با جابجایی مرزها و 
تغییر مرزها دسترسی ها قطع شود. این پذیرفته نیست به 
ویژه اینکه برنامه از پیش تعیین شده و طراحی صورت گرفته 

باشد.
وی اظهار کرد: ایران طبیعتاً این مسائل را رصد می کند و 
اجازه نمی دهد دسترسی ما به اروپا از طریق کریدور شمال 
قطع شود. موضوع دیگر، جنگ روسیه با اوکراین را شاهد 
هیچ  طرف  جنگ  این  در  کردیم  اعلام  ابتدا  از  و  هستیم 

کشوری را نمی گیریم و مخالف هستیم.

در آینده نزدیک تنش میان کشورهای منطقه حداقل 
می رسد

و  امارات  بحث  بعدی،  موضوع  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 
عربستان است که در حال حاضر همگرایی ایجاد شده و روز به 
روز نیز گسترش می یابد. مومنی گفت: کشورهای حوزه خلیج 
فارس هم به این رویکرد جدید پیوستند و ما در آینده نزدیک 
شاهد خواهیم بود که این بحران ها یکی پس از دیگری کاهش 
عامل  ایران  دیدند  منطقه  کشورهای  عینه  به  شود.  کمتر  و 
بی ثباتی نیست و برعکس عامل ثبات، امنیت و صلح در منطقه 
است. بارها این را بیان کردیم و در عمل نیز بدان ملزم بودیم ولی 
برخی کشورها با تحریک برخی قدرت های خارجی در منطقه 
اقداماتی را انجام دادند که نتیجه بخش نبود و الان به این 
مطلب رسیدند که تعامل با ایران و همگرایی و همکاری با ایران 
به نفع آنها و منطقه است. وی تصریح کرد: مهمترین سوالی که 
به وجود می آید این است که واقعاً از درگیری های منطقه ای 
بین کشورهای مسلمان چه کسی سود می برد؟ حقیقتاً جز 
دشمن مشترک یعنی رژیم صهیونیستی و امریکا و برخی از 
کشورهای اروپا کسی سودی نمی برد. طبیعتاً خیلی روشن 
است اگر آنها سود می برند و اگر آنها دائماً طرفین را تحریک 
می کنند و اینکه بر طبل جنگ و منازعه و مخاصمه بکوبند. ما 
باید به این سمت برویم که این تنش ها را کم کنیم و همگرایی و 
هم افزایی ایجاد شود که مبتنی بر منافع مشترک کشورها باشد. 
مومنی در پایان خاطرنشان کرد: اکثر جمعیت کشورهای خلیج 
فارس و منطقه مسلمان هستند و باید در آن چه اسلام بیان 
کرده در عمل پایبند باشیم و به سمت صلح برویم. البته صلحی 
رژیم صهیونیستی مجاز  با  باشد. صلح  با عدالت  که همراه 
نیست چرا که این رژیم، اشغالگر است و دائماً کشتار و تخریب 
می کند و افراد را زندانی و بیرون می کند و تک تک انسان هایی 
که در مقابل جنایت آن ایستادگی می کنند را ترور می کند لذا با 
این رژیم صلح معنا ندارد، صلح باید همراه عدالت باشد و صلح 

بدون عدالت را به هیچ وجه نمی پذیریم و قائل به آن نیستیم.

یک کارشناس مسائل قفقاز :

تعامل و همکاری با ایران به نفع تمام کشورهای منطقه است 
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سوگند به آن که به حق مرا نوید دهنده 
برانگیخت، آنان که در روزگار غیبت او بر اعتقاد به 

او استوار بمانند از کبریت احمر کمیابترند.
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مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم از ساماندهی واسطه گران سیار ارز و 
شناسنامه دار کردن آنان خبرداد و گفت: تا تعیین یک مکان مشخص، قرار است 
ضابط قانون به محض مشاهده فعالیت واسطه گران، با آن ها برخورد و اشخاص 

را به مراکز قضایی معرفی کند. 
حسین امیری قمی در گفت وگو با خبرنگاران، درباره ساماندهی فروشندگان 
ارز اظهار کرد: شهر قم به واسطه موقعیت مکانی و همچنین وجود مبارک حرم 
حضرت  معصومه)س( محل توقف زائران کشور عراق است همچنین جمع قابل 

توجهی از قم به ویژه در ایام پیاده روی اربعین به عراق عزیمت می کنند.
وی عنوان کرد: فراوانی، تسهیل در تبدیل و قیمت ارز در قم باعث شده تا 

برخی زائران، این شهر را برای تامین ارز مورد نیاز خود انتخاب کنند.
مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم گفت: درسال گذشته با هماهنگی 
صورت گرفته با بانک مرکزی، کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین 
شورای تامین استان، ارز مورد نیاز به خصوص دینار تامین شد و طی برنامه 
ریزی های صورت گرفته با صرافی های معتمد مقرر شد ارز بصورت فراوان و با 
قیمت یکسان به متقاضیان عرضه شود. همین امر باعث حذف تعدادی از افراد 
واسطه گر که عامل افزایش قیمت بودند شد، امسال هم این برنامه ریزی ها انجام 

شده و قرار بر این است که مانند سال گذشته بازار ارز استان مدیریت شود.
امیری با اشاره به واسطه گران موجود در سطح شهر گفت: متاسفانه تعداد 
زیادی از این افراد به ویژه در اطراف حرم مطهر و هسته مرکزی شهر به شکل 
بسیار نامناسبی حضور دارند و به عنوان صراف، خرید و فروش ارز می کنند که 

لازم به ذکر است تمام فعالیت های این صرافان غیرقانونی محسوب می شود.
وی ادامه داد: با هماهنگی مقامات قضایی استان بازدیدهایی از اطراف حرم 
مطهر انجام شده و طرح ساماندهی واسطه گران در دستور کار قرار گرفته است 
تا بحث مدیریت و ساماندهی آن ها انجام شود و بتوانیم از این وضعیت نامناسبی 

که در حریم حرم مطهر به وجود آمده جلوگیری کنیم.
کرد:  اظهار  قم  استانداری  ارز  و  کالا  قاچاق   با  مبارزه  دبیرکمیسیون 
برنامه ریزی هایی انجام شده است تا یک مکان مشخص را تعیین و به صورت 
در  سیار  صراف  عنوان  به  را  واسطه گران  این  شناسنامه دار  و  شده  تجمیع 

چارچوب قانون کنترل و مدیریت کنیم.
امیری در خصوص اقدامات کنترلی و بازدارنده که قرار است انجام شود، 
نزد  ارز  مشاهده  محض  به  شده  مقرر  گرفته  صورت  هماهنگی  با  افزود: 
واسطه گران، ضابط قانون با او برخورد و شخص را به مراکز قضایی معرفی کند.

مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم خبرداد:
فروشندگان ارز ساماندهی  می شوند 

گفت:  قم  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
در سال جاری، ۱۰۳ میلیارد و 4۰۰ میلیون تومان 
این  برای  خانگی  مشاغل  قرض الحسنه  تسهیلات 
استان تخصیص یافت که توسط بانک های عامل به 

متقاضیان پرداخت می شود. 
وحید وزیری راد در گفت وگویی پیرامون این موضوع 
اظهار داشت: این تسهیلات قرض الحسنه به منظور 
افزایش فرضت های شغلی در بخش مشاغل خانگی 

تعاون،  توسعه  بانک،  پست  ملی،  بانک های  توسط 
صادرات، تجارت، ملت، رفاه کارگران و قرض الحسنه 
مهر ایران به متقاضیان در استان قم پرداخت خواهد 

شد. 
وی افزود: همچنین سال گذشته طبق برنامه ابلاغی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سال ۱4۰۱ مبلغ 
۶4۰ میلیارد ریال بابت حمایت از مشاغل کسب و 
کارهای خانگی به استان قم با عاملیت چهار بانک 

کشاورزی، رفاه، توسعه تعاون و پست بانک تخصیص 
داده شد.

و  ادامه داد: سقف تسهیلات در حوزه کسب  وی 
کارهای مستقل تا سقف یک میلیارد ریال و در حوزه 
تا مبلغ 2۰ میلیارد ریال  کسب و کارهای پشتیبان 
بابت بکارگیری 4۰ نفر نیروی تحت پوشش پرداخت 
می شود. سود تسهیلات مذکور بصورت چهار درصد 
کارمزد و مدت زمان پرداخت اقساط هفت ساله است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم خبرداد:
تخصیص 1۰3 میلیارد تومان تسهیلات مشاغل خانگی 

 برداشت انگور از مزارع شهرستان کارون

اداری  طولانی  بروکراسی  درگیر  نباید  را  مردم  اینکه  به  اشاره  با  قم  استاندار 
کرد،گفت: واقعیت این است هرگاه ظرفیت های مردمی برای حل مسئله ای مورد 

استفاده قرار گرفته شاهد نتیجه رسیدن امور در مدت زمان کمتری بوده ایم. 
سیدمحمدتقی شاهچراغی در همایش نکوداشت روز شهرداری و دهیاری ها، 
افزود: ما در نظام اداری مشکلاتی داریم که بخشی از آن مربوط به ابلاغیه ها و 
بخشنامه هاست و بخش دیگری از آن مربوط به بروکراسی های مرسوم قبلی است. 
اگر مدیران در بخش های مختلف تلاش جهادی کنند و هرکس وظیفه خود را انجام 

دهد بسیاری از مشکلات حل خواهد شد.
وی در ادامه تاکید کرد: مشکلات مردم باید حل شود و نباید آن ها را درگیر 
بروکراسی طولانی اداری کرد، به مسئولین توصیه می کنم به ظرفیت خوب مردمی 
توجه کنند. هرجا که به این ظرفیت توجه و از آن استفاده شد کارها با سرعت عمل 

بیشتری با موفقیت به سرانجام رسیده است.
منابع دولت نمی تواند همه نیازهای مردم را برطرف کند 

استاندار قم توضیح داد: منابع دولت نمی تواند همه نیازهای مردم را برطرف 
کند، در بخش های مختلف خیرینی داریم که حاضرند در بحث ساخت بهداشتی، 
خدماتی، آب، مدارس و... هزینه کنند. هرجا که مردم برای حل مسئله ای ورود 
کنند عملکرد و توان شان بیش از ظرفیت های دولتی بوده است. حماسه اربعین و 

یا نیمه شعبان مصداق بارز این موضوع است.
شاهچراغی عنوان کرد: پیشنهاد ما این است که کار خوب در این ایام استفاده از 
ظرفیت مردمی است، البته مردم هم باید به اطمینان و آگاهی برسند که منابعی که 

پای کار می آورند به درستی و در بخش مهم و صحیح هزینه می شود.
دشمنان نگاه ویژه  تری روی مسائل استان قم دارند 

دارند،  قم  استان  مسائل  روی  ویژه تری  نگاه  دشمنان  اینکه  درخصوص  وی 
گفت: چشم طمع دشمنان روی قم است و به دنبال این هستند نکته  یا مسئله ای 
را برجسته کنند تا از این طریق به جایگاه دین و انقلاب اسلامی فشار بیاورند. 
استاندار قم تصریح کرد: یکی از راه هایی که می توان از طریق آن می توان فشار 
دشمنان را شکست، مسئله خدمت رسانی به مردم است که باید همه الزامات در آن 
رعایت شود. در دولت سیزدهم اقدامات خوبی برای مردم قم در زمینه های مختلف 
انجام شده است. دولت توانسته با اصلاح سیاست های غلط و سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف مثل انرژی بسیاری از چالش ها را حل کند. وی افزود: برای 

مثال با تلاش وزارت نیرو در مدت زمان هفت ماهه که رکوردشکنی محسوب 
می شود، پست سیکل ترکیبی برق 4۰۰ قم برای کاهش نوسانات برقی وارد مدار 
شد. همچنین با بنیاد مستضعفان توافق کردیم که با مشارکت بنیاد یک نیروگاه 
کرد:  خاطرنشان  شاهچراغی  کنیم.  راه اندازی  قم  استان  در  ترکیبی  سیکل 
واقعیت این است که کارگاه خدمت رسانی در دولت سیزدهم فعال است، اما نباید 
به این معنا باشد که از خود و نسبت به این مقدار راضی باشیم، ما باید بدانیم از 
مردم عقبیم و باید در این راستا تلاش کنیم. شاهد این هستیم مردم ما در بحث 

خدمت رسانی به یکدیگر از ما مسئولین جلو هستند.
امکان رفع بسیاری از مشکلات و گره گشایی از کار مردم وجود دارد

وی دراین گردهمایی ضمن تشکر از خدمات دهیاران و بخشداران گفت: در 
این مدتی که ما در مدیریت استان هستیم از نعمت دهیاران و بخشداران خوبی 

برخوردار بوده ایم، کارهای خوبی شروع و برخی از آنها به انجام رسیده است.
وی ادامه داد: طبیعی است که در انجام کارها با موانع و مشکلاتی مواجه شویم 
که برای حل آن نیازمند تلاش بیشتر هستیم، با همراهی مسئولین در بخش های 
مختلف می توان بر این موانع غلبه کرد و بنده باور دارم که می شود بسیاری از 
مسائل را حل و از مشکلات مردم گره گشایی کرد.در این همایش از دهیاران برتر 

استان قم تقدیر شد.

استاندار قم:

مردم نباید درگیر بروکراسی طولانی اداری شوند

ماجرای ممانعت از حضور خاتمی در مراسم عقد دختر شمخانی
جواد امام  در پاسخ به این سوال که در موضوع عقد دختر آقای شمخانی گفته شد که قرار بود آقای خاتمی صیغه 
عقد را جاری کنند، اما از حضور آقای خاتمی جلوگیری شده است؛ این ادعا را شما تأیید می کنید؟بله، دختر 
آقای شمخانی خودشان علاقه مند بودند و اصرار داشتند تا خطبه عقدشان توسط آقای خاتمی جاری شود. آقای 
شمخانی هم از ایشان درخواست کرده بودند تا به مراسم شان رفته و در آنجا خطبه عقد جاری شود. اما متأسفانه 
قبل از آن اطلاع داده بودند که به صلاح نیست و ماشینی که فرستاده بودند و قرار بود تا ایشان را از منزل به سمت 
مجلس عقد دختر آقای شمخانی ببرد نیز نروند. این موضوع قبلا هم در شبکه های خبری و فضای مجازی مورد 
سوال بود و مطرح شده بود که این موضوع حقیقت دارد و ممانعت صورت گرفته و ایشان هم تشریف نبردند.مراسم 
عقد را چه کسی اجرا کردند؟بعد از این ممانعت، از آقای سیدحسن خمینی خواهش کردند و ایشان پذیرفته بودند 

که خطبه توسط ایشان جاری شود.

تعیین تکلیف مناسب  سازی حقوق بازنشستگان تا پایان تیرماه 
مدیرعامل صندوق بازنشستگان کشور گفت: ۹ هزار میلیارد تومان بودجه در قالب مناسب سازی حقوق 
بازنشستگان تا پایان تیرماه تعیین تکلیف می شود.نعمت الله ترکی در نشست با نمایندگان کانون بازنشسته 
مازندران گفت: در بخش درمانی بازنشستگان قسمتی از بیمه تکمیلی بدون سقف تعیین شده و مابقی هزینه ها 
در همه مراکز درمانی زیر پوشش بیمه اصلی قرار می گیرند.تُرکی افزود: 7 هزار میلیارد تومان برای بیماران خاص 
بازنشسته اختصاص یافت که هر بازنشسته بیمار خاص در هر مرکز درمانی تا سقف ۵۰ میلیون تومان معاف 
پرداخت هزینه هستند و مابقی هزینه ها از بیمه تکمیلی استفاده می شود. مدیرعامل صندوق بازنشستگان کشور 
گفت: هر بازنشسته ای در هر استانی می تواند از مراکز رفاهی و گردشگری سازمان مرتبط و کانون در جهت 

استفاده از مراکز رفاهی بهره مند شود.
 

زنان می توانند بدون ولی مرد )مُحرِم( به عمره بروند
پس از پایان مناسک حج، عربستان صدور روادید عمره را در حالی از سرگرفته که با هدف تسهیل و جذب 
حداکثری زائران از جمله زنان، در برخی قوانین بازنگری کرده است. بر اساس قوانین بازنگری شده عمره، اکنون 
زنان می توانند بدون ولی مرد )مُحرِم( به عمره بروند. علاوه بر این، مقررات جدید به عمره گزاران اجازه می دهد تا 
با تنوع فرهنگی عربستان آشنا شوند و در کنار تجربیات مذهبی و فرهنگی، از مکان های گردشگردی این کشور 

دیدن کنند.

اعلام ضوابط بخشودگی اضافه خدمت سربازان
سازمان وظیفه عمومی فراجا:برابر ابلاغیه ستاد کل نیروهای مسلح و به میمنت عید سعید غدیرخم اضافه 
خدمت سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت و مشمولان غایبی که تا یکم مهرماه سال جاری وضعیت خدمتی خود 
را تعیین تکلیف کنند بخشیده می شود.این بخشودگی فقط شامل اضافه خدمت های ۹۰ و ۱۸۰ روز بوده و سایر 
تبعات غیبت برای استفاده از انواع معافیت های تحصیلی و کفالت پابرجاست و این دسته از مشمولان نمی توانند به 

دلیل داشتن غیبت از معافیت های کفالت، تحصیلی و ... بهره مند شوند. 

تکذیب ابطال حکم انتصاب معاون رئیس جمهور
روزچهارشنبه برخی سایت های خبری به نقل از یک حقوق دان و فعال سیاسی و اجتماعی از ابطال حکم انتصاب 
میثم لطیفی – معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور – با صدور رای دیوان عدالت اداری 
خبر داده بودند.این در حالی است که روابط عمومی سازمان اداری و استخدامی کشور در پی انتشار این اخبار 
اعلام کرد که تا کنون هیچ گونه رای در این خصوص ابلاغ نشده است و لذا هیچ ابهامی در نحوه مدیریت این 

سازمان وجود ندارد.

درخواست صفحه انتخابات شناسنامه از کارکنان مترو تهران
عصرایران نوشته است :مدیریت مترو به دنبال بررسی صفحه انتخابات شناسنامه کارکنان خود است.مدیریت 
مترو تهران با ارسال پیامکی به کارکنان قراردادی از آنان خواسته است برای "به روزرسانی و تکمیل پرونده های 

گزینشی"  اصل و کپی صفحه انتخابات شناسنامه خود را ارائه کنند.

افزایش میانگین »سن« ازدواج و طلاق 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان گفته است :میانگین سن طلاق مردان 
در سال ۱4۰۰ برابر با ۳۸.2  سال و برای زنان ۳۳.4 سال است. در واقع روند سن طلاق مردان و زنان نیز در 
سال های اخیر اندکی افزایشی بوده و به طور کلی در فاصله سال های ۱۳۹۵ تا ۱4۰۰ بر میزان میانگین سن ازدواج 

و طلاق در ایران تا حدی افزوده شده است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف و توقیف ۲۵ تن چوب قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه تریلی و کشف 2۵ تن چوب قاچاق در این استان 

خبر داد.
سردار محمد رضا میرحیدری روز چهارشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری استان 
یک دستگاه کامیون حامل چوب قاچاق را در عوارضی قم- کاشان متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از 
داخل کامیون توقیف شده، 2۵ تن انواع چوب قاچاق و فاقد هرگونه مجوز، کشف و یک نفر در این رابطه 
دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان قم گفت: متهم به همراه خودرو توقیفی و کالای قاچاق برای سیر 

مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شد.
پایان کار سارقان ECU خودروهای وانت بار 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم نیز از دستگیری 2سارق و یک مالخر و کشف ۶ 
دستگاه ECU مسروقه از مخفیگاه آنان خبر داد. سرهنگ جعفر عباس علی پور اظهار داشت: در پی 
وقوع چندین فقره سرقت ECU خودروهای وانت بار در سطح شهر موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس 
آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: با انجام تحقیقات گسترده و اقداماتی خاص هویت سارق مشخص 
و طی عملیاتی غافلگیرانه در مخفیگاهش دستگیر شد. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان 
 ECU قم تصریح کرد: متهم دستگیر شده در اظهارات خود همدست و شخص مالخر که در زمینه خرید
های سرقتی با آنها همکاری می کرده است را معرفی و هر دو نفر نیز دستگیر شدند. عباسعلی پور از کشف 
۶ دستگاه ECU مسروقه از مخفیگاه مالخران و سارقان خبر داد و گفت: در این خصوص پرونده تشکیل و 

هر سه متهم برای رسیدگی قانونی تحویل مرجع قضایی شدند.
کشف انواع لوازم التحریر قاچاق 

همچنین معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم از کشف انواع لوازم التحریر قاچاق از یک دستگاه 
پژو پارس مشکی در این استان خبر داد. سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان 
درمحور اراک به قم، یک دستگاه پژو پارس مشکی را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند. وی افزود: در 
ادامه طی هماهنگی با مقام قضایی استان در بازرسی خودروی موصوف انواع لوازم التحریر شامل 7۰۰ 
عدد پوشه کلاسور، ۹۶ بسته ۵۰ عددی چسب رنگی، 4 هزار عدد سر مدادی قرمز رنگ، دوازده بسته 24 
عددی ماژیک فسفری کوچک و ۱2۰۰عدد لیوان استیل کوچک فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. معاون 
عملیات فرماندهی انتظامی استان افزود: در این رابطه یک نفر دستگیر و متهم به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی شد.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

ضبط و جریمه، تاوان قاچاق ماشین لباسشویی 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان گفت: پرونده قاچاق ۳۵ دستگاه ماشین لباسشویی به ارزش چهار 

میلیارد و 7۰۰ میلیون ریال در شعبه سوم بدوی تعزیرات حکومتی استان، رسیدگی شد.
مهدی ریاضی افزود: در این شعبه پس از دریافت دفاعیات به دلیل ارائه نکردن مدارک لازم، اتهام قاچاق 
را محرز اعلام و متهم را علاوه بر ضبط کالای قاچاق به پرداخت ۹ میلیارد و 4۰۰ میلیون ریال جزای نقدی 
محکوم کرد. وی گفت: ماموران نیروی انتظامی در بازرسی از یک دستگاه خودروی کامیون این کالا های 

قاچاق را کشف و پرونده آن را برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال کردند.
شناسایی و پلمب یک انبار احتکار لاستیک

ریاضی دربخش دیگری از سخنان خود اظهارداشت : از یک انبار زیرزمینی تعداد ۱24 حلقه لاستیک 
ایرانی تنظیم بازار به همراه 7۰ حلقه لاستیک خارجی به ظن قاچاق مجموعاً به ارزش 2 میلیارد و 7۰۰ 

میلیون ریال کشف و بلافاصله برای عرضه در شبکه توزیع به مراجع ذیربط تحویل داده شد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی قم افزود: انبار یادشده پلمب و برای فرد خاطی در خصوص تخلف ثبت نکردن 
موجودی لاستیک های مذکور در سامانه جامع انبارها و خرید بر خلاف ضوابط پرونده  تشکیل و برای 
رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد. ریاضی گفت: این انبار احتکار لاستیک در 
گشت مشترک تعزیرات قم با همراهی بازرسان اتاق اصناف و پلیس امنیت اقتصادی شناسایی و کشف شد

جریمه قاچاقچی انواع تجهیزات پزشکی و لوازم خرازی
ریاضی در بخش دیگری ازسخنان خود اظهارداشت: پرونده حمل کالای قاچاق انواع تجهیزات پزشکی 
و لوازم خرازی در پوشش بار کیسه جامبو به ارزش ۵۱ میلیارد و 4۰۰ میلیون ریال در شعبه سوم بدوی 
تعزیرات حکومتی استان قم رسیدگی شد. وی افزود: شعبه پس از دریافت دفاعیات به دلیل ارائه نکردن 
مدارک لازم، اتهام قاچاق را محرز اعلام و متهم را علاوه بر ضبط کالای قاچاق به پرداخت 7۶ میلیارد و 
4۰۰ میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد. ریاضی گفت: ماموران نیروی انتظامی استان در بازرسی از 
خودروهای عبوری در محور کاشان به قم این کالای به ظن قاچاق را از یک دستگاه خودروی کامیون کشف 

و پرونده آن را برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال کردند.

معاون شهردار قم در بازدید استاندار تشریح کرد:

آخرین وضعیت پروژه فاز ۵ عماریاسر 
وتونل غدیر

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، طول مسیر پروژه فاز ۵ عماریاسر تا میدان 
سپاه را هزار و ۱۵۳ متر دانست و گفت: روند پروژه به سرعت در چندین جبهه 

کاری در حال انجام است.
به گزارش ندای قم به نقل از رابط عمومی شهرداری ، عباس حلوایی زاده 
صبح روز چهارشنبه در بازدید استاندار و شهردار قم از پروژه های عمرانی شهر، 
با اشاره به اجرای پروژه تونل غدیر اظهار داشت: این پروژه در دو سطح منفی در 

حال اجراست که حدود ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی با بیان اینکه یکی از سطوح منفی های این تونل به بلوار پیامبر اعظم)ص( 
متصل خواهد شد، ابراز کرد: هم اکنون پروژه در حال جداره سازی و اتمام کارها 
با اتمام خاک برداری ها و جداسازی ها، پروژه به بهره برداری  بوده و به زودی 
خواهد رسید. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، طول مسیر پروژه فاز ۵ 
عماریاسر تا میدان سپاه را هزار و ۱۵۳ متر دانست و افزود: روند پروژه به سرعت 

در چندین جبهه کاری در حال انجام است.
کرد:  مطرح  پروژه،  این  اجرای  از  بعد  ترافیک  پیش بینی  به  اشاره  با  وی 
تقاطع های چراغ دار تا میدان سپاه در فاز ۵ عماریاسر پیش بینی شده است، 
ولی در هر شرایطی طبق طرح جامع حمل ونقل، تقاطع غیرهمسطح سه 

سطحه میدان سپاه باید اجرایی شود.
حلوایی زاده، هزینه پیش بینی شده برای اتمام پروژه عمرانی فاز ۵ عماریاسر و 

تونل غدیر بدون هزینه های تملکات را 22۰ میلیارد تومان برشمرد.
وی با تأکید بر اینکه مطالعات و مراحل اجرایی تونل امام موسی صدر نیز در 
دست اقدام است، تصریح کرد: سناریوهای مختلفی در دست بررسی است و 
این تونل از پل حجتیه تا پل شهید رجایی حداقل به طول یک کیلومتر اجرایی 
خواهد شد که هزینه های پیش بینی شده با تعدیل برای این پروژه حدود 2 هزار 
میلیارد تومان است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، یکی از اهداف اجرایی 
این تونل را آرام سازی مسیر صحن جوادالائمه)ع( دانست و اضافه کرد: نگرانی 

وجود تأسیسات با توجه به هسته مرکزی بودن در این پروژه وجود دارد.
وی اجرای طرح در مسیر ریل های جمع آوری شده را موردتوجه قرار داد و 
گفت: این پروژه به صورت فضای سبز و پیش بینی مسیرهای دوچرخه و پیاده 
اجرایی می شود که دو طرف مسیر ۸ متر مسیر سواره در نظر گرفته شده است.

 
شهردار قم:

گزینه ها برای اجرای پروژه تونل امام 
موسی صدردر دست بررسی است 

شهردار قم گفت: گزینه های مختلفی برای اجرای پروژه تونل امام موسی 
صدر در حال بررسی است که با جمع بندی نهایی و بررسی جوانب مختلف این 
پروژه با توجه به حساسیت ها و سختی ها، مراحل اجرایی آن عملیاتی می شود.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد صبح روز چهارشنبه در بازدید استاندار از 
پروژه های عمرانی شهر قم، با اشاره به آغاز اجرای پروژه پارکینگ شرقی اظهار 
داشت: این پروژه در 22 هزار مترمربع عرصه و با زیربنای ۱2۰ هزار مترمربع 
با مشارکت بخش خصوصی اجرایی می شود. وی با بیان اینکه وجود 2 خانه 
ابراز کرد: یکی  تاریخی مشکلاتی در روند اجرایی پروژه ایجاد کرده است، 
از اقدامات همزمان با آغاز تجهیز کارگاه و شروع عملیات عمرانی جابجایی 
دست فروشان و انتقال آنان به سازه های جدید نصب شده است. شهردار قم با 
اهمیت تعیین تکلیف املاک مجاور پروژه به منظور بهسازی اطراف حرم مطهر 
تصریح کرد: حدود ۱۵ خانه نیاز به تملک دارد که هماهنگی ها در این زمینه 
انجام شده است. وی اجرای زیرگذر امام موسی صدر را مورد توجه قرار داد و 
یادآور شد: گزینه های مختلفی برای اجرای این طرح در حال بررسی است که 
با جمع بندی نهایی و بررسی جوانب مختلف این پروژه با توجه به حساسیت ها و 

سختی ها، مراحل اجرایی آن عملیاتی می شود.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم:

مدیریت شهری در عرصه فضاسازی 
تبلیغی تنها مانده است 

تعدد  به  اشاره  با  قم،  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
مناسبت های فرهنگی و مذهبی در روزهای حاضر، بر ضرورت مشارکت بیشتر 

دیگر دستگاه ها برای فضاسازی تبلیغی شهر تأکید کرد. 
مهدی کلانترزاده در گفت وگویی با اشاره فرارسیدن چند مناسبت ازجمله 
۱۵ روز شاد آسمانی، هفته قوه قضاییه، هفته حقوق بشر آمریکایی، اعیاد 
بزرگی مانند قربان و غدیر اظهار داشت: تبلیغات شهری قم روزهای شلوغی را 

می گذراند و در این عرصه، شهرداری مانند گذشته تنها مانده است. 
وی با تأکید بر اینکه دیگر دستگاه ها نیز باید به نقش فرهنگی و تبلیغی خود 
در ایام خاص بپردازند افزود: اینکه تمام بار تبلیغات و فضاسازی در مناسبت ها 
به دوش شهرداری گذاشته شده، امری نامتناسب با حجم دستگاه های متولی 
است.  وی با اشاره به اقدامات شهرداری قم در حوزه فضاسازی شهری برای 
این مناسبت ها ادامه داد: طراحی و چاپ و نصب بیش از ۵۰۰ مترمربع بنر با 
موضوع هفته قوه قضائیه و هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی بر روی 

سازه های عرشه پل، پرتابل و استرابورد ازجمله این اقدامات است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم فرارسیدن مناسبت های 
مذهبی متعدد در ایام مبارک و معنوی ذی الحجه را موردتوجه قرار داد و گفت: 
طراحی و چاپ و نصب بیش از 2۵۰ مترمربع بنر با موضوع هروز عرفه و شهادت 
حضرت مسلم بن )ع( بر روی سازه های پرتابل ازجمله اتفاقات روزهای اخیر 
تبلیغات شهری در قم بود.  وی خاطرنشان کرد: طراحی و چاپ و نصب بیش 
از ۱4۰۰مترمربع بنر با موضوع ۱۵ روز شاد آسمانی )عید قربان تا مباهله(  با 
شعار " ایمان به غدیر ، امید به ظهور" و تبلیغ و اطلاع رسانی " کاروان شادی عید 
سعید غدیر که از ابتدای بلوار پیامبر اعظم ص به سمت مسجد مقدس جمکران 
در عصر روز عید غدیر برگزار خواهد شد،بر روی سازه های عرشه پل ،پرتابل و 
استرابورد و آویز از دیگر اقداماتی بود که شهرداری قم در این روزها در دستور 

کار خود قرار داده است. 
 

درجلسه شورای مدیران شهرداری قم صورت گرفت ؛

تقدیر شهردار قم از پاکبان یتیم نواز قمی 
شهردار قم د جلسه شورای مدیران شهرداری، از پاکبان یتیم نواز قمی تقدیر 

کرد.
مدیران  شورای  جلسه  میهمان  قمی  یتیم نواز  پاکبان  محمدی،  حسین 

شهرداری قم شد و از شهردار قم لوح تقدیر و هزینه سفر به کربلا را گرفت.
براساس این گزارش ،در روزهای اخیر مصاحبه خبرنگار صداوسیما با پاکبان 
قمی که حامی دو کودک یتیم است، موجب برانگیخته شدن احساسات و 

تحسین مردم ایران شد.
آرزوی وی در سفر به کربلای معلا نیز موجب شده بود بیش از سه هزار نفر از 
نقاط مختلف کشورمان با صداوسیما تماس گرفته و داوطلب بانی شدن برای 
سفر او شوند. حسین محمدی، پاکبان یتیم نواز قمی میهمان جلسه شورای 
مدیران شهرداری قم شد و از شهردار قم لوح تقدیر و هزینه سفر به کربلا را 
گرفت. وی در سخنانی در این جلسه از تمام کسانی که خواستند بانی سفر وی 
شوند، خواهش کرد که با توجه به خانواده های کم بضاعت، این نیت را اجرایی 
کنند. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد، شهردار قم هم در این جلسه، اثرگذاری 
کلام این پاکبان قمی را به دلیل خلوص نیت وی دانست و گفت: ارتباط قلبی 
این چنینی با خداوند و لمس ارزش خدمت به مردم و یتیم نوازی بسیار باارزش 
است. وی بازخورد اثر حرکت باارزش پاکبان قمی را بسیار بیشتر از چند هزار 
تماس و بانی شدن برای سفر کربلا دانست و افزود: اگر چنین حرکتی در جامعه 

ترویج شود دیگر فقیر و یتیم باقی نخواهد ماند.

عکاس:علیمعرف

معاون علمی رئیس جمهور گفت: در حال حاضر 
در کشور بیش از 4۰۰ مرکز رشد داریم و این در 
حالیست که در کشوری مانند کره جنوبی که رویه 

فناورانه دارد، تنها ۱۸ پارک وجود دارد.
در  تیرماه  پنجشنبه ۱۵  روز  دهقانی   الله  روح 
قم  استان  بنیان  دانش  اقتصاد  شورای  جلسه 
اهداف  تحقق  در  استان  این  ظرفیت های  به 
کلان اقتصادی اشاره کرد و گفت: از شرکت ها و 
مجموعه های دانش بنیان قم که همواره همراه و 
سازنده مشغول فعالیت هستند میتواند در پیشبرد 

سیاست های اقتصادی کشور استفاده کرد.
وی مهمترین رکن اقتصاد دانش بنیان را مردمی 
سازی اقتصاد توصیف کرد و افزود: تمام تلاش ها 
در استان قم و دیگر استان های کشور باید به این 

سمت و سو برود که به جای تولید و تصدی گری 
دولت در اقتصاد، فرصت تاثیر گذاری در اقتصاد 
در اختیار مردم قرار گیرد. معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با اشاره به ایجاد 
شهر علم و فناوری سلام در قم گفت: این شهر باید 
در تراز شهر های بزرگ دارای فناوری های هوشمند 
دنیا و جذب نخبگان، صاحب نظران و اندیشمندان 
تولید  و  رشد  و  زندگی  برای  شرکت ها  صاحب  و 
تا شاهد  ایجاد شود  مردم  مبنای سرمایه های  بر 
اتفاقات خوبی در زمینه های تولید، اشتغال و رونق 

اقتصاد باشیم.
وی تحقق تغییرات شگرف علمی و اصلاحات 
مدیریت  نیازمند  را  اقتصادی  حوزه  در  اساسی 
انتظار  گفت:  و  دانست  نوآورانه  تفکر  و  جهادی 

می رود که شهر مقدس قم در زمینه این تغییرات 
اساسی، نقش موثری را ایفا و همواره خود را بعنوان 
یک الگو معرفی کند. معاون رئیس جمهور به تعدد 
نقاط  در  فناوری  و  علم  پارک های  و  رشد  مراکز 
مختلف کشور اشاره کرد وگفت: این تعدد همیشه 
خوش آیند و مثبت ارزیابی نمی شود چرا که کیفیت 

و اثر بخشی مهمتر از کمیت و تعدد است.
حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  فیروزآبادی  آقای 
در کشور بیش از 4۰۰ مرکز رشد داریم و این در 
حالیست که در کشوری مانند کره جنوبی که رویه 

فناورانه دارد، تنها ۱۸ پارک وجود دارد!
در این جلسه در خصوص مسکن نخبگان، جذب 
هیئت علمی از میان نخگبان دانش بنیاد، تشکیل 
کارگروه خیرین نخبه پرور نیز بحث و تبادل نظر شد.

در جلسه شورای اقتصاد دانش بنیان استان قم مطرح شد:

انتقاد معاون علمی رئیس جمهور از تعدد مراکز رشد پارک های علم و فناوری 


